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ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Ευαισθησία
στην... 

ανθρωποφαγία!

EDITORIAL

Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

ΣΕΛ. 2

Τελειώσαμε 
με τον 

ανασχηματισμό

Politically Incorrect 
Ο Καραμανλής, ο Δένδιας, 

οι νέοι... εφοπλιστές 
για τον ΠΑΟ και ο κοντός

«Βοναπάρτης» 
της δημοσιογραφίας 

- Ο πρώην πρέσβης, 
οι 100.000 ευρώ 

και ο... τελετάρχης

ΣΕΛ. 6

Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ H

Βουλευτής Δωδεκανήσου με τη ΝΔ

«Η κοινωνία μάς έχει 
στείλει ένα μήνυμα και

οφείλουμε να αποδείξουμε
ότι το λάβαμε»ΣΕΛ.  18

ΜΑΝΟΣ ΚΟΝΣΟΛΑΣ

Mε την υπογραφή 
του εκδότη Νίκου 

Καραμανλή

Γράφoυν

ΝΙΚOΛΑΟΣ ΔΕΣΙΜΟΝΑΣ
«Ασθενείς» νεοδημοκράτες 
στην εξουσία και το «ταπεινό 
δικαστήριο της κοινής γνώμης»

ΤΑΝΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΟΥ
Διαφορετικότητα και 
ετερότητα στην εκπαίδευση

ΝΙΚΟΣ Ι. ΣΠΑΝΟΣ
Ναυπηγική βιομηχανία: 
Οδικός χάρτης ανασυγκρότησης 
και ανάπτυξης

ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΚΚΙΝΕΛΛΗΣ
Ο πατριωτισμός δεν 
είναι διαπραγματεύσιμος... ΣΕΛ. 22-23

ΚΕΝΤΡΙ
Σε ποιο υπουργείο 
σφάχτηκαν με το… 
καλημέρα ο «νέος» 

και ο «παλιός» ΣΕΛ. 7 

Η επιστροφή του Σάμι Φάις
στο χρηματιστήριο
και οι «σκιές» της διαδικασίας
εισαγωγής
ΣΕΛ. 12

ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΕΣ ΜΑΞΙΜΟΥ ΓΙΑ ΝΑ… 
ΞΕΘΟΛΩΣΕΙ Ο ΑΝΑΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΣ

Το «τσουνάμι»
των αποκαλύψεων για τον Τσάφο

και η υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ
ΣΕΛ. 4, 5

ΜΕΓΑΛΗ ΕΡΕΥΝΑ ΤΗΣ «POLITICAL»
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΟΥΣ

Ποια έργα «τρέχουν»,
πόσα ολοκληρώθηκαν 
και ποια… βάλτωσαν

ΡΕΛΑΝΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ

«ΤEΡΜΑ

• Γενναία κίνηση Τριαντόπουλου: 
«Θέλω να πάω στον φυσικό δικαστή μου» 

• Προ των ευθυνών της η αντιπολίτευση
ΣΕΛ. 3

Τι υποστηρίζει το υπουργείο Υποδομών και Μεταφορών, τι καταγγέλλουν οι εργαζόμενοι ΣΕΛ. 13-17

η δήθεν 
κυβερνητική
συγκάλυψη»
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Y
ποτίθεται ότι ο ανασχηματισμός «ξεφούσκωσε»
πρόωρα, επειδή η αντιπολίτευση επιχείρησε αν-
θρωποφαγία των κ. Αρίστου Δοξιάδη και Νίκου

Τσάφου. 
Τον πρώτο, ως υφυπουργό Ανάπτυξης αρμόδιο για την

Έρευνα και την Καινοτομία, η κυβέρνηση δεν πρόλαβε
τον καλύψει. Ο άνθρωπος έσπευσε να παραιτηθεί για να
προστατεύσει την «προσωπική ηρεμία» του αλλά και την
κυβέρνηση από ένα «κυνήγι μαγισσών».

Τον δεύτερο, ως νέο υφυπουργό Ενέργειας, η κυβέρ-
νηση τον κάλυψε πλήρως. Άλλωστε, το… αμάρτημά του
ήταν μια προ ετών εκ παραδρομής ανάρτηση. Ονομάτιζε
τα Κατεχόμενα, Τουρκική Δημοκρατία της Βορείου Κύ-
πρου. Ωστόσο, από τότε, και την ανάρτηση έχει διαγράψει
και δεν υπάρχει και συγγνώμη για την αστοχία ζήτησε. 

Παρ’ όλα αυτά όμως, οι όψιμοι υπερπατριώτες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τη θυμήθηκαν, αξιώνοντας την παραίτησή του! Λες
και οι ίδιοι έχουν ζητήσει ποτέ συγγνώμη για τα πλείστα
όσα έχουν εκστομίσει κατά καιρούς -με αποκορύφωμα

το αλήστου μνήμης ερώτημα «έχει σύνορα η θάλασσα;»
του επίσης αλήστου μνήμης «ηγέτη» της Αριστεράς Αλέ-
ξη Τσίπρα…

Ανάλογη ήταν και η περίπτωση του κ. Δοξιάδη. Θυμή-
θηκαν μια δικαστική περιπέτεια που έχει τελεσιδικήσει
από το 2013, όταν και αθωώθηκε από ποινικό δικαστήριο.
Λες και οι ίδιοι δεν έτυχε ποτέ να έχουν δικαστικές περι-
πέτειες -πόσω μάλλον που έχουν καταδικαστικές απο-
φάσεις.

Γίνεται λοιπόν σαφές ότι ο λόγος που ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑ-
ΣΟΚ (προστρέχοντας ασθμαίνοντας) διέρρηξαν τα ιμάτιά
τους για τα δυο κυβερνητικά στελέχη δεν είναι κάποιου
είδους πατριωτική ή ηθική ευαισθησία, αλλά μια πολιτι-
κή πρακτική που την προσδιορίζει η ανθρωποφαγία.

Κάτι που προφανώς δεν είναι καινούργιο. Όπως δεν
είναι κάτι καινούργιο οι πάσης φύσεως προσπάθειες πο-

λιτικής εργαλειοποίησης γεγονότων που αγγίζουν το θυ-
μικό των πολιτών, όπως εσχάτως η υπόθεση των Τεμπών.

Ελλείψει σοβαρής και αξιόπιστης πρότασης διακυ-
βέρνησης, τα κόμματα διαμαρτυρίας της αντιπολίτευσης
επιδίδονται σε κάτι που γνωρίζουν και κάνουν από παλιά. 

Το πολιτικά οξύμωρο, ωστόσο, είναι ότι το «συστημι-
κό» και «θεσμικό» ΠΑΣΟΚ προστρέχει σε τέτοιου είδους
πρακτικές. Ωσάν να μην έχει πάρει το μάθημα από την
εμμονή του στην υπόθεση των υποκλοπών (που κρίθηκε
εκλογικά) ή εσχάτως στην υπόθεση των Τεμπών και την
πρωτοβουλία για την πρόταση δυσπιστίας (που κρίνεται
δημοσκοπικά…).

Σε κάθε περίπτωση, το αποτέλεσμα τέτοιων πρακτικών
είναι το εντελώς αντίθετο από το επιδιωκόμενο. Αντί να
δυσκολεύουν τη ζωή της κυβέρνησης, τη διευκολύνουν.
Διότι, κακά τα ψέματα, είναι απείρως πιο δύσκολο (καθό-
τι πολύπλοκο) να αντιπαρατίθεσαι στη βάση επιλογής
ή/και εφαρμογής πολιτικής από το να διαχειρίζεσαι την
ελαφρότητα και την παροδικότητα της μικροπολιτικής.
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Γράφει ο Πάνος Μαυρίδης 

Ευαισθησία στην… ανθρωποφαγία!

Οι όψιμοι υπερπατριώτες
του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν

ζητήσει ποτέ συγγνώμη για
τα πλείστα όσα έχουν

εκστομίσει κατά καιρούς -
με αποκορύφωμα το

αλήστου μνήμης ερώτημα
«έχει σύνορα η θάλασσα;»

του αλήστου μνήμης
«ηγέτη» της Αριστεράς

Αλέξη Τσίπρα



Ν
α αφαιρέσει κάθε δικαίωμα από την αντι-
πολίτευση να υποστηρίξει ότι η κυβέρνη-
ση συγκαλύπτει στο θέμα των Τεμπών, ο

πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης περνά στην
αντεπίθεση. Με ανάρτησή του στον προσωπικό του
λογαριασμό στο Facebook ο κ. Μητσοτάκης εξαί-
ρει την πρωτοβουλία τού πρώην υφυπουργού Χρή-
στου Τριαντόπουλου, ο οποίος με επιστολή του

στην Προανακριτική Επιτροπή
ζήτησε ο ίδιος να παραπεμφθεί
στον φυσικό του δικαστή έτσι
ώστε να λάμψει η αλήθεια.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ση-
μειώνει τα εξής στην ανάρτησή
του: «Η πρωτοβουλία του Χρή-
στου Τριαντόπουλου να ζητήσει
από την Προανακριτική Επιτρο-
πή την παραπομπή του στη δι-
καιοσύνη αποτελεί ένα γενναίο

βήμα που δεν έχει σύγχρονο προηγούμενο. Ένα
βήμα που του επιτρέπει να κριθεί από τακτικούς
δικαστές, οι οποίοι απολαμβάνουν των συνταγμα-
τικών εγγυήσεων λειτουργικής και προσωπικής
ανεξαρτησίας. Και μία ενέργεια που απεγκλωβίζει
την αναζήτηση τυχόν ποινικών ευθυνών πολιτικών
προσώπων από τις τοξικές μικροκομματικές δια-
μάχες. Αυτές στις οποίες εξακολουθούν να επιδί-
δονται δυστυχώς τα άλλα κόμματα».

Προαναγγελία για «δραστική
τομή στο άρθρο 86»

Ο κ. Μητσοτάκης ταυτόχρονα καλεί την αντιπο-
λίτευση να αναλάβει τις ευθύνες της έτσι ώστε να
συμφωνήσουν με το αίτημα του κ. Τριαντόπουλου.
Γράφει στην ίδια ανάρτηση ο πρωθυπουργός: «Πα-
ρά τα πραγματικά στοιχεία, σύσσωμη η αντιπολί-
τευση είχε προεξοφλήσει τόσο τη δήθεν ενοχή του
Χρήστου Τριαντόπουλου όσο και την τάχα κυβερ-
νητική “συγκάλυψη”. Έτσι όλες οι πτέρυγες της
Βουλής τίθενται προ των ευθυνών τους: Θα συμ-
φωνήσουν άραγε με την πρωτοβουλία του υπουρ-
γού; Ή μήπως θα κρυφτούν και πάλι πίσω από τε-
χνάσματα και υπεκφυγές για να δικαιολογήσουν
τα αδικαιολόγητα;».

Μάλιστα ο κ. Μητσοτάκης στην ουσία προαναγ-
γέλλει την πρωτοβουλία της κυβέρνησης για ανα-
προσαρμογή του άρθρου 86 του Συντάγματος που
αναφέρεται στον νόμο περί ευθύνης υπουργών: «Η
σημερινή (σ.σ.: χθεσινή) εξέλιξη ωστόσο επιβε-
βαιώνει και κάτι ακόμη. Όπως έχω προαναγγείλει,
πλησιάζει η ώρα για μια δραστική τομή στο άρθρο
86 του Συντάγματος. Ήδη, από το 2006, ως νεοε-
κλεγέντας βουλευτής, μαζί με 7 συναδέλφους, με-
ταξύ των οποίων και ο σημερινός Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Κωνσταντίνος Τασούλας, είχα προ-
τείνει την αναθεώρηση της συγκεκριμένης διάτα-
ξης ώστε να διακρίνεται το ποινικό στοιχείο της
δίωξης των υπουργών από τις κατά καιρούς πολιτι-
κές αντιπαραθέσεις. Ενώ το 2019 αναθεωρήσαμε
το Σύνταγμα καταργώντας την ειδική αποσβεστική
προθεσμία για τα αδικήματα των μελών της κυβέρ-
νησης και των υφυπουργών».

Στη συνέχεια της μακροσκελούς ανάρτησής του
ο πρωθυπουργός αναφέρει: «Μάλιστα, αν και είναι
αυτονόητο ότι το Σύνταγμα εφαρμόζεται άμεσα, με
νομοθετική παρέμβαση στο επόμενο νομοσχέδιο
του υπουργείου Δικαιοσύνης, καταργείται και ρη-
τά η αντίθετη πρόβλεψη του νόμου περί ευθύνης
υπουργών που έχει καταστεί ανενεργή ήδη από το
2019. Είναι καιρός με τη νέα αναθεώρηση του Συν-

τάγματος να ενισχύσουμε πιο αποφασιστικά την
εμπιστοσύνη της κοινωνίας προς το πολιτικό σύ-
στημα. Διευκολύνοντας την αναζήτηση της αλή-
θειας και περιορίζοντας ή και εξαλείφοντας την
αρμοδιότητα και την εμπλοκή της Βουλής στην
ποινική δίωξη υπουργών. Γιατί αποστολή του Κοι-
νοβουλίου δεν είναι ούτε να αθωώνει πολιτικούς
φίλους, ούτε να καταδικάζει πολιτικούς αντιπά-
λους»!

«Η ακεραιότητά μου δεν
είναι διαπραγματεύσιμη»

Νωρίτερα χθες το απόγευμα ο Χρήστος Τριαν-
τόπουλος με επιστολή που απέστειλε στη νεοσυ-
σταθείσα Προανακριτική Επιτροπή της Βουλής
υπό τον Παναγή Καππάτο ζήτησε την απευθείας
παραπομπή του στο Δικαστικό Συμβούλιο προ-
κειμένου να ανοίξει ο δρόμος για τη διερεύνηση
του αδικήματος της παράβασης καθήκοντος από

τους φυσικούς δικαστές. Σε μια ενέργεια που δεν
συνηθίζεται στην πολιτική πρακτική και επιμέ-
νοντας στην αθωότητά του, ο πρώην υφυπουργός
παρά τω πρωθυπουργώ ζητά να διερευνηθεί η
αλήθεια σε βάθος από τη δικαιοσύνη και να μη γί-
νει η δική του υπόθεση αιτία μιας ακραίας πολιτι-
κής πόλωσης που, όπως υποστηρίζει, δεν βοηθά-
ει στην τιμωρία των υπευθύνων για το τραγικό δυ-
στύχημα των Τεμπών και έχει εργαλειοποιηθεί
από την αντιπολίτευση.

Όπως τονίζει στην επιστολή του, «υπό αυτές τις
συνθήκες φοβούμαι πως το όποιο πόρισμα εκδώ-
σει η Επιτροπή σας θα αποτελέσει αντικείμενο έν-
τονης αμφισβήτησης και αντιπαράθεσης, η οποία
μοιραία θα με ακολουθεί στο υπόλοιπο του δημό-
σιου και ιδιωτικού βίου μου». Προσθέτει επίσης
ότι «η ακεραιότητά μου στα μάτια των συμπολιτών
μου είναι κάτι που δεν είναι, για εμένα τουλάχι-
στον, διαπραγματεύσιμο».

Πολιτική ευθιξία
Κυβερνητικά στελέχη χαρακτηρίζουν την κίνη-

ση του πρώην υφυπουργού ένδειξη πολιτικής
γενναιότητας και ευθιξίας ώστε να μην υπάρχει η
παραμικρή σκιά περί δήθεν κοινοβουλευτικής
συγκάλυψης προκειμένου να πέσει άπλετο φως
από τη δικαιοσύνη. Επισημαίνουν δε ότι για πρώ-
τη φορά ένας πρώην υπουργός που ελέγχεται για
υπόθεση που αφορά την άσκηση των καθηκόντων
του ζητάει την απευθείας κρίση του από τον φυσι-
κό δικαστή, σημειώνοντας ότι τα επιχειρήματα
περί δήθεν κομματικής «ασπίδας» καταρρέουν.

Μετά την εξέλιξη αυτή οι εργασίες της Προ-
ανακριτικής Επιτροπής ανατρέπονται καθώς
εφόσον εγκριθεί το αίτημα του πρώην υφυπουρ-
γού, τότε η υπόθεση θα παραπεμφθεί στο πεντα-
μελές Δικαστικό Συμβούλιο του Ειδικού Δικα-
στηρίου, που αποτελείται από ανώτατους δικα-
στές και οι οποίοι θα ορίσουν έναν Αρεοπαγίτη-
μέλος του προκειμένου να διενεργήσει το ανα-
κριτικό έργο ώστε βάσει του πορίσματός του το
Συμβούλιο να καταλήξει σε βούλευμα για παρα-
πομπή ή μη του πρώην υφυπουργού στο Ειδικό
Δικαστήριο. Τα κυβερνητικά στελέχη καλούν την
αντιπολίτευση να λάβει καθαρή θέση απέναντι
στο αίτημα, επικαλούμενα και την αντίστοιχη
πρόταση του καθηγητή Συνταγματικού Δικαίου
Νίκου Αλιβιζάτου

Προεδρείο από τη συμπολίτευση
Πάντως, κατά τη χθεσινή πρώτη συνεδρίαση ο

Κεφαλονίτης βουλευτής Παναγής Καππάτος εξε-
λέγη πρόεδρος με τις ψήφους των 14 βουλευτών
της ΝΔ, η Μαρία Κεφάλα αντιπρόεδρος και ο
Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης γραμματέας, ενώ
και οι 13 βουλευτές των κομμάτων της αντιπολί-
τευσης επέλεξαν το «λευκό». Το προεδρείο θα εί-
ναι μονοκομματικό, καθώς απορρίφθηκε το αίτη-
μα για αναλογικό προεδρείο που υπέβαλαν ΠΑ-
ΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, ΚΚΕ, Νέα Αριστερά και Πλεύση
Ελευθερίας.

Απαντώντας στο αίτημα της αντιπολίτευσης, ο
πρόεδρος της Βουλής Νικήτας Κακλαμάνης επι-
καλέστηκε γνωμοδότηση της Επιστημονικής
Υπηρεσίας της Βουλής του 2023, σύμφωνα με
την οποία ο νομοθέτης θέλει τα μέλη των προ-
εδρείων να απαρτίζονται από βουλευτές της
συμπολίτευσης, κάτι που -όπως σημειώνεται
στη γνωμοδότηση- ίσχυσε και στις 13 Ειδικές
Επιτροπές που συστήθηκαν κατά τη διάρκεια της
Μεταπολίτευσης.
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Γράφει 
η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ

spapamixail@yahoo.gr

«Τέρμα η δήθεν 
κυβερνητική
συγκάλυψη»

Γενναία κίνηση από τον Τριαντόπουλο - Με επιστολή του 
στην Προανακριτική Επιτροπή ζήτησε να παραπεμφθεί 

στον φυσικό του δικαστή έτσι ώστε να λάμψει η αλήθεια - 
Προ των ευθυνών της η αντιπολίτευση

ΡΕΛΑΝΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ 
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Μ
ε την ταχεία υλοποίηση του κυβερ-
νητικού έργου, με έμφαση στην αντι-
μετώπιση μείζονων προβλημάτων

για τους πολίτες, απαντά το Μέγαρο Μαξίμου
στην τακτική της αντιπολίτευσης να διατηρεί
στην επικαιρότητα την κριτική τους για τον

πρώην υφυπουργό Αρίστο
Δοξιάδη, ο οποίος παραιτή-
θηκε από τη θέση του, και τον
υφυπουργό Ενέργειας Νίκο
Τσάφο για τις δηλώσεις του
για την Κύπρο.

Μπροστάρης σε αυτήν τη
νέα περίοδο για την κυβέρ-
νηση είναι ο ίδιος ο πρωθυ-

πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος με
τις επισκέψεις του σε κρίσιμα υπουργεία ση-
ματοδοτεί τη βούλησή του να «τρέξουν» όλα
πιο γρήγορα προκειμένου να βελτιωθεί δρα-
στικά η καθημερινότητα των πολιτών.

Επιπλέον, στο κυβερνητικό επιτελείο και το
υπουργείο Οικονομικών επεξεργάζονται πα-
κέτο μέτρων για τη στήριξη της μεσαίας τά-
ξης, η οποία πιέστηκε περισσότερο από
όλους τους υπόλοιπους την τελευταία δεκαε-
τία. Η δραστική ανακούφιση της συγκεκριμέ-
νης, πολυπληθούς κατηγορίας πολιτών θα εί-
ναι από τους κυρίαρχους στόχους της επόμε-
νης διετίας, έως το 2027, οπότε και θα γίνουν
οι εθνικές εκλογές. 

Τέσσερις «κύκλοι»
στο Μέγαρο Μαξίμου

Ταυτόχρονα το κυβερνητικό επιτελείο, υπό
τον νέο αντιπρόεδρο του κόμματος Κωστή
Χατζηδάκη, αναδιοργανώνεται με στόχο να
έχουν όλοι ξεκάθαρες αρμοδιότητες και να
λειτουργούν συντεταγμένα. Κάτι που τους
προηγούμενους μήνες δεν είχε επιτευχθεί,
με αποτέλεσμα να υπάρχουν αρκετές δυσλει-
τουργίες. Σύμφωνα με πληροφορίες, το νέο
ξεκίνημα που συντονίζει ο κ. Χατζηδάκης θα
γίνει με τη δημιουργία τεσσάρων κύκλων: του
στρατηγικού σχεδιασμού, του κυβερνητικού
προγραμματισμού, του επικοινωνιακού προ-
γραμματισμού και της κοινοβουλευτικής
δράσης. Κατά τις ίδιες πηγές, στους τέσσερις
κύκλους θα ενταχθούν όλα τα στελέχη του
Μαξίμου. Επίσης, ο επικοινωνιακός κύκλος
θα κάνει την καθημερινή διαχείριση, ενώ οι
τρεις υπόλοιποι θα συνέρχονται τακτικά ανά-
λογα με το αντικείμενο και τις υποχρεώσεις
τους.

Μήνυμα για αναβάθμιση
των σιδηροδρόμων

Χθες ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης προήδρευσε ευρείας σύσκεψης στο
υπουργείο Υποδομών και Μεταφορών, πα-
ρόντος του αντιπροέδρου της κυβέρνησης
Κωστή Χατζηδάκη. Αμέσως μετά έστειλε το
μήνυμα ότι είναι κατεπείγουσα η ανάγκη να
αναβαθμιστεί το εγχώριο σιδηροδρομικό δί-
κτυο από την Αθήνα έως τη Θεσσαλονίκη με

τα πιο σύγχρονα μέσα αλλά και να καταστεί
ασφαλές για τους πολίτες.

«Πρέπει να κινηθούμε πιο γρήγορα, αυτό
απαιτούν οι πολίτες από εμάς», τόνισε ο κ.
Μητσοτάκης, επαναλαμβάνοντας ότι η κυ-
βέρνηση πρέπει να συνεχίσει τη σύγκρουσή
της με τις διαχρονικές παθογένειες του βαθέ-
ος κράτους. Μάλιστα, ο πρωθυπουργός προ-
ανήγγειλε ότι στις αρχές Απριλίου θα γίνει μια
συνολική παρουσίαση των νέων παρεμβάσε-
ων στο πεδίο των μέσων μαζικής μεταφοράς.
«Έως το 2027 η εικόνα των ΜΜΜ θα είναι εν-
τελώς διαφορετική», δεσμεύτηκε εκ νέου ο κ.
Μητσοτάκης.

Τη Δευτέρα εξάλλου ο πρωθυπουργός
προήδρευσε σύσκεψης με τον νέο υπουργό
Οικονομίας και Οικονομικών Κυριάκο Πιερ-

ρακάκη στο ΥΠΟΙΚ. Οι πληροφορίες λένε ότι
έγινε μια ουσιαστική ανάλυση όλων των δε-
δομένων που υπάρχουν μέχρι σήμερα αλλά
και των δυνατοτήτων για την παροχή νέων μέ-
τρων στήριξης των πολιτών.

Αμέσως μετά ο κ. Μητσοτάκης σημείωσε
μεταξύ άλλων ότι τώρα έχει έρθει ο καιρός
ώστε το αποτύπωμα αυτής της θετικής μα-
κροοικονομικής πορείας της οικονομίας να
το αισθανθούν οι συμπολίτες μας πιο έντονα,
χωρίς ωστόσο να αποκλίνουμε από τους δη-
μοσιονομικούς στόχους.

Τα μέτρα για τη μεσαία τάξη
Σύμφωνα με πολύ καλά πληροφορημένες

πηγές, η ηγεσία του ΥΠΟΙΚ, σε συνεργασία με
το Μέγαρο Μαξίμου, ετοιμάζει ένα πακέτο

μέτρων στήριξης για την ανακούφιση της με-
σαίας τάξης, που επί μία και πλέον δεκαετία
πληρώνει το μεγαλύτερο κομμάτι των φορο-
λογικών και ασφαλιστικών βαρών.

Βεβαίως, όλες οι αλλαγές στην άμεση φο-
ρολογία θα εξαρτηθούν από τα έσοδα που θα
προέλθουν από τη φοροδιαφυγή το 2025, σε
συνδυασμό με τους περιορισμούς που επι-
βάλλει το Σύμφωνο Σταθερότητας. Στο κυβερ-
νητικό επιτελείο ωστόσο υπάρχει συγκρατη-
μένη αισιοδοξία ότι μέχρι τα τέλη του καλο-
καιριού θα είναι εφικτό να οριστικοποιηθούν
τα μέτρα που θα περιλαμβάνει το πακέτο στή-
ριξης της μεσαίας τάξης προκειμένου να τα
εξαγγείλει ο πρωθυπουργός στη ΔΕΘ.

Κατά τις ίδιες πηγές, το κυβερνητικό επιτε-
λείο και το ΥΠΟΙΚ προσανατολίζονται στα
εξής μέτρα:
�Νέους συντελεστές για την ενδιάμεση φο-
ρολογική κλίματα για εισοδήματα από 20.001
ευρώ έως 30.001 ευρώ και έως 40.000 ευρώ
με στόχο να περιοριστούν οι μεγάλες επιβα-
ρύνσεις που υπάρχουν.
� Τιμαριθμοποίηση της φορολογικής κλίμα-
κας προκειμένου να αντιμετωπιστεί το πρό-
βλημα που προέκυψε σε μεγάλο αριθμό ερ-
γαζόμενων, οι οποίοι πλήρωσαν πολύ μεγά-
λους φόρους λόγω των μισθολογικών αυξή-
σεων.
�Μείωση των φορολογικών επιβαρύνσεων
για τους ιδιοκτήτες ακινήτων με αλλαγές στην
κλίμακα και τους συντελεστές φορολόγησης
των εισοδημάτων από ενοίκια.
�Κούρεμα κατά 40% των τεκμηρίων διαβίω-
σης από το 2026 και πλήρη κατάργησή τους
σε βάθος χρόνου.
� Μείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά
0,5% για εργαζόμενους και εργοδότες.

Ο πρωθυπουργός στέλνει μήνυμα ότι όλα πρέπει να «τρέξουν» 
πιο γρήγορα προκειμένου να βελτιωθεί δραστικά η καθημερινότητα 

των πολιτών - Τι περιλαμβάνει το νέο πακέτο στήριξης στους ευάλωτους 

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Ποια η «ασπίδα»
Μητσοτάκη

στην τοξικότητα
της αντιπολίτευσης
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Ο
διορισμός ως υφυπουργού Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας του Νί-
κου Τσάφου προκάλεσε αντιδρά-

σεις, λόγω της απαράδεκτης αναφοράς του
-στο παρελθόν- στο X (πρώην Twitter) για
τα Κατεχόμενα ως δήθεν «Τουρκική Δημο-
κρατία Βορείου Κύπρου». Ο ίδιος έσπευσε
να απολογηθεί λέγοντας πως «η αντιπολί-
τευση μου επιτέθηκε επαναφέροντας μια

ανάρτηση που έκανα το
2020, και την οποία είχα
σβήσει, αναγνωρίζοντας
το σοβαρό λάθος μου. Δεν
επιτρέπω σε κανέναν να
αμφισβητεί τον πατριωτι-

σμό μου και την αφοσίωσή
μου στην πατρίδα και την

Κύπρο. Γύρισα στην Ελλάδα το 2022 μετά
από πολλά χρόνια στο εξωτερικό για να
υπηρετήσω την πατρίδα να αντιμετωπίσει
τη μεγαλύτερη ενεργειακή κρίση που έχει
περάσει ποτέ η Ευρώπη. Στα τελευταία αυ-
τά τρία χρόνια εργάστηκα ανελλιπώς για να
προασπίσω τα συμφέροντα της χώρας
μας».

Από την πλευρά του, ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος ο Παύλος Μαρινάκης δήλωσε:
«Καλυπτόμαστε από τη δήλωση του κ. Τσά-
φου. Όπως έχει δηλώσει και σήμερα, αλλά
και προ διετίας, είχε αναγνωρίσει το λάθος
της ανάρτησης αυτής, που έγινε πριν από
πέντε έξι χρόνια και η οποία δεν υπάρχει
πλέον στον λογαριασμό του».

Προς υπεράσπιση του Νίκου Τσάφου
έσπευσε και ο πρώην υπουργός Χρήστος
Στυλιανίδης, με ανάρτησή του στο Χ, λέγον-
τας πως «ο Νίκος Τσάφος υπηρετεί τα τε-
λευταία χρόνια τα συμφέροντα του Ελληνι-
σμού (Ελλάδας και Κύπρου) στα θέματα
ενέργειας με εξαιρετική επάρκεια. Ο πα-
τριωτισμός του είναι αδιαμφισβήτητος και η
αγάπη του για την Κύπρο δεδομένη».

Βέλη εξ οικείων
Η κατάσταση όμως δεν εκτονώθηκε. Τα

βέλη ήρθαν και εξ οικείων και από απέναν-
τι. Η αναφορά του «είναι προσβλητική για
την πατρίδα μας, τον Ελληνισμό, τους νε-
κρούς και τους αγνοούμενους», είπε ο
πρώην υπουργός και βουλευτής Θάνος
Πλεύρης, λέγοντας πως «οι εξηγήσεις που
κρίθηκαν επαρκείς ως καλοπροαίρετος εύ-
χομαι να είναι και ειλικρινείς». Ο πρώην
υπουργός και βουλευτής Ανδρέας Κατσα-
νιώτης είπε μιλώντας στην τηλεόραση ότι
«είναι μια ανιστόρητη δήλωση αυτή που
έκανε ο κ. Τσάφος, έδωσε τις διευκρινίσεις,
ελπίζω να διαβάζει και ιστορία».

Αντίδραση αντιπολίτευσης
Το ΠΑΣΟΚ, με δήλωση του εκπροσώπου

του Κώστα Τσουκαλά, είπε μεταξύ άλλων
πως «την ώρα που το δόγμα των ήρεμων νε-

ρών έχει ανατραπεί από το συνεχιζόμενο
αναθεωρητικό αφήγημα της γείτονος, δεν
νοείται μέλος της κυβέρνησης να συμμερί-
ζεται τέτοιες απόψεις» και υπογράμμισε ότι
ο πρωθυπουργός «οφείλει να τον αποπέμ-
ψει άμεσα».

Ο πρώην πρόεδρος της Βουλής Απόστο-
λος Κακλαμάνης αναρωτήθηκε διά ανάρτη-
σής του «το λάθος του κ. Ν. Τσάφου ποιος
θα το πληρώσει;». Ο εκπρόσωπος Τύπου
του ΣΥΡΙΖΑ Γιώργος Καραμέρος δήλωσε
από την πλευρά του για τον Νίκο Τσάφο πως
«πρέπει άμεσα να παραιτηθεί» και αναφέρ-
θηκε σε άρθρο του υφυπουργού τον Οκτώ-
βριο του 2020 στην ιστοσελίδα της δεξαμε-
νής σκέψης «Center for Strategic Interna-
tional Studies», όπου ονομάτισε και πάλι τα
Κατεχόμενα «ως “Τουρκική Δημοκρατία
της Βόρειας Κύπρου”» και πως οι απόψεις
του αυτές «δεν επιτρέπουν να παραμένει σε

αυτό το κρίσιμο πόστο του υφυπουργού
Ενέργειας, όταν μάλιστα θα κληθεί για λο-
γαριασμό της ελληνικής κυβέρνησης να
κάτσει στο τραπέζι με τους γείτονες για κρί-
σιμα ενεργειακά θέματα». Η Λευκωσία τό-
νισε όμως μέσω κυβερνητικών κύκλων της
ότι «δεν υπάρχει κανένα απολύτως ζήτημα
με τον Έλληνα υφυπουργό Ενέργειας Νίκο
Τσάφο, με τον οποίον έχουμε συνεργαστεί
στενά και για το καλώδιο GSI» και εξέφρα-
σε τον προβληματισμό της για «τη χρονική
στιγμή που επιλέγηκε να εγερθεί αυτό το
ζήτημα», σημειώνοντας παράλληλα «ότι
ουδόλως υπηρετεί τον ύψιστο εθνικό στόχο
Κύπρου-Ελλάδος για τον οποίο βρίσκονται
Ελλάδα και Κύπρος στη Γενεύη». Προ πεν-
θημέρου βέβαια, η εφημερίδα «Η Σημερι-
νή» της Κύπρου αναρωτήθηκε με αφορμή
τις τοποθετήσεις του Νίκου Τσάφου: «Άρα-
γε με αυτή τη γραμμή θα προσέλθει η εθνι-

κή αντιπροσωπεία στην πενταμερή συνάν-
τηση στη Γενεύη για το Κυπριακό;».

«Έκανα ένα λάθος…»
Μια δήλωση του Νίκου Τσάφου, μόλις

ξέσπασε ο θόρυβος, ότι «έκανα ένα λάθος,
το έγραψα τότε που δεν είχα επαγγελματι-
κή σχέση με την ελληνική κυβέρνηση», εί-
ναι σε λάθος κατεύθυνση. Και εδώ προκύ-
πτουν κάποια «πρέπει». Τοποθετήσεις
υποψηφίων για θέσεις στην κυβέρνηση
είναι προφανές ότι πρέπει να «φιλτράρον-
ται» καλύτερα από εκείνους που έχουν τη
σχετική αρμοδιότητα. Ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης, όπως αναδεικνύουν περίτρανα οι
σφυγμομετρήσεις της κοινής γνώμης,
εξακολουθεί να κυριαρχεί με άνεση έναντι
των αντιπάλων του στο ερώτημα για την
καταλληλότητα για την πρωθυπουργία και
πρέπει πάση θυσία να προστατευτεί. Κάτι
τελευταίο που αφορά την αντιπολίτευση: η
κριτική εναντίον του Νίκου Τσάφου εκ μέ-
ρους του κόμματος του Αλέξη Τσίπρα, ο
οποίος αναρωτήθηκε δημόσια το 2015
(στην 80ή ΔΕΘ) «έχει σύνορα η θάλασσα
και δεν το ξέραμε;», υποτιμά τη νοημοσύ-
νη του κόσμου.

Το τσουνάμι αποκαλύψεων
για τον Τσάφο και

η υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ

Τοποθετήσεις υποψηφίων για θέσεις στην κυβέρνηση 
είναι προφανές ότι πρέπει να «φιλτράρονται» καλύτερα 

από εκείνους που έχουν τη σχετική αρμοδιότητα

του Νίκου 
Χιδίρογλου 
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com

Τι κάνει νιάου νιάου στα κεραμίδια; Λοιπόν, θα μιλήσω με όρους… Πυθίας επειδή το
«Αμέρικα» μίλησε! Πολλές φορές σε αυτήν τη στήλη έχετε διαβάσει για τον «πρώην» πρέ-
σβη και τι έπραξε κατά την παραμονή στη χώρα μας. Εντάξει, δεν ήταν σαν τον προπροηγού-
μενο… Όλα να τα λέμε. Όμως, ο συγκεκριμένος, που ακούει Ρέμο στο αυτοκίνητο, ποτέ δεν
διέψευσε (ακομπλεξάριστος) τη ζωάρα που επέλεξε να κάνει στην Αθήνα. Που παρατούσε,
πχ, εκδηλώσεις επειδή τον περίμενε… αυτοκίνητο στην είσοδο για να πάει να δειπνήσει σε
γκλάμουρ μέρος. Που γνώρισε τους ρυθμούς της νυχτερινής ζωής στην πρωτεύουσα. Τους
λάτρεψε! Που άλλαξε τους δικούς ρυθμούς όσον αφορά τη… γαστρονομία επιλέγοντας (και
επιμένοντας) στη μεσογειακή διατροφή χάνοντας βάρος. Λοιπόν, ο συγκεκριμένος, όπως
λέγεται, είναι σε αναζήτηση εργασίας. Και δεν θέλει να φύγει από τη χώρα μας. Προφανώς
και έχει ισχυρές διασυνδέσεις, εννοείται ότι δεν θα δυσκολευτεί να βρει ένα «εργασιακό»

μέρος για να αράξει και να βγάζει τα προς τον ζην (δεν έχει ανάγκη), όμως ορισμένες κινή-
σεις του τώρα τελευταία δείχνουν ότι μάλλον βρήκε προσωρινή... στέγη. Σε έναν ισχυρό...
εφοπλιστή, με τον οποίο ποτέ δεν έκρυψε τις άριστες σχέσεις που είχε. Και επειδή έμαθα ότι
δώρισε ένα πολύ μεγάλο ποσό (πάνω από 100.000 ευρώ) για την παρέλαση για την επέτειο
της Ελληνικής Ανεξαρτησίας στην 5η Λεωφόρο, που θα πραγματοποιηθεί στις 30 Μαρτίου,
μου μπήκαν... ψύλλοι στα αυτιά. Όχι ότι δεν έχει αυτά τα χρήματα, αλίμονο. Και καλά έκανε
στο φινάλε. Όμως, έμαθα πως πίσω από αυτήν τη δωρεά κρύβεται μια... τοποθέτηση. Ο ορι-
σμός για τον έναν από τους... τελετάρχες. Ένα συγκεκριμένο πρόσωπο. Ναι, ο διαχρονικός
φίλος του, ο εφοπλιστής που έχει άριστες σχέσεις με την ελληνοαμερικανική κοινότητα, άλ-
λωστε έχει δημιουργήσει «έδρα» προς τιμήν του πατέρα του για τη Νεοελληνική Γλώσσα και
τον Πολιτισμό. Not bad at all! 

Μόνη κι έρημη κυριολεκτικά έχει μείνει η γενική γραμ-
ματέας σε υπουργείο καθώς ο «καλός της» αναγκάστηκε
να εγκαταλείψει τον υπουργικό θώκο έπειτα από απόφα-
ση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Ωστόσο, μια εκ των διευθυν-
τριών του υπουργείου έχει σπεύσει να την πάρει υπό την...
προστασία της για το καλό της αλλά και για το δικό της
συμφέρον. Σύμφωνα με πληροφορίες της «Political», η
διευθύντρια του υπουργείου έχει απλώσει έναν «μητρικό»
μανδύα προστασίας γύρω από το περιβάλλον τής «ορφα-
νής» γενικής γραμματέως και δεν αφήνει κανέναν να την
πλησιάσει χωρίς να το γνωρίζει. Βέβαια, ο στόχος δεν εί-

ναι ανθρώπινος ή συναισθηματικός, αλλά μέσω αυτής της
κίνησης η διευθύντρια θέλει να αποκτήσει την πλήρη εμ-
πιστοσύνη της γενικής γραμματέως για να περνάει πολύ
πιο εύκολα τις διατάξεις και τις εγκυκλίους που βολεύουν
τα συμφέροντά της. Τα υπόλοιπα στελέχη στο υπουργείο
έχουν αντιληφθεί τι έχει συμβεί, αλλά η διευθύντρια μέχρι
τώρα έχει καταφέρει να κάνει τη γενική γραμματέα να την
εμπιστεύεται - σύντομα ετοιμάζεται να κάνει την πρώτη
νομοθετική κίνησή της. Από την άλλη μεριά βέβαια η αλ-
λαγή της πολιτικής ηγεσίας στο υπουργείο μπορεί να ανα-
τρέψει όλα της σχέδια της πανούργας διευθύντριας, κα-

θώς ο νέος υπουργός έχει ήδη ενημερωθεί για το τι
συμβαίνει στο υπουργείο και αναμένεται να λάβει τα
μέτρα του. Επίσης, η γενική γραμματέας είναι πολύ
πιθανό να παραιτηθεί (ή να την οδηγήσει σε
παραίτηση) η νέα πολιτική ηγεσία, καθώς δεν
έχει κάνει απολύτως τίποτε από τη μέρα που
έχει αναλάβει τη θέση εκτός από… γκάφες!
Αν τελικά παραιτηθεί η γενική γραμματέας,
τότε θα μείνουν «ορφανά» τόσο η διευθύν-
τρια όσο και τα μεγάλα σχέδιά της για έλεγ-
χο πολλών αγορών και κλάδων...

Φ
ίλοι μου Παναθηναϊκοί που παρα-
βρέθηκαν στην ετήσια εκδήλωση
για την κοπή πίτας των παλαιμά-

χων του Παναθηναϊκού μού έδωσαν αρκετό
παρασκήνιο. Εκεί λοιπόν βρέθηκαν πολλοί,
ωστόσο από πολιτικής άποψης αυτοί που
έκλεψαν την παράσταση ήταν ο Νίκος Δέν-
διας και ο Κώστας Καραμανλής (έχει διαχρο-
νικά πολλές συμπάθειες στους παλαιμά-
χους). Κεφάτοι και οι δύο, κάθισαν στο ίδιο
τραπέζι, ωστόσο δεν μίλησαν καθόλου για
πολιτική, άλλωστε ο Σπύρος Λιβαθηνός ήταν
στη... μέση και δεν άκουσε κάτι! Συνομίλη-
σαν όμως για αρκετή ώρα με πρώην ηγετικές
μορφές του «τριφυλλιού» και για το σήμερα
του συλλόγου. 

Εδώ θα κάνω μια παρένθεση γιατί πραγ-
ματικά εξοργίζομαι με όσα διαβάζω από γει-
τονικές στήλες περί... καπνών. Είπα να μην
ασχοληθώ, αλλά δεν με αφήνουν να αγιάσω.
Ε λοιπόν αυτήν τη φορά θα βάλω τα δικά
τους... λόγια. Της τότε... αποθέωσης! «Μόνο ο
Καραμανλής γυρίζει το ματς», έγραφαν...
Βρε, βρε, τι σύμπτωση με την εκδήλωση του
Παναθηναϊκού... Το δικό τους κακό... ματς!

Ο διπρόσωπος
Θα σας πάω πολύ πίσω. Έτσι επειδή μου

αρέσει και επειδή έχω μεγάλο αρχείο, πιο
συγκεκριμένα στο καλοκαίρι του 2015. Για
αυτούς που λένε σήμερα τον πρώην πρωθυ-
πουργό... καπνέμπορο στην προσπάθειά τους
να τον «υποβαθμίζουν» συνεχώς. Τότε λοι-

πόν πίνοντας τον δικό τους καφέ
(πικρός είναι ακόμη μέχρι σήμε-
ρα) έγραφαν κατά λέξη για τον
Κώστα Καραμανλή: «…Από τα
αποτελέσματα των δημοσκοπή-
σεων που ξεκίνησαν να διενερ-
γούνται τα προηγούμενα εικοσι-
τετράωρα προκύπτει ένα θέμα
μείζονος σημασίας που σε κάθε
περίπτωση θα πρέπει να απασχο-
λήσει σοβαρά τις φιλοευρωπαϊ-
κές δυνάμεις. Επί της ουσίας, δεν
υπάρχει ισχυρό πολιτικό πρόσωπο για να
υπερασπιστεί το “ΝΑΙ”. Να δώσει δυναμική
και να μεταστρέψει το κλίμα που έχει δημι-
ουργηθεί από την προπαγάνδα των κυβερ-
νώντων. Κακά τα ψέματα, ο πρόεδρος της ΝΔ
Αντώνης Σαμαράς εμφανίζεται αδύναμος να
περάσει στην κοινωνία το οποιοδήποτε μήνυ-
μα. Και αυτό δεν αποτελεί προσωπική διαπί-

στωση αλλά εύρημα των σφυγ-
μομετρήσεων. Με βάση τα ση-
μερινά δεδομένα, το μόνο πρό-
σωπο που έχει τη δυνατότητα
να απευθυνθεί και να πείσει την
κοινωνία υπέρ της αναγκαιότη-
τας του “ΝΑΙ” είναι ο πρώην
πρωθυπουργός Κώστας Καρα-
μανλής. Όπως υποστηρίζει έγ-
κριτος δημοσκόπος, “μια on
camera δήλωση του Καραμαν-
λή θα γύριζε τούμπα το σκηνι-

κό”. Επειδή οι ώρες είναι κρίσιμες, οφείλουν
τα στελέχη της ΝΔ να πείσουν τον ανιψιό του
ανθρώπου που οραματίστηκε την Ελλάδα
στην Ευρώπη των ισχυρών μετά από έξι χρό-
νια σιωπής να βγει και να μιλήσει».

Άντε και καλή σας τύχη, πάλι στα ψέματα
και τον αποπροσανατολισμό! Πώς αλλάζουν
οι καιροί ε;

Οι αλλαγές στο «τριφύλλι»
Γυρίζω λοιπόν στην εκδήλωση γιατί έχω

ρεπορτάζ, όπως σας έγραψα. Παρών και ο
Προκόπης Παυλόπουλος, ο οποίος χαιρέτη-
σε εγκάρδια τον Αντώνη Αντωνιάδη προτού
ψάξει να δει πού θα κάτσει. Παρόντες επίσης
ο Κώστας Μπακογιάννης, ο οποίος πείραζε
πολλούς και τον πείραζαν, αλλά και ο «συνε-
σταλμένος» Χάρης Δούκας, ο οποίος εξη-
γούσε την πρόοδο των εργασιών στο νέο γή-
πεδο των «πρασίνων».

Και επειδή πρέπει να τα γράφω όλα, ορι-
σμένοι παλαίμαχοι ρώτησαν τον Καραμανλή
(λιγότερο τον Δένδια) για όσα ακούγονται πε-
ρί Αλαφούζου και άλλων επιχειρηματιών. Για
τους νέους εφοπλιστές, όπως, πχ, τον Πάρι
Κασιδόκωστα, και όσα λέγονται περί πιθανής
εμπλοκής του στην ΠΑΕ (ακόμη και αγορά
μαζί με άλλους μεγάλους παίκτες). Δεν μπο-
ρώ να πω περισσότερα, θα κάψω την «πηγή»
μου, αν και το βλέπω δύσκολο να πωληθεί
τώρα η ομάδα. Πάντως, στις συζητήσεις
έπαιξε δυνατά και το όνομα του Τάκη Φύσσα,
ο οποίος επελέγη πρόσφατα από τον ισχυρό
άνδρα του «τριφυλλιού», τον Γιάννη Αλα-
φούζο, για να συμμαζέψει τα… ασυμμάζευ-
τα. Έλεγαν λοιπόν ότι μέσα σε λίγες μέρες
έχει αρχίσει να κάνει καλή δουλειά στην
ακαδημία με τις καθημερινές του επισκέ-
ψεις στο Κορωπί. Παντού έχω μάτια! Και
αναμένονται μεγάλες αλλαγές πριν από το
Πάσχα! Προσθήκες από τα παλιά (από τον
ΠΑΟΚ του Σαββίδη!!!) και αλλαγές παντού.

Ο πρώην πρέσβης, οι 100.000 ευρώ και ο... τελετάρχης

Μόνη κι έρημη η γενική γραμματέας σε υπουργείο

Ο Καραμανλής, ο Δένδιας, οι νέοι... εφοπλιστές για τον ΠΑΟ 
και ο κοντός «Βοναπάρτης» της δημοσιογραφίας



ΤΕΤΑΡΤΗ 19 MAΡΤΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL KENTΡΙ7
Σε ποιο υπουργείο 

σκοτώθηκαν με το καλημέρα;
Τελευταία πληροφορούμαι ότι σε υπουργείο που καλείται να βγάλει τα

κάστανα από τη φωτιά, δύο εκ των στελεχών της πολιτικής ηγεσίας «σκο-
τωθήκανε» με το… καλημέρα. Μαλλιά κουβάρια έγιναν ο νέος με τον πα-
λιό… Ο λόγος που έβγαλαν τα πολιτικά μαχαίρια ο ένας για τον άλλον εί-
ναι για τις αρμοδιότητες. Ποια θέματα, δηλαδή, θα είναι στην ευθύνη του
ενός και ποια θέματα στην ευθύνη του άλλου. Δυστυχώς δεν μπόρεσαν να
χωρίσουν τις αρμοδιότητες. Είναι πιο εύκολο μάλλον να χωρίσουν μετα-
ξύ τους παρά να χωρίσουν τους φακέλους με τις αρμοδιότητες. Όσο για
την τύχη του υπουργείου, ε; Χαιρέτα μου τον πλάτανο και την κρύα βρυ-
σούλα … Κι άλλος πονοκέφαλος για το Μαξίμου. 

Καθαρίζει τα πεζοδρόμια ο Παπαστεργίου
Και επώνυμες και ανώνυμες θα μπορεί να είναι οι καταγγελίες που θα

υποβάλλουν οι πολίτες στην ειδική ηλεκτρονική εφαρμογή my street και οι
οποίες θα αφορούν την αυθαίρετη κατάληψη κοινόχρηστων χώρων, διευ-
κρίνισε ο υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης Δημήτρης Παπαστεργίου.
Μιλώντας στην Επιτροπή Δημόσιας Διοίκησης, Δημόσιας Τάξης και Δικαιο-
σύνης της Βουλής επί του νομοσχεδίου για τα δημόσια δεδομένα, ο κ. Παπα-
στεργίου επισήμανε ότι η εφαρμογή mystreet, με προϋπολογισμό 60.000
ευρώ, θα βοηθήσει πολύ στην απελευθέρωση των πλατειών ή των πεζοδρο-
μίων από παράνομα τραπεζοκαθίσματα. Κατά τον υπουργό, η νέα εφαρμογή
αποτελεί ουσιαστικά το συμπλήρωμα της ιδιαίτερα επιτυχημένης εφαρμο-
γής my coast, η οποία το καλοκαίρι του 2024 δέχτηκε 20.000 καταγγελίες
για παράνομη κατάληψη ακτών και παραλιών.

Είσαστε σοβαροί, κύριοι στη Βέροια;
Μετά τα καραγκιοζιλίκια στο Δημοτικό Συμβούλιο της Βέροιας

τη Δευτέρα το απόγευμα για το θέμα του Βιολογικού Καθαρισμού,
είχαμε νέα ευτράπελα, με μηνύσεις να γίνονται και μέσα σε μία
ώρα να αποσύρονται. Ο ακτιβιστής οικολόγος Νίκος Ασλάνογλου
πήγε χθες το μεσημέρι στην πύλη του Μακροχωρίου και χτύπησε
το κουδούνι να του ανοίξουν να μπει στις εγκαταστάσεις επισή-
μως. Αν δεν τον άφηναν, είχε προειδοποιήσει ότι θα πηδούσε τη
μάντρα για να μπει και είχε προκαλέσει τον πρόεδρο της ΔΕΥΑΒ
να καλέσει την αστυνομία να τον συλλάβει και να κάνει μήνυση.
Όπως και έγινε, αλλά εδώ αρχίζει το θέατρο του παραλόγου.

Φτάνει ο κύριος Ασλάνογλου στο Αστυνομικό Τμήμα Βέροι-
ας περιμένοντας να οδηγηθεί στον εισαγγελέα για να αποφα-
σιστεί αν θα κρατηθεί μέχρι να δικαστεί ή όχι και ξαφνικά μα-
θαίνει ότι αφήνεται ελεύθερος, γιατί η μήνυση αποσύρθηκε
από τη ΔΕΥΑΒ. 

Και το ερώτημα, μέγα. Πάτε καλά; Εσείς εκεί στον Δήμο της
Βέροιας που κοπανιέστε ότι ο Ασλάνογλου είναι δολιοφθορέας
και κραυγάζετε ότι θα κάνετε μηνύσεις και… «θα σας δείξουμε
εμείς στα δικαστήρια», αποσύρατε τη μήνυση εναντίον ενός ει-
σβολέα στις εγκαταστάσεις;

Ανοιχτό... ΟΚ 
στον Βορίδη

Το έμαθα και, εντάξει,
δεν έπεσα από τα σύννεφα,
γιατί γνωρίζω ότι ανάμεσά
τους υπάρχει πολλή εμπι-
στοσύνη. Αναφέρομαι στη
σχέση Μητσοτάκη - Βορί-
δη, η οποία είναι στα καλύ-
τερά της παρά τα όσα γρά-
φτηκαν μετά την τοποθέτη-
ση του Μάκη στο υπουρ-
γείο Μετανάστευσης και
Ασύλου. Λοιπόν, έχει δοθεί
στον Βορίδη το ΟΚ να κάνει
ό,τι... περνάει από το χέρι
του στο νέο του υπουργικό
πόστο. Και επειδή πρέπει
να τα λέμε όλα, ο Βορίδης
παραμένει η «φωνή Μη-
τσοτάκη» στη Βουλή και τις
τηλεοράσεις.

Για συντονισμένη επίθεση σε βά-
ρος του από την αντιπολίτευση κά-
νει λόγο ο υφυπουργός Ενέργειας
Νίκος Τσάφος, μετά τη δημοσιοποί-
ηση των παλαιότερων αναρτήσεών
του για τα Κατεχόμενα της Κύπρου.
«Παρά τη χθεσινή σαφή ανάρτησή
μου, και την αναγνώριση του σοβα-
ρού μου λάθους, η αντιπολίτευση
επανήλθε με νέες “κατηγορίες”, ερ-
γαλειοποιώντας αποσπασματικά

παλαιότερες αναρτήσεις μου. Τόσο
ως πολίτης όσο και ως μέλος της
κυβέρνησης, υπηρετώ τις εθνικές
θέσεις και κυρίως την πάγια θέση
της Ελλάδας έναντι της Τουρκίας για
την ύπαρξη μίας και μοναδικής δια-
φοράς, που είναι η οριοθέτηση
υφαλοκρηπίδας μεταξύ των δύο
χωρών», ανέφερε χαρακτηριστικά
και συνέχισε: «Η αδιαπραγμάτευτη
αυτή θέση δεν αναιρεί το γεγονός

ότι με τη γείτονα χώρα διαφωνούμε
σε μία σειρά από άλλα ζητήματα,
όπως και ότι η Ελλάδα δεν αναγνω-
ρίζει, δεν αποδέχεται και δεν συζη-
τά καθ’ οιονδήποτε τρόπο τα αιτή-
ματα της Τουρκίας. Γύρισα στην Ελ-
λάδα για να υπηρετήσω την πατρίδα
μου. Ζητάω να κριθώ για το έργο
μου και να σταματήσει αυτή η από-
πειρα ανθρωποφαγίας με μεθόδους
“κοπτοραπτικής”».

Ο
Ευάγγελος Βενιζέλος πάντα είχε
ένα χαρακτηριστικό που δεν ται-
ριάζει σε πολιτικό. Το είχε και το

έχει ακόμη. Βιάζεται πολύ… Ίσως ακόμη
και να «ζηλεύει» το γεγονός ότι η Πλεύση
Ελευθερίας συγκεντρώνει διψήφια ποσο-
στά στις δημοσκοπήσεις, ξεπερνώντας και
το ΠΑΣΟΚ ακόμη, αφήνοντας στην έκτη θέ-
ση τον ΣΥΡΙΖΑ, και για αυτό να δείχνει τόση
βιασύνη και να μην μπορεί να δεχτεί ότι τον
ξεπερνά η Ζωή Κωνσταντοπούλου στην
υπόθεση των Τεμπών.

Ο πρώην αντιπρόεδρος της κυβέρνησης
Σαμαρά, πρώην πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ,
πρώην υπουργός Οικονομικών του Γ. Παπανδρέου, μιλώντας στο συνέδριο
του Κύκλου Ιδεών, είπε ότι στο πόρισμα από τις εργασίες της Προανακριτι-
κής Επιτροπής για τον Χρήστο Τριαντόπουλο θα πρέπει οπωσδήποτε να
εξαντληθούν οι σχετικές με το άρθρο 86 του Συντάγματος κοινοβουλευτικές

διαδικασίες, να μην κα-
θυστερήσει χρονικά, ει-
δάλλως το θέμα κινδυ-
νεύει με παραγραφή.
Ξεχνά (;) ωστόσο ο έμ-
πειρος Ευάγγελος ότι η
συγκεκριμένη επιτροπή
έχει χρονικό ορίζοντα
δύο μηνών ακριβώς για
αυτό τον λόγο, για να μην
παραγραφούν τα αδική-
ματα εφόσον καταλογι-
στούν. Επομένως, το να
το λέει κάποιος σαν τον

κ. Βενιζέλο είναι σαν να παραβιάζει ανοιχτές θύρες, που λένε και οι πρωτοε-
τείς της Νομικής Σχολής. Πώς του ήρθε τώρα να αφήσει υπονοούμενα ότι εί-
ναι πιθανό να ασκηθούν διώξεις και για άλλα αδικήματα και για άλλα πολιτι-
κά πρόσωπα, πέραν του Χρήστου Τριαντόπουλου;

Τους καταλογίζει απόπειρα ανθρωποφαγίας 

Ο «Μπένι» ζήλεψε τη δόξα της Ζωής
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Τους γύρισε την πλάτη
η Νέα Αριστερά,
στον ΣΥΡΙΖΑ 
μπήκε «πάγος» 
από Αναγνωστοπούλου

Μ
όνο οι Νίκος Μπίστης, Μάκης Μπαλαούρας
και Σία Αναγνωστοπούλου από τη Νέα Αρι-
στερά βρέθηκαν στην εκδήλωση για την

παρουσίαση του βιβλίου του Γιάννη Μπαλάφα για την
πορεία του ΣΥΡΙΖΑ από το 2012 έως το 2024. 

Όλα τα κορυφαία στελέχη του κόμματος της Πα-
τησίων «σνόμπαραν» την παρουσίαση και αν κρίνει
κανείς απ’ όσα ανέφερε στην ομιλία της η Σία Ανα-
γνωστοπούλου, ίσως οι Φάμελλος και Τσίπρας να
προτιμούσαν να λείπει και εκείνη. Βλέπετε, η Σία
δεν αρκέστηκε στις αβρότητες που χαρακτηρίζουν
τέτοια συναπαντήματα, αλλά είπε τα πράγματα
μάλλον με το όνομά τους.

«Τι έχουμε να απαντήσουμε για την άθλια δια-
χείριση της ήττας του 2023; Αντί να κάνουμε συζή-
τηση για τα αίτια, η ήττα μάς οδήγησε σε πολιτικό,
ιστορικό έγκλημα, τη νίκη του Κασσελάκη. Κάποιοι
έχουν ευθύνες για αυτό. Μας οδήγησε στη διάλυ-
ση. Ο Κασσελάκης ήταν η κορυφή του παγόβου-
νου», σημείωσε η βουλευτής και συμπλήρωσε:
«Καταστράφηκε το πολιτικό μας κεφάλαιο και πλη-
γώθηκε η αξιοπρέπεια χιλιάδων ανθρώπων. Πρέ-
πει να μπούμε σε έντιμη συζήτηση για το πώς φτά-
σαμε εδώ. Θα μου πείτε “δεν έχουμε χρόνο”, εγώ
λέω ότι έχουμε».

Συγκεντρώνουν
«γαλάζιες» υπογραφές για
τον υφυπουργό Ενέργειας
Μπορεί η κυβέρνηση να θεώρησε -και
μάλλον σωστά- ότι το θέμα με τις δηλώ-
σεις που είχε κάνει προ
διετίας ο νυν υφυ-
πουργός Ενέργειας 
κ. Τσάφος για την Κύ-
προ είναι λήξαν, αλλά
κάποιοι βουλευτές της
ΝΔ έχουν αντίθετη άπο-
ψη. Για παράδειγμα, ο βουλευτής Αχαΐας
Ανδρέας Κατσανιώτης χαρακτήρισε χθες
ανιστόρητες τις απόψεις του κ. Τσάφου
και τον κάλεσε να διαβάσει Ιστορία. Αυτό
όμως είναι το λιγότερο. Αυτό που έχει ση-
μασία είναι ότι, όπως με ενημερώνει η
πηγή μου, έχει ξεκινήσει ήδη η συλλογή
υπογραφών προκειμένου να κατατεθεί
ερώτηση προς τον κ. Τσάφο για τις από-
ψεις του. Δεν ξεκίνησε καλά η θητεία
του...

Ζήτησε επιπλέον
γραφεία ο Χατζηδάκης
για την ομάδα του
Στην ανάγκη του προέδρου της Βουλής...
έπεσε ο νέος αντιπρόεδρος της κυβέρνη-
σης Κωστής Χατζηδάκης, ο οποίος χρει-
άστηκε να πάει στη Βουλή και να ζητήσει
από τον Νικήτα Κακλαμάνη να του παραχω-
ρήσει κάποια από τα γραφεία που έχει η
εθνική αντιπροσωπεία στο κτήριο Μποδο-
σάκη για να στεγαστεί η πολυπληθής ομάδα
των συνεργατών του που δεν χωράει στο
Μέγαρο Μαξίμου. Ο ίδιος ο κ. Χατζηδάκης
βέβαια έχει ήδη εγκατασταθεί σε γραφείο
στο Μέγαρο Μαξίμου. Όπως φαίνεται όμως,
θα πηγαίνει κάθε μέρα πρωί πρωί για τον
πρωινό καφέ και διάφορες άλλες εκκρε-
μότητες και μετά θα κατηφορίζει για το
κτήριο Μποδοσάκη, αφού ο κ. Κακλαμάνης
έδωσε ήδη εντολή να δοθούν κάποια γρα-
φεία στην ομάδα του αντιπροέδρου της κυ-
βέρνησης. 

Η «μεταστροφή» 
του Ροζάκη και οι απορίες
στο κυβερνητικό στρατόπεδο
Έντονη αίσθηση έχει προκαλέσει η τοποθέτηση του
Χρήστου Ροζάκη, ο οποίος εμφανίζεται να κάνει λό-
γο για «απεμπόληση κυριαρχικών δικαιωμάτων»
της Ελλάδας στο Αιγαίο. Ο πρώην υφυ-
πουργός, ο οποίος στο παρελθόν
υπήρξε από τους πλέον σταθερούς
υποστηρικτές της πολιτικής κα-
τευνασμού έναντι της Τουρκίας,
τώρα περνά στην απέναντι όχθη μι-
λώντας για τουρκικό έλεγχο στο Αι-
γαίο. Περίεργα πράγματα. «Είναι απο-
ρίας άξιον πώς ο κ. Ροζάκης, ο οποίος συνήθως
έβλεπε την ανάγκη συμβιβασμών, εμφανίζεται τώρα
να στέκεται τόσο επικριτικά», μου σχολιάζουν πη-
γές κοντά στην κυβέρνηση, αφήνοντας να εννοηθεί
πως η αλλαγή στάσης δεν περνά απαρατήρητη.

Ε όχι και ο Κασσελάκης 
να μιλάει για πατριωτισμό
Η αντιπολίτευση ζητά την απομάκρυνση Τσάφου
για όσα είχε γράψει κάποτε για το ψευδο-
κράτος. Μεταξύ αυτών εμφανίστηκε και ο
-κατά τ’ άλλα εξαφανισμένος- Στέφανος
Κασσελάκης να ζητήσει την αποπομπή
του γιατί «η χώρα δεν μπορεί να έχει κυ-
βερνητικά στελέχη που υπονομεύουν τις
πάγιες εθνικές θέσεις». Μια από τις πρώτες
γκάφες που είχε υποπέσει ο ίδιος ως πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
ήταν να χαρακτηρίσει τα κατεχόμενα «κρατίδιο», δικαιολογών-
τας τον εαυτό του αργότερα με το «μερικές φορές δυσκολεύο-
μαι να βρω τη σωστή λέξη, αλλά μαθαίνω γρήγορα». Σίγουρα
μέχρι τώρα πάντως δεν έχει μάθει πότε χρειάζεται να μιλήσει
και πότε να... μασήσει για να μην εκτεθεί. 

Ο Βενιζέλος προσκαλεί
Μπακογιάννη και... ξεχνά Δούκα
Ο Ευάγγελος Βενιζέλος, πιστός στην επιλεκτική
του προσέγγιση, προσκάλεσε τον Κώστα Μπακο-
γιάννη στο συνέδριό του, αφήνοντας εκτός τον νυν
δήμαρχο Αθηναίων Χάρη Δούκα. Η κίνηση αυτή
συζητιέται έντονα στους πολιτικούς κύκλους, με
πολλούς να εκφράζουν δυσαρέσκεια για την πα-
ράλειψη του Δούκα. Ο κ. Δούκας, γνωστός για την
ενεργή του δράση στον δήμο, δεν έχει σχολιάσει
δημοσίως την εξέλιξη, ενώ υποστηρικτές του επι-
σημαίνουν ότι το έργο του μιλάει από μόνο του.
Παράλληλα, ο κ. Βενιζέλος δέχεται κριτική για την
επιλογή του, με ορισμένους να θεωρούν ότι αγνοεί
«πράσινους» δημάρχους, προκαλώντας ερωτή-
ματα για τα κριτήρια των προσκλήσεών του.
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Ποιος βουλευτής
«βράζει» και είναι μέσα

στην τσαντίλα;
Τσαντισμένος εμφανίζεται βουλευτής της Α’ Αθηνών με τη ΝΔ και

πρώην υπουργός με τις κυβερνητικές αποφάσεις στον ανασχηματι-
σμό. Μάλιστα, ακούω ότι βγαίνει σιγά σιγά και στο αντάρτικο, αφού
έμεινε ξανά εκτός υπουργικού συμβουλίου, κάτι που ήδη έπραξε
εμμέσως με έναν δημόσιο σχολιασμό του. Άνθρωποι πέριξ του μου
λένε ότι σύντομα αυτές οι αντιδράσεις θα καμφθούν. Άλλοι πάλι ότι
θα συνεχιστούν. Έχει ενδιαφέρον να δούμε πώς θα εξελιχθεί...
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Το «καρφί» του Δημήτρη Μαρκόπουλου κατά της κυβέρνησης

Τ
η μέρα της ορκωμο-
σίας της νέας κυβέρ-
νησης κυκλοφόρησε

μια κομμένη φωτογραφία
που δείχνει αστυνομικό στο
Μέγαρο Μαξίμου να χαιρετά
τάχα τον υιό του Κυριάκου
Μητσοτάκη, Κωνσταντίνο,
παρά το γεγονός ότι δεν έχει
κάποιο αξίωμα «αλλά απλώς
είναι γιος του πρωθυπουρ-
γού» όπως έλεγαν τα
τρολ. Πάμε να δούμε την
αλήθεια. 

Στα δεξιά βλέπετε την κομ-
μένη φωτό που υποτίθεται
ότι ο αστυνομικός χαιρετά
τον υιό του πρωθυπουργού,
όπως ισχυρίζονται. Πάνω
αριστερά βλέπετε την πλήρη
φωτογραφία όπου ο αστυνο-
μικός χαιρετά τον πρωθυ-
πουργό της χώρας, ως οφεί-
λει, ο οποίος συνοδεύεται από τη σύζυγό του.

Κάτω αριστερά βλέπετε ένα κλικ προτού φτάσουν στο κα-
τώφλι του Μαξίμου, όπου το πρωθυπουργικό ζεύγος προπο-
ρεύεται του υιού. Των fake news το κάγκελο κοινώς... 

Τρέχει για να προλάβει 
το Πάσχα στα νησιά

Με τη φόρα από τη θητεία
του στο υπουργείο Πολιτι-
κής Προστασίας εμφανίζε-
ται τα πρώτα 24ωρα της πα-
ρουσίας του στην ηγεσία
του υπουργείου Ναυτιλίας
ο Βασίλης Κικίλιας. Είναι
χαρακτηριστικό ότι από τις
πρώτες εντολές που έδωσε
είναι να γίνουν εντατικοί
έλεγχοι σε όλα τα πλοία που θα μεταφέρουν κόσμο
την περίοδο του Πάσχα. Ο κ. Κικίλιας γνωρίζει ότι αυ-
τό θα είναι ένα από τα πρώτα του στοιχήματα και θέ-
λει να το κερδίσει! 

Βομβαρδίζει ο Αυτιάς 
με τροπολογίες 
στην Ευρωβουλή

Συνεχίζει να είναι ιδιαίτερα δραστήριος ο ευρωβου-
λευτής της ΝΔ Γιώργος Αυτιάς, ο οποίος, όπως πληρο-
φορήθηκα χθες, κατέθεσε πέντε τροπολογίες στην έκ-
θεση του προϋπολογισμού του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου για το 2026. Σύμφωνα με πληροφορίες, οι
προτάσεις αυτές στοχεύουν στην αύξηση της χρημα-
τοδότησης για απόκτηση στέγης, στην παροχή μεγαλύ-
τερης αποζημίωσης σε φυσικά και νομικά πρόσωπα
που έχουν πληγεί από τις φυσικές καταστροφές, όπως
επίσης και στη συνέχιση της χρηματοδότησης των έρ-
γων στα σύνορα από τον Έβρο έως το Καστελόριζο αλ-
λά και στην αύξηση των πόρων των ταμείων για τη με-
τανάστευση και το άσυλο.

Οι ελληνικές τράπεζες
«αποβιβάζονται» στην Κύπρο

Μεθοδικά και αποφασιστικά οι ελληνικές τράπε-
ζες πατούν γερά στην Κύπρο φέρνοντας αέρα... οι-
κονομικής κυριαρχίας. Η Eurobank ετοιμάζεται να
«καταπιεί» πλήρως την Ελληνική Τράπεζα, ενώ η Al-
pha Bank εξαγοράζει την AstroBank ενισχύοντας
τη θέση της στη Μεγαλόνησο. Με deals εκατοντά-
δων εκατομμυρίων οι ελληνικές τράπεζες δεν επι-
στρέφουν απλώς στην Κύπρο αλλά την καθιστούν
βασικό τους πυλώνα. Το τραπεζικό τοπίο αλλάζει, οι
επενδυτές κοιτάζουν με ενδιαφέρον και κάποιοι...
τρίβουν τα χέρια τους. Μήπως η Κύπρος γίνεται το
νέο τραπεζικό στοίχημα των Ελλήνων τραπεζιτών;
Οι εξελίξεις δείχνουν πως το παιχνίδι μόλις άρχισε.

Άκουγα χθες τις δηλώσεις του... εξαφανισμένου
φίλου μου και βουλευτή της ΝΔ Δημήτρη Μαρκό-
πουλου, ο οποίος κλήθηκε στον φιλικό του ΣΚΑΪ να
σχολιάσει την επιλογή και παραίτηση τελικώς του
Αρίστου Δοξιάδη. Διέκρινα... πικρία, ειρωνεία και
καρφιά για τον βουλευτή που τελικώς δεν υπουργο-
ποιήθηκε: «Θα πάρω μια φράση του Κώστα Σημίτη,
οι ευκαιρίες δεν είναι ατελείωτες, και δεν αφορά
μόνο το ΠΑΣΟΚ αλλά αφορά και εμάς. Έχουμε μια
μεγάλη ευκαιρία επανεκκίνησης, θεωρώ ότι ήταν
μια κακή στιγμή η υπόθεση Δοξιάδη, εκ των πραγ-

μάτων φάνηκε ότι ήταν μια επιλογή που δεν ήταν
σωστή. Μάλιστα, θα πω και κάτι, σε τιμά ο πρωθυ-
πουργός, ένας πρωθυπουργός πολυνίκης, σοβαρός,
μεταρρυθμιστής, που δεν έχει δώσει προσωπικά δι-
καιώματα ποτέ. Δεν σας κρύβω ότι υπήρξε μια αλα-
ζονεία στις δηλώσεις του (σ.σ.: εννοεί τον Δοξιά-
δη), δεν μπορεί ένας υφυπουργός να λέει “μου πήρε
και δύο ώρες να το σκεφτώ” και μετά να λέει “ο πρω-
θυπουργός δεν είχε την επιλογή να μη δεχτεί την
παραίτησή μου”. Ίσως από μια κακή στιγμή ενδεχο-
μένως να γλιτώσαμε...».

Η κριτική για τον... υιό, αλλά άνθρακες ο θησαυρός

Δεν ξέρω αν το έχετε αντιληφθεί, αλλά
το τελευταίο διάστημα η Μαρία Καρυ-
στιανού έχει μπει για τα καλά στον πο-
λιτικό διάλογο. Για την ακρίβεια την
έβαλαν οι Συριζαίοι με τις τοποθετή-
σεις τους ότι θα την έβλεπαν και...
πρωθυπουργό! Εκπέμπει μια κατα-
πληκτική συμπάθεια σε όποιον την
ακούει να μιλάει - αλλά όσο ακούει το
περιεχόμενο των ομιλιών της τόσο αν-
τιλαμβάνεται ότι μπορεί και κάτι να
υποκρύπτει. Ακούσαμε την κυρία Ακρίτα να υποστηρίζει την
άποψη του πρώην υπουργού Εξωτερικών επί ΣΥΡΙΖΑ Νίκου
Κοτζιά ότι θα μπορούσε να την έβλεπε ακόμη και πρωθυπουρ-
γό. Μάλιστα. Δεν ξέρω αν είναι σύμπτωση ή αν κάτι τέλος πάν-
των υποκρύπτεται, αλλά μετά τις συγκεκριμένες αναφορές η

κυρία Καρυστιανού μπήκε σε δημο-
σκόπηση, όπου ρωτήθηκαν οι Έλλη-
νες ψηφοφόροι ποια είναι η γνώμη
τους για τη συγκεκριμένη γυναίκα. Τα
ποσοστά δημοτικότητας που συγκέν-
τρωσε είναι θεαματικά. Χαρακτηριστι-
κό παράδειγμα, η δημοσκόπηση της
Public Issue, στην οποία το 70% την
αξιολογεί θετικά. Το ερώτημα ωστόσο
είναι άλλο. Για ποιο λόγο μέτρησαν στη
δημοσκόπηση την κυρία Καρυστια-

νού; Τι είναι; Πολιτικός; Εκπροσωπεί κάποιο κόμμα; Έχει μαζί
της λαό και εξουσία; Θέλω να πιστεύω ότι το αντιλαμβάνεται
και η ίδια ότι κάποιοι θέλουν να εκμεταλλευτούν τα υψηλά πο-
σοστά δημοτικότητας που συγκεντρώνει λόγω της συγκυρίας
που διανύουμε αυτή την εποχή. 

Γιατί μετράνε την Καρυστιανού στις δημοσκοπήσεις;
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Α πό το «έχει η θάλασσα σύνορα και δεν το ξέραμε;», τα παιδιά του
ΣΥΡΙΖΑ θέλουν το «κεφάλι» του υφυπουργού Ενέργειας Νίκου

Τσάφου που ονομάτισε τα Κατεχόμενα ως Τουρκική Δημοκρατία της
Βορείου Κύπρου. Καραμέρος, Τσίπρας και λοιποί δημοκρατικοί
συγγενείς δεν σηκώνουν μύγα στο σπαθί τους για εθνικά θέματα.
Είναι αμείλικτοι υπερπατριώτες!

Οι τουρκοφάγοι!
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Π άρα πολύ ωραίος ήταν ο κυβερνητικός ανασχηματισμός, εμένα
πολύ μου άρεσε, μας διασκέδασε και λίγο με την υπόθεση Δο-
ξιάδη, είχε και κάποιες μετακινήσεις «ουσίας». Τώρα η αντιπο-

λίτευση «γλυκάθηκε» και θέλει να παραιτηθεί και ο κύριος Τσάφος επειδή
είχε αποκαλέσει κάποτε το ψευδοκράτος «Τουρκική Δημοκρατία της Βό-
ρειας Κύπρου». Το ίδιο που είχε κάνει και ο κύριος Κασσελάκης δηλαδή.
Ακριβώς το ίδιο.

Α, ναι, ο κύριος Κασσελάκης δεν μίλαγε καλά τα ελληνικά και ήταν και μι-
κρό παιδί, πού να τα ξέρεις αυτά όταν είσαι αρχηγός της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης; Από πρωθυπουργός και πάνω. Εν πάση περιπτώσει, η αντιπο-
λίτευση θέλει να παραιτηθούν
όλοι οι υπουργοί και υφυπουργοί,
ένας ένας και ο Μητσοτάκης να
μείνει τελευταίος να κλείσει την
πόρτα. Σου λέει, εμείς την κυβέρ-
νηση δεν υπάρχει περίπτωση να
τη ρίξουμε μέχρι να σβήσει ο
ήλιος, οπότε μπας και φιλοτιμηθεί
και πέσει μόνη της. Δεν είναι κακό
σαν σκέψη. Στην πράξη όμως
μάλλον θα κολλήσει λίγο.

Τα πραγματικά 
προβλήματα

Στο μεταξύ, ωραία τα είπαμε όλα
αυτά, ακόμη καλύτερα τα κάναμε,
μήπως να πηγαίναμε λίγο παρα-
κάτω τώρα;

Τι είναι το παρακάτω; Το παρα-
κάτω βασικά δεν είναι ακριβώς
παρακάτω, αλλά μια επιστροφή σε
πράγματα που ήδη ξέρουμε, αλλά
δεν έχουμε λύσει. Δεν ξέρω αν το νιώθετε και εσείς, αλλά εγώ έχω
αυτή την αίσθηση σαν να έχουμε πατήσει το «pause» τους τελευταί-
ους δύο μήνες και έχουν πάψει να μας απασχολούν αυτά που μας
απασχολούν παγίως. Όχι επειδή αυτά έπαψαν να υπάρχουν, αλλά
επειδή εμείς εστιάσαμε αλλού. 

Για παράδειγμα, μιλούσα με μια φίλη προ διημέρου, γύρω στα 50.
Φτιάχνει τις βαλίτσες της, μου είπε, να πάει στη Νορβηγία. Έχει ένα
φιλικό της ζευγάρι εκεί, Έλληνες και οι δύο, που ζουν ήδη δύο χρό-
νια στη χώρα και κάπως προχωράνε. Το «κάπως» σημαίνει αρκετά
καλύτερα απ’ ό,τι προχώραγαν εδώ. Θέλει να δοκιμάσει και εκείνη την τύχη
της, με τη βοήθειά τους.

Μέχρις εδώ τίποτε το παράξενο. Σοκαρίστηκα όμως όταν μου είπε
«θέλω να μείνω στην Ελλάδα, αλλά δεν υπάρχουν δουλειές εδώ για
τους ανθρώπους της ηλικίας μου. Ακόμη κι αν θέλω να δουλέψω με το
βασικό, όλοι προτιμάνε πιτσιρίκια». Σοκαρίστηκα διότι ξέρω ότι είναι
αλήθεια. Ξέρω και το επαγγελματικό ιστορικό της, πόσο έχει προσπα-
θήσει, με εποχιακές δουλειές, με «βαριές» δουλειές, με υποτίθεται
«πιο σταθερές» δουλειές, με τα πάντα όλα. Και την καταλαβαίνω. Πε-
νήντα χρόνων άνθρωπος, που διατηρεί κι ένα σπίτι, όσο βασικού επι-

πέδου κι αν είναι αυτό, δεν επιβιώνει με τον βασικό συν κάτι ψιλά. Έχει
δίκιο ο πρωθυπουργός όταν λέει ότι «δουλειές υπάρχουν». Υπάρχουν όν-
τως. Αν είσαι 18, για παράδειγμα, και θέλεις να δουλεύεις για το χαρτζιλί-
κι σου ή για να τσοντάρεις στις σπουδές σου, δεν τις κυνηγάς τις δουλει-
ές, σε κυνηγάνε αυτές. Ουαί κι αλίμονο όμως αν είσαι 40 ή 50 και ξεμεί-
νεις από δουλειά και είσαι και ανειδίκευτος με ένα «ιδιωτικός υπάλλη-
λος» στο βιογραφικό σου. Τι θα κάνεις; Θα κουβαλάς κιβώτια στο σουπερ-
μάρκετ; Μα, δεν σε θέλουν, διότι τα κιβώτια τα πάει τρέχοντας το πιτσιρίκι
και δεν διαμαρτύρεται κιόλας.

Θα πας σε μπαρ το καλοκαίρι; Ξέρετε πολλά μπαρ που παίρνουν 50χρο-
νους; Θα πας εργάτης στα εργο-
στάσια; Μα δεν έχουμε και πολλά
εργοστάσια. Γενικά δεν έχουμε
πολλά από τίποτε, εκτός από λια-
νεμπόριο και εστίαση, τα λέγαμε
τις προάλλες. Και αυτά παράγουν
φουλ θέσεις εργασίας όχι τόσο
επειδή καλπάζει η επιχειρηματι-
κότητα στη χώρα μας, αλλά επειδή
ακόμη και τα πιτσιρίκια γονατί-
ζουν κάποια στιγμή και φεύγουν ή
πάνε να κάνουν κάτι άλλο ανάλογο
με τις σπουδές τους. Καλύτερα με
το βασικό και δάσκαλος παρά με
το βασικό και ψήστης, δεν το κου-
βεντιάζω.

Μέχρι πότε η μπάλα
στην εξέδρα;

Αυτό το θέμα και πολλά άλλα πα-
ρόμοια ή ανάλογα δεν είναι ότι τα

βρίσκουμε διαρκώς μπροστά μας, είναι ότι ζούμε αγκαλιά με αυτά.
Απλώς κάθε τόσο κάτι γίνεται και για λίγο τα «ξεχνάμε», στρίβουμε
το κεφάλι αλλού, ενώ και εκείνοι που θα όφειλαν να τα αναδει-
κνύουν non stop είναι πολύ απασχολημένοι με το πώς αποκάλεσε το
ψευδοκράτος ο κύριος Τσάφος. Και με ζητήματα που ΝΟΜΙΖΟΥΝ ότι
απασχολούν τον κόσμο, ενώ ο κόσμος καλά καλά δεν ξέρει ποιος εί-
ναι ο κύριος Τσάφος και μεταξύ μας δεν πολυενδιαφέρεται κιόλας.

Θα μου πείτε, θα έπρεπε να ενδιαφέρεται. Σωστά. Πιθανολογώ ότι
στη Νορβηγία που θα πάει η φίλη μου ο κόσμος έχει την πολυτέλεια

να ασχοληθεί με τέτοια ζητήματα, καθότι γενικώς έχει λυμένο το πώς θα
πληρώσει στο τέλος του μήνα το ρεύμα και το νοίκι του. Θα έπρεπε να την
έχει και εδώ, ακούω. Ε, τι λέμε τόση ώρα.

Αν με το καλό συγκεντρωθούμε κάποτε στο πώς θα λύσουμε και εμείς
έστω κάποια βασικά ζητήματα επιβίωσης, τότε μπορούμε να τα κουβεντιά-
ζουμε όσο θέλετε όλα τα υπόλοιπα. Μέχρι τότε, εμένα να με συγχωρείτε,
αλλά κουράστηκα με τους ανασχηματισμούς και τις άλλες ασκήσεις επί -
κυβερνητικού ή αντιπολιτευτικού- χάρτου. 

Νομίζω και ο κόσμος επίσης.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Τελειώσαμε με
τον ανασχηματισμό
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του ειδικού συνεργάτη

O
Σάμι Φάις επιστρέφει στο ελλη-
νικό χρηματιστήριο. Μετά τις
περιπέτειες με τις μετοχές-

φούσκες και τα ΜΑΚΛΩ που τον οδήγη-
σαν σε προφυλάκιση αλλά και στη συνέ-
χεια σε αθώωση με βούλευμα, επιχειρεί
με δημόσια εγγραφή να εισαγάγει την
εταιρεία του στο ΧΑ. Χθες, το ΔΣ της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς ενέκρινε το ενη-
μερωτικό δελτίο, αλλά τα στοιχεία του
ενημερωτικού δημιουργούν σωρεία
ερωτημάτων για τη χρονική στιγμή που
επέλεξε να εισαχθεί στο χρηματιστήριο
αλλά και για την αποτίμηση. 

Οι στόχοι
Και φαίνεται ότι η εισαγωγή υπηρετεί

δύο στόχους. Πρώτον, η εταιρεία να αντ-

λήσει χρήματα να πληρωθούν δάνεια στις

τράπεζες που ταυτόχρονα είναι και ανά-

δοχοι (αλήθεια, δεν υπάρχει σύγκρουση

συμφερόντων;) και δεύτερον, να αυξηθεί

η προσωπική περιουσία του Σάμι και της

Λούσι Φάις. Και δεν φαίνεται να ενδια-

φέρεται κανένας για το γεγονός ότι με

την τιμή των 5 ευρώ (κατά ανώτατο όριο)

ανά μετοχή εισάγεται μια εταιρεία στο

χρηματιστήριο με πολλαπλασιαστή κερ-

δών χρήσης 2023 (η τελευταία δημοσι-

ευμένη, καθώς τα στοιχεία του εννεαμή-

νου είναι ανέλεγκτα και έχει γίνει μια

απλή προσυμφωνημένη διαδικασία) στα

επίπεδα του 50 και τιμή προς λογιστική

αξία με την προϋπόθεση της εισαγωγής

άνω του 2. 

Μια απλή σύγκριση με τα δεδομένα

άλλων εισηγμένων εταιρειών αρκεί για

να πιστοποιήσει την υπερτίμηση από

τους αναδόχους που δεν ξέρει κανένας

πώς καθορίζουν την τιμή διάθεσης.

Άντληση εκατομμυρίων 
Η εταιρεία θα επιχειρήσει να αντλήσει

γύρω στα 45 εκατομμύρια ευρώ με τη

διάθεση 9,1 εκατομμυρίων νέων μετο-

χών, αλλά την ίδια στιγμή θα πουλήσουν

μετοχές που έχουν σήμερα και οι βασικοί

μέτοχοι Σάμι και Λούσι Φάις. Οι μετοχές

που θα πουληθούν είναι περίπου 2,3

εκατομμύρια ευρώ και αυτό σημαίνει ότι

οι βασικοί μέτοχοι, αν όλα πάνε καλά, θα

εισπράξουν πάνω από 11 εκατομμύρια

ευρώ. Δηλαδή, αντί να φροντίσουν η

εταιρεία να εισπράξει περισσότερα χρή-

ματα, οι βασικοί μέτοχοι επιλέγουν να

κάνουν ταμείο με τη διαδικασία της εισα-

γωγής, πράγμα που έγινε και στην Di-

mand, της οποίας η μετοχή κινήθηκε

σταθερά πτωτικά μετά την εισαγωγή της

στο χρηματιστήριο.

Κι όλα αυτά για μια εταιρεία με υψηλό

δανεισμό και με σταθερά αρνητικό κε-

φάλαιο κίνησης τα τελευταία τρία χρό-

νια. Φαίνεται όμως από το επενδυτικό

πρόγραμμα ότι οι βασικοί μέτοχοι δεν θα

εισπράξουν μόνο τα 11 εκατομμύρια ευ-

ρώ από τις πωλήσεις μετοχών αλλά και

τουλάχιστον άλλα σχεδόν 4 εκατομμύρια

ευρώ από οφειλές που έχει η εταιρεία

απέναντί τους για πωλήσεις εταιρειών

ιδιοκτησίας τους προς τη μέλλουσα ει-

σηγμένη. 

Τι δεν έγινε 
Και σε αυτά δεν έχουν υπολογιστεί κι-

νήσεις που έχουν γίνει προ της εισαγω-

γής. Για παράδειγμα, όπως αναφέρεται

στο ενημερωτικό, δυνάμει της από

21/11/2023 αυτόκλητης Γενικής Συνέλευ-

σης των μετόχων της εταιρείας, αποφα-

σίστηκε αύξηση του μετοχικού κεφαλαί-

ου κατά ποσό 13.772.000 ευρώ, με την

έκδοση 13.772.000 μετοχών ονομαστι-

κής αξίας 1 ευρώ εκάστη, προκειμένου

αυτές να ανταλλαχθούν σύμφωνα με το

άρθρο 53 του Ν.4172/13 με μετοχές που

κατέχουν μέτοχοι των ανωνύμων εται-

ρειών UNLIMITED SPORT MAE, ΚΑΛΟ-

ΓΗΡΟΥ ΑΕ, ΟNE OUTLET ΑΕ, SPORTS-

WIND MΑΕ, ΑΜ GENCOM ΑΕ και FLS

ΜΟΔΙΑΝΟ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ ΑΕ. Ως εκ τού-

του, η εταιρεία, βάσει της ανωτέρω εται-

ρικής πράξης, απέκτησε τα κατωτέρω

ποσοστά μη ελεγχουσών συμμετοχών.

Μόνο που οι μέτοχοι από ό,τι φαίνεται

ήταν οι υφιστάμενοι μέτοχοι της εισηγ-

μένης και η αποτίμηση αυτών των εται-

ρειών δημιουργεί ερωτήματα για άλλες

συναλλαγές που έγιναν παράλληλα επί

αυτών των εταιρειών.

ΘΕΜΑ

Η επιστροφή 
του Σάμι Φάις 
στο χρηματιστήριο
και οι «σκιές» 
της διαδικασίας 
εισαγωγής

Η υψηλή αποτίμηση και η αύξηση 
της προσωπικής περιουσίας των μετόχων
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΜΕΓΑΛΗ ΕΡΕΥΝΑ ΤΗΣ «P» ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΟΥΣ

Μ
ε στόχο την ενίσχυση της ασφάλειας
στον ελληνικό σιδηρόδρομο, η ηγε-
σία του υπουργείου Υποδομών και

Μεταφορών ολοκλήρωσε έργα και προώθησε
δράσεις για να περιοριστούν οι επιπτώσεις του
ανθρώπινου λάθους και να συγκροτηθεί ένα
σύγχρονο σύστημα λειτουργίας για το σύνολο
του δικτύου, τους τελευταίους 20 μήνες.

Το τραγικό δυστύχημα των Τεμπών ανέδει-
ξε, με τον πλέον οδυνηρό τρόπο,
τα μεγάλα και διαχρονικά προ-
βλήματα με τα οποία είχε βρε-
θεί αντιμέτωπος ο ελληνικός
σιδηρόδρομος και τα οποία επι-
δεινώθηκαν με την οικονομική

κρίση της προηγούμενης δεκαε-
τίας.

Από τον Ιούλιο του 2023, η
Σύμβαση 717 για τη σηματοδότηση και την τη-
λεδιοίκηση στον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη
- Προμαχώνας ολοκληρώθηκε και παραδόθη-
κε. Ήταν πλήρως εγκατεστημένη και λειτουρ-
γική πριν τη θεομηνία «Daniel». 

Σηματοδότηση
και τηλεδιοίκηση

Στο τμήμα που επλήγη, προκειμένου να εί-
ναι ασφαλής η κυκλοφορία, οι διασταυρώσεις
των συρμών γίνονται στους σταθμούς Λιανο-
κλαδίου και Λάρισας, οι οποίοι καλύπτονται
από σηματοδότηση και τηλεδιοίκηση, και εν-
διάμεσο σταθμό ελέγχου τον Παλαιοφάρσαλο.
Τον Δεκέμβριο του 2024, για το τμήμα Τιθορέα
- Δομοκός, ολοκληρώθηκαν η σηματοδότηση
και τηλεδιοίκηση, με τη Σύμβαση 635.

Ακολούθως, τον Νοέμβριο του 2023 ολο-
κληρώθηκε η παράδοση της σύμβασης για
την εγκατάσταση συστήματος αυτόματης προ-
στασίας συρμών ETCS επί της γραμμής, ενώ
τον Μάρτιο του 2024 υπογράφηκε η σύμβαση
μεταξύ ΓΑΙΑΟΣΕ και Hitachi Rail για την απο-
κατάσταση των συστημάτων ETCS σε 115 μο-
νάδες επί συρμών. Έως σήμερα έχουν ανα-
ταχθεί 72 μονάδες και τον Σεπτέμβριο του
2025, σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα του
υπουργείου, θα έχουν αναταχθεί και οι υπό-
λοιπες 43 μονάδες. 

Σήμερα, το σύστημα τηλεπικοινωνίας GSM-
R είναι εγκατεστημένο στο 78% της γραμμής
Αθήνα - Θεσσαλονίκη, έχοντας ανατάξει τις
ζημιές που προκάλεσε ο «Daniel», ενώ είναι,
επίσης, εγκατεστημένες 100 μονάδες GSM-R
επί συρμού, έχοντας λάβει, τον Ιούλιο του
2023, τη σχετική αδειοδότηση από τη ΡΑΣ.
Εκτιμάται ότι στο τέλος του πρώτου εξαμήνου
του τρέχοντος έτους, και το σύστημα GSM-R
θα είναι πλήρως λειτουργικό, πλην του τμήμα-
τος Τιθορέα - Δομοκός. 

Παράλληλα, το διάστημα Αύγουστος-Σε-
πτέμβριος 2023 προστέθηκαν δύο Κέντρα
Ελέγχου Κυκλοφορίας, φτάνοντας συνολικά
τα πέντε. Επίσης, από το 2024 λειτουργούν

τρία καινούργια Κέντρα Ελέγχου Σηράγγων,
ανεβάζοντας τον συνολικό αριθμό στα τέσσε-
ρα, ενώ το 2025 τέθηκε, για πρώτη φορά, σε
λειτουργία σύστημα επιτήρησης κυκλοφορίας
συρμών στο τμήμα της μονής γραμμής μεταξύ
των Σιδηροδρομικών Σταθμών Αθηνών και
Αγίων Αναργύρων.

300 κάμερες σε σήραγγες
Την περίοδο Σεπτεμβρίου-Δεκεμβρίου

2023, τοποθετήθηκαν 300 κάμερες για τη συ-
νεχή παρακολούθηση των συρμών σε σήραγ-
γες. Το 2024, για πρώτη φορά, ξεκίνησε η δια-
γωνιστική διαδικασία για την αντικατάσταση
90 αυτόματων συστημάτων ισόπεδων διαβά-
σεων παλαιάς τεχνολογίας, με πιστώσεις
ύψους 25 εκατ. ευρώ. Τον Ιούλιο του 2023, ο
ΟΣΕ υπέγραψε, για πρώτη φορά, σύμβαση με
το Ελληνικό Δημόσιο, 5ετούς διάρκειας, στο
πλαίσιο της οποίας αυξάνεται η ετήσια χρημα-
τοδότησή του από τα 45 εκατ. ευρώ στα 75
εκατ. ευρώ.

Αναφορικά με τα κενά σε οργανικές θέσεις,

το υπουργείο έχει ανακοινώσει πως, σήμερα,
το προσωπικό του ΟΣΕ αριθμεί 1.317 άτομα,
έναντι 1.096 ατόμων στο τέλος του 2023, ενώ
προσεχώς ολοκληρώνεται η πρόσληψη, μέσω
ΑΣΕΠ, 140 νέων μόνιμων στελεχών. Επιπλέον,
έχει εγκριθεί από το υπουργείο Εσωτερικών η
αύξηση προσωπικού κατά 100 μονίμους υπαλ-
λήλους.

Ο ΟΣΕ έχει προσλάβει 305 άτομα με Δελτίο
Παροχής Υπηρεσιών (ΔΠΥ) το 2024, προκειμέ-
νου να καλύψει το ταχύτερο επιτακτικές ανάγ-
κες του. Στο Λιανοκλάδι εξαιτίας της λειτουρ-
γίας του Κέντρου Ελέγχου Κυκλοφορίας κα-
θώς και του Κέντρου Ελέγχου Σηράγγων, προ-
βλέπονται 11 θέσεις που θα καλυφθούν με
ΔΠΥ, δηλαδή το 4% αυτών σε πανελλαδικό επί-
πεδο.

Η τελευταία διαδικασία αξιολόγησης ΔΠΥ
και η ένταξή τους σε εκπαιδευτικό πρόγραμμα
έγιναν τον Σεπτέμβριο του 2024, για 56 σταθ-
μάρχες και 53 κλειδούχους. Ο αριθμός αυτός
προσδιορίστηκε από τα αιτήματα των κατά τό-
πους επιθεωρήσεων.

Ο ρόλος της εταιρείας
Σιδηρόδρομοι Ελλάδος

Τον Δεκέμβριο του 2024 ψηφίστηκε ο ν.
5167, όπου δημιουργήθηκε ενιαίος Διαχειρι-
στής Σιδηροδρομικής Υποδομής, η εταιρεία
Σιδηρόδρομοι Ελλάδος, με στόχο να λειτουρ-
γεί με τις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές, να
στελεχωθεί από εξειδικευμένο προσωπικό
και να υιοθετήσει σύγχρονα εργαλεία διαχεί-
ρισης έργων και απόδοσης.

Τον Οκτώβριο του 2024, υπογράφηκε σύμ-
βαση με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
για την εκπόνηση στρατηγικού, επιχειρησια-
κού και επενδυτικού προγράμματος ανάπτυ-
ξης των σιδηροδρομικών μεταφορών.

Τον Απρίλιο του 2024, το υπουργείο Υπο-
δομών και Μεταφορών υπέβαλε στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή σχέδιο δράσης για την
ασφάλεια και τη διαλειτουργικότητα, που
κατάρτησε σε συνεργασία με τους ευρωπαϊ-
κούς θεσμούς, το οποίο εφαρμόζεται και για
το οποίο έχουν υποβληθεί τρεις αναφορές
προόδου.

Το έργο αυτό, που έχει ορίζοντα ολοκλήρω-
σης το τέλος του 2026, περιλαμβάνει τις πε-
ρισσότερες από τις συστάσεις ασφαλείας που
το Πόρισμα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, ο οποίος στελε-
χώθηκε τον Σεπτέμβριο του 2023, κάνει προς
τον ΟΣΕ, τη ΡΑΣ και τη Hellenic Train.

Ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ, τον Δεκέμβριο του 2024, με

τον ν. 5167, ενισχύθηκε θεσμικά τόσο στη λει-

τουργική ανεξαρτησία όσο και στην οικονομι-

κή αυτονομία του, αυξάνοντας τις συνολικές

οργανικές θέσεις και υπερδιπλασιάζοντας τον

προϋπολογισμό του.

Σήμερα, υλοποιούνται επενδύσεις υποδο-

μών, ύψους 3 δισ. ευρώ, που πρόσφατα εξα-

σφάλισε η κυβέρνηση μέσω χρηματοδότησης

από το ΕΣΠΑ, το πρόγραμμα «Συνδέοντας την

Ευρώπη (CEF)» και το Ταμείο Ανάκαμψης και

Ανθεκτικότητας.

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Ποια έργα βρίσκονται σε εξέλιξη 
και ποια ολοκληρώθηκαν τους τελευταίους 20 μήνες

με στόχο τη δημιουργία ενός σύγχρονου και ασφαλούς 
συστήματος λειτουργίας για το σύνολο του δικτύου 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Δύο χρόνια από τα Τέμπη
«τρέχουν» επενδύσεις 

ύψους 3 δισ. σε υποδομές 



της ΓΓεωργίας Λαγού 

Δ
ύο χρόνια μετά την τραγωδία στα Τέμ-
πη ο ελληνικός σιδηρόδρομος παρα-
μένει «μεγάλος ασθενής»; Τι έχει αλ-

λάξει από τότε και ποιες παθογένειες συνεχί-
ζουν να ταλανίζουν το δίκτυο; Οι υποσχέσεις
για ένα ασφαλέστερο σύστημα έχουν γίνει
πράξη ή η χώρα εξακολουθεί να διακινδυ-
νεύει ένα νέο σιδηροδρομικό δυστύχημα;
Υπάρχουν ακόμη κενά στην ασφάλεια και τε-
χνολογικές ελλείψεις που θα μπορούσαν να
αποβούν μοιραίες; Έχει επαρκές προσωπικό
ο ΟΣΕ ή η υποστελέχωση εξακολουθεί να απο-
τελεί τροχοπέδη για την εύρυθμη λειτουργία
των δρομολογίων;

Η «Political» εξετάζει την κατάσταση των
ελληνικών σιδηροδρόμων δύο χρόνια μετά την
τραγωδία στα Τέμπη, αναζητούμε τις αλλαγές
που εφαρμόστηκαν και φωτίζουμε τις αδυνα-
μίες που παραμένουν. Μπορούν οι επιβάτες να
νιώθουν ασφαλείς ή οι προειδοποιήσεις των
ειδικών δείχνουν ότι ο δρόμος για έναν σύγ-
χρονο και αξιόπιστο σιδηρόδρομο είναι ακόμη
μακρύς; 

Σε εκκρεμότητα το ETCS
Ποια είναι η λειτουργία του Ευρωπαϊκού

Συστήματος Ελέγχου Αμαξοστοιχιών (ETCS);
Το ETCS, επικοινωνώντας με το σύστημα ση-
ματοδότησης και τηλεδιοίκησης αλλά και ανε-
ξάρτητα, έχει τη δυνατότητα όταν αντιληφθεί
κίνδυνο να σταματά ακαριαία τους συρμούς.
Επίσης, αν αντιληφθεί ότι ένας συρμός τρέχει
με μεγαλύτερη ταχύτητα της επιτρεπόμενης
σε οποιοδήποτε σημείο του δικτύου, επιβάλλει
αυτόματα επιβράδυνση της ταχύτητας.

Το πολυπόθητο σύστημα που αποτρέπει
μοιραία ανθρώπινα λάθη δεν έχει ολοκληρω-
θεί ακόμη στον άξονα Αθήνα - Θεσσαλονίκη.
Μηχανοδηγοί οδηγούν τα τρένα στα… τυφλά.
«Τα ανθρώπινα λάθη αποφεύγονται μόνο όταν
υπάρχουν τα συστήματα ασφαλείας, και στην
υποδομή και στους συρμούς, τα οποία ο ΟΣΕ
και η Hellenic Train άρχισαν να τα ενεργοποι-
ούν και να τα τοποθετούν δυστυχώς μετά το
τραγικό σιδηροδρομικό δυστύχημα των Τεμ-
πών», αναφέρει ο πρόεδρος εργαζομένων της
Hellenic Train Νίκος Κιουτσούκης.

Η κακοκαιρία «Daniel» κατέστρεψε μέρος
αυτών των συστημάτων στο τμήμα Δομοκός -
Λάρισα, με αποτέλεσμα η κυκλοφορία να βα-
σίζεται σε χειροκίνητους ελέγχους. «Τον Σε-
πτέμβριο του 2023 στον σιδηροδρομικό άξονα
Αθήνα - Θεσσαλονίκη υπήρξε 100% εγκατά-
σταση σηματοδότησης και τηλεδιοίκησης,
ωστόσο στο κομμάτι Δομοκός - Λάρισα τα συ-
στήματα καταστράφηκαν από την κακοκαιρία
“Daniel” με συνέπεια η ασφαλής κυκλοφορία

στην περιοχή να διασφαλίζεται με έλεγχο ει-
σόδου στα δύο άκρα με βάση τον Γενικό Κανο-
νισμό Κυκλοφορίας», αναφέρει στην «Politi-
cal» ο πρώην πρόεδρος του ΟΣΕ Γιάννος Γραμ-
ματίδης, ο οποίος ήταν στο τιμόνι του Οργανι-
σμού σε μια δύσκολη και μεταβατική περίοδο
για τον ΟΣΕ.

Ο τέως υπουργός Υποδομών και Μεταφο-
ρών Χρήστος Σταϊκούρας σε δηλώσεις του
αναφέρει ότι το κόστος αποκατάστασης των
ζημιών στον σιδηρόδρομο ανέρχεται σε 463
εκατ. ευρώ και υπολογίζουν ότι τα έργα αυτά
θα ολοκληρωθούν το καλοκαίρι του 2026. Οι

εργαζόμενοι στον σιδηρόδρομο αναρωτιούν-
ται γιατί δεν προχώρησαν τα έργα εκσυγχρονι-
σμού τόσα χρόνια. «Μετά το δυστύχημα οι
ανάδοχοι προχώρησαν την υλοποίηση των έρ-
γων τάχιστα και αυτή είναι και η μεγάλη απο-
ρία η δική μας: Πώς μέχρι εκείνη τη στιγμή μάς
έλεγαν ότι έχουν μπλοκαριστεί, ότι υπήρχε
πρόβλημα και ξαφνικά ξεμπλόκαραν όλα;»,
αναφέρει στην «Political» ο Νίκος Τσικαλά-
κης, γενικός γραμματέας εργαζομένων ΟΣΕ.

Ο πρώην μεταβατικός πρόεδρος κ. Γραμματί-
δης επισημαίνει ότι «αυτό που λείπει είναι η
επαναφορά σε λειτουργία του ETCS επί συρμών

(αυτό που ονομάζουμε on board). Έτσι, τον
Μάρτιο του 2024 υπεγράφη η σύμβαση μεταξύ
ΓΑΙΑΟΣΕ και Hitachi Rail και προχωρά σταδια-
κά η ενσωμάτωση του συστήματος στους συρ-
μούς έτσι ώστε παρατρόχιο υλικό και πομποί
επί των συρμών να λειτουργούν κανονικά».

Ο αντιπρόεδρος του Σωματείου Μηχανοδη-
γών στη Hellenic Train Γιώργος Μανώλης δή-
λωσε στην «Political» ότι «ETCS δεν υπάρχει
αυτήν τη στιγμή στην Ελλάδα». Ακριβώς την
ίδια αναφορά έκανε και ο αντιπρόεδρος Εργα-
ζομένων στον ΟΣΕ Παντελής Μπαριανός.

Τα έργα στη Θεσσαλία βάλτωσαν
Η αποκατάσταση με ενισχυμένη ανθεκτικό-

τητα του βασικού σιδηροδρομικού άξονα και
των κάθετών του, δηλαδή του Λάρισα - Βόλος
και του Παλαιοφάρσαλα - Καλαμπάκα, μαζί με
τα συνοδά συστήματα τηλεδιοίκησης και ση-
ματοδότησης και ETCS που καταστράφηκαν
στην περιοχή, αναμένεται να ολοκληρωθεί,
σύμφωνα με πηγές του ΟΣΕ.

Με τις ζημιές που προκάλεσαν τα ακραία
καιρικά φαινόμενα «Daniel» και «Elias» στο
οδικό και σιδηροδρομικό δίκτυο στην περιοχή,
18 μήνες μετά το πέρασμα της κακοκαιρίας αρ-
κετά τμήματά τους είναι εκτός κυκλοφορίας. Οι
συρμοί έχουν ακινητοποιηθεί από τη Μακεδο-
νία έως τα Μετέωρα, όπως αναφέρει ο Γιώργος
Μανώλης, αντιπρόεδρος του Σωματείου Μηχα-
νοδηγών στη Hellenic Train. «Τρένα δεν κυ-
κλοφορούν στη Φλώρινα λόγω προβλημάτων
στις επικοινωνίες, στην Καλαμπάκα και στον
Βόλο μετά τον “Daniel”. Μετά τις διαμαρτυρίες
των εργαζομένων για την κακή κατάσταση της
υποδομής, ο ΟΣΕ αύξησε κατά 20 λεπτά τη δια-
δρομή Θεσσαλονίκη - Σέρρες και κατά 7 λεπτά
τη διαδρομή Θεσσαλονίκη - Έδεσσα», σημει-
ώνει ο αντιπρόεδρος των Μηχανοδηγών. 

«Θα χαθούν ευρωπαϊκά κονδύλια»
Ο Σύλλογος Διπλωματούχων Μηχανικών

ΟΣΕ και ο Σύλλογος Εργαζομένων ΕΡΓΟΣΕ
κρούουν τον κώδωνα στο υπουργείο Υποδο-
μών και Μεταφορών ότι με την κωλυσιεργία
αποκατάστασης ενδέχεται να υπάρξει κίνδυ-
νος απώλειας ευρωπαϊκών πόρων.

«Τα σιδηροδρομικά έργα βρίσκονται ακόμη
σε απόλυτο διαχειριστικό τέλμα, με κορωνίδα
της αποτυχίας την προδικαστική προσφυγή
που κατατέθηκε κατά των ολιγοπωλιακών
πρακτικών που επελέγησαν και επιχειρήθη-
καν, με αόριστο αυτήν τη στιγμή τον χρονικό
ορίζοντα για την ανάθεσή τους. Σε κάθε περί-
πτωση ελλοχεύει εξαιρετικά σοβαρός κίνδυ-
νος απώλειας πόρων χρηματοδότησης από το
Ταμείο Ανάκαμψης, με αποτέλεσμα είτε την
πλήρη ματαίωση των έργων είτε την εκτέλεσή
τους από εθνικούς πόρους εις βάρος άλλων
αναγκαίων έργων», τονίζουν οι εργαζόμενοι.
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Εργαζόμενοι και συνδικαλιστές στον ΟΣΕ και τη Hellenic
Train υποστηρίζουν ότι συνεχίζονται τα προβλήματα και 

οι ελλείψεις για την εύρυθμη λειτουργία του δικτύου, 
ενώ υπάρχουν καθυστερήσεις και στα έργα εκσυγχρονισμού

Νίκος Κιουτσούκης,
πρόεδρος Εργαζομένων

Hellenic Train

Γιώργος Μανώλης, 
αντιπρόεδρος Σωματείου 

Μηχανοδηγών Hellenic Train

Νίκος Τσικαλάκης, 
γενικός γραμματέας 
Εργαζομένων ΟΣΕ

Παντελής Μπαριανός, 
αντιπρόεδρος 

Εργαζομένων ΟΣΕ 

Τα ελληνικά τρένα
έχουν «χάσει το τρένο»;
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Β
αθαίνει σε επικίνδυνο σημείο η
εγκατάλειψη της σιδηροδρομι-
κής υποδομής της χώρας, με την

κατάσταση να χειροτερεύει, όπως καταγ-
γέλλουν εργαζόμενοι, και ακόμη δεν
έχουν γίνει προσλήψεις προσωπικού σε
κρίσιμες ειδικότητες-κλειδιά. Ακόμη και
στις αργίες, οπότε οι επιβάτες είναι πε-
ρισσότεροι, το προσωπικό παραμένει
υποστελεχωμένο.

«Περιμένουμε από το 2022 μια προκή-
ρυξη του ΑΣΕΠ για τον ΟΣΕ για 140 εργα-
ζομένους στις κρίσιμες ειδικότητες κλει-
δούχων και σταθμαρχών, δυστυχώς αυτή
η διαδικασία δεν έχει ολοκληρωθεί ακό-
μη», αναφέρει στην «Political» o πρό-
εδρος των Εργαζομένων της Hellenic
Train Νίκος Κιουτσούκης.

Σιδηρόδρομος υπό κατάρρευση
Το πόρισμα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ στο θέμα

της υποστελέχωσης δικαίωσε τους εργα-
ζόμενους για τη «βαριά» εργασιακή
πραγματικότητα στον σιδηρόδρομο. Τα
στοιχεία μαρτυρούν την παθογένεια του
ΟΣΕ, ο οποίος λειτουργεί σήμερα με το
45% του δυναμικού που προβλεπόταν αρ-
χικά στο οργανόγραμμά του. Ο ΟΣΕ θα
έπρεπε να διαθέτει 2.184 υπαλλήλους, εκ
των οποίων 412 σταθμάρχες και 255 κλει-
δούχους. Σήμερα υπηρετούν μόλις 1.194
άτομα, εκ των οποίων μόνο τα 563 είναι
μόνιμο προσωπικό, με τις υπόλοιπες θέ-
σεις να καλύπτονται από εργαζομένους
με μπλοκάκια. «Εκ των οποίων οι 120 που
εκπαιδεύονται δεν βρίσκονται στο πε-
δίο», όπως αναφέρει ο αντιπρόεδρος ερ-
γαζομένων του ΟΣΕ κ. Μπαριανός.

Πριν από πέντε μήνες διέθετε 589
υπαλλήλους, εκ των οποίων 108 σταθμάρ-
χες και 57 κλειδούχους. Αντίστοιχα, τον
Δεκέμβριο του 2023 διέθετε 645 άτομα
προσωπικό, εκ των οποίων 117 σταθμάρ-
χες και 64 κλειδούχους, και τον Δεκέμ-
βριο του 2022 είχε σύνολο προσωπικού
735 ατόμων, εκ των οποίων 133 σταθμάρ-
χες και 64 κλειδούχους.

Ο πρώην πρόεδρος του ΟΣΕ Γιάννος
Γραμματίδης αναφέρει ότι έχουν ήδη προσ-
ληφθεί και εκπαιδεύονται 112 εργαζόμενοι
(με ΔΠΥ) για την κάλυψη μέρους των αναγ-

κών σε σταθμάρχες και κλειδούχους, οι
οποίοι «τις προσεχείς εβδομάδες αναλαμ-
βάνουν σταδιακά υπηρεσία και έως το τέ-
λος Μαρτίου θα ολοκληρωθεί η διαδικασία
πρόσληψης 140 νέων μόνιμων στελεχών
στον Οργανισμό σε κρίσιμες θέσεις, όπως
κλειδούχοι, σταθμάρχες και μηχανικοί».

Παρ’ ολίγον τραγωδίες
Tο τελευταίο έτος έχουν υπάρξει απα-

νωτά περιστατικά ασφαλείας που από τύ-
χη δεν υπήρξε τραυματισμός εργαζομέ-
νου ή επιβάτη, με τους σιδηροδρομικούς
να προβαίνουν σε καταγγελίες. Πριν από
15 μέρες φύλακας εταιρείας σεκιούριτι,
υπεύθυνος για τη σιδηροδρομική διάβα-
ση στη συμβολή των οδών Κωνσταντινου-
πόλεως και Σεπολίων, συνελήφθη έπειτα
από καταγγελία οδηγού ότι δεν κατέβασε,
ως όφειλε, τις προστατευτικές μπάρες την
ώρα που περνούσε αμαξοστοιχία.

Ακόμα πιο επικίνδυνο ήταν το περι-
στατικό που συνέβη στις αρχές Ιανουα-
ρίου, όταν ο παντογράφος συρμού του
Προαστιακού Σιδηροδρόμου αποκολλή-
θηκε από το τρένο, εκσφενδονίστηκε και
έπεσε στην αποβάθρα του σταθμού του
αεροδρομίου της Αθήνας μπροστά στα
έντρομα μάτια των επιβατών που γλίτω-
σαν από θαύμα.

«Η ελλιπής εκπαίδευση του προσωπι-
κού παραμένει τροχοπέδη», εξηγεί ο
πρόεδρος εργαζομένων της Hellenic
Train Νίκος Κιουτσούκης. «Οι νέοι εργα-
ζόμενοι δεν είναι έτοιμοι ακόμη να αντι-
μετωπίσουν την όποια δυσκολία και κατά-
σταση και αυτό γιατί έχουν αλλάξει πάρα
πολλά πράγματα. Παλαιότερα για να γίνει
κάποιος μηχανοδηγός έπρεπε να μείνει
περίπου 3-4 έτη στον βαθμό του βοηθού
μηχανοδηγού και βρισκόταν δίπλα σε
έναν έμπειρο μηχανοδηγό. Σήμερα εκ-
παιδεύονται έναν χρόνο και ύστερα πι-
στοποιούνται για να μπορέσουν να οδη-
γήσουν το τρένο. Θεωρούμε ότι είναι μι-
κρό το διάστημα εκπαίδευσης».

«Καμία επένδυση
δεν έχει προχωρήσει»

Γερασμένο τροχαίο υλικό, έλλειψη
ανταλλακτικών, υποστελέχωση της τε-
χνικής βάσης, έλλειψη σύγχρονου μη-
χανολογικού εξοπλισμού και απαρχαι-
ωμένες εγκαταστάσεις είναι μια σειρά
προβλημάτων που καταγγέλλουν οι ερ-
γαζόμενοι στον σιδηρόδρομο και ζη-
τούν επίλυση. «Καμία επένδυση σε νέο
τροχαίο υλικό δεν έχει προχωρήσει εδώ
και χρόνια και από κανέναν operator και
ενώ στη χώρα δραστηριοποιούνται τέσ-
σερις σιδηροδρομικές εταιρείες, με τις
εγκαταστάσεις που εργαζόμαστε όμως
να παραμένουν σε απαράδεκτη κατά-
σταση», σημειώνει ο αντιπρόεδρος του
Σωματείου Μηχανοδηγών στη Hellenic
Train Γιώργος Μανώλης. 
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Οι εργαζόμενοι του ΟΣΕ 
υποστηρίζουν ότι υπάρχουν 
ελλείψεις σε κρίσιμες 
ειδικότητες-κλειδιά όπως 
οι κλειδούχοι και οι σταθμάρχες

Γιατί είναι στα... μαχαίρια ΟΣΕ και Hellenic Train
Οι προβληματικές σχέσεις μεταξύ ΟΣΕ και Hellenic Train είναι ένα από τα πιο αμ-

φιλεγόμενα ζητήματα που επηρεάζουν τον ελληνικό σιδηρόδρομο. Από τη μία

πλευρά ο ΟΣΕ είναι υπεύθυνος για τη διαχείριση και τη συντήρηση της σιδηροδρο-

μικής υποδομής, ενώ η Hellenic Train (πρώην ΤΡΑΙΝΟΣΕ, πλέον υπό ιταλική ιδιο-

κτησία) έχει αναλάβει την εκμετάλλευση των επιβατικών και εμπορευματικών

δρομολογίων. 

Η Hellenic Train είχε δεσμευτεί για την εξαγορά δέκα νέων τρένων, ενώ θα ανα-

βάθμιζε και δέκα τρένα για προαστιακές γραμμές και πλήρη ανακατασκευή/ανα-

βάθμιση 15 Desiro.

Η απόφαση έμεινε στα χαρτιά, με τους σιδηροδρομικούς να εκφράζουν απορίες:

«Έγινε μια εξαγγελία ότι θα αγοραστούν συρμοί από το κράτος και θα ενοικιαστούν

στη Hellenic Τrain. Η απορία μας είναι γιατί δεν τα αγοράζει η Hellenic Τrain, αφού

έχει δεσμευτεί ήδη για κάποιες επενδύσεις, τις οποίες δεν έχει υλοποιήσει, απ’

ό,τι μας λένε οι αρμόδιοι και από το υπουργείο και από τις διοικήσεις. Γιατί θα πρέ-

πει να τα πάρει το κράτος και να τα νοικιάσει και σε ποια κατάσταση θα τα επιστρέ-

ψει; Και σε τι επίπεδο θα είναι η συντήρηση, η οποία θα πρέπει να γίνεται στο τρο-

χαίο σιδηροδρομικό υλικό πλέον;», αναφέρει στην «Political» ο Νίκος Τσικαλάκης,

γενικός γραμματέας εργαζομένων ΟΣΕ.

Καταγγελίες για 
υποστελέχωση και 
ελλιπή εκπαίδευση

προσωπικού

Σοβαρά συμβάντα στις ράγες
2019 .......................... 79 συμβάντα 
2020 .......................... 53 συμβάντα
2021 .......................... 56 συμβάντα
2022 .......................... 29 συμβάντα
2023 .......................... 17 συμβάντα
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Τ
ο υφιστάμενο τροχαίο υλικό είναι ηλι-
κίας 30 ετών, πεπαλαιωμένο, με τα αν-
ταλλακτικά να είναι πια «φαντάσματα»,

όπως τονίζει ο πρόεδρος των εργαζομένων
της Hellenic Train Νίκος Κιουτσούκης. «Το
τροχαίο υλικό είναι πεπαλαιωμένο και δεν
υπάρχουν ανταλλακτικά, διότι όταν αγοράστη-
κε το εν λόγω τροχαίο υλικό το 2000 και κά-
ποιο από αυτό κατασκευάστηκε στα ναυπη-
γεία Σκαραμαγκά, δεν είχε προβλεφθεί να
υπάρχουν τα αντίστοιχα ανταλλακτικά, ώστε
σήμερα να μπορούμε να αντικαθιστούμε τις
βλάβες». Σε ερώτησή μας πού βρίσκουν τώρα
ανταλλακτικά, ο κ. Κιουτσούκης απάντησε ότι
οι μηχανικοί κάνουν ό,τι είναι δυνατόν για να
επισκευάσουν τα υπάρχοντα και κανένας δεν
έχει μεριμνήσει. «Δεν τα βρίσκουμε, επι-
σκευάζουμε τα προβλήματα τα οποία υπάρ-
χουν, επισκευάζουμε τα παλιά ανταλλακτικά
με την τεχνογνωσία που έχουμε ως σιδηρο-
δρομικοί, διότι η τεχνογνωσία και η εξειδίκευ-
ση των Ελλήνων σιδηροδρομικών είναι μονα-
δικές. Όσοι έχουμε απομείνει από το παλιό
προσωπικό επισκευάζουμε αυτά τα παλιά αν-
ταλλακτικά και τα επανατοποθετούμε στους
συρμούς», αναφέρει ο Νίκος Κιουτσούκης.

Eurostat: Θλιβερή 
πρωτιά για την Ελλάδα 

Το ανεπαρκές σιδηροδρομικό δίκτυο της
Ελλάδας απεικονίζει η τελευταία έκθεση της

Eurostat, περιγράφοντας την τραγική και επι-
κίνδυνη κατάσταση των ελληνικών σιδηρο-
δρόμων. Η χώρα μας βρίσκεται στην κορυφή
της λίστας μεταξύ των κρατών της ΕΕ ως προς
το ποσοστό των ανθρώπων που σκοτώθηκαν
στους σιδηροδρόμους για το 2023 και μάλιστα
σε διπλάσιο ποσοστό σε σχέση με την επόμενη
χώρα στη λίστα.  Η έρευνα της Eurostat, που
συμπεριλαμβάνει το δυστύχημα των Τεμπών,
αναφέρει ότι στην Ελλάδα σκοτώθηκαν σε δυ-
στυχήματα με τρένα 22,3 άνθρωποι ανά χίλια
μέτρα σιδηροδρομικών γραμμών, ενώ ο αντί-
στοιχος μέσος όρος στην ΕΕ είναι 2,5 άνθρω-
ποι ανά χίλια μέτρα.

Μετά την Ελλάδα ακολουθούν η Σλοβακία
(10,2) και η Πορτογαλία (5,9), ενώ τα χαμηλό-
τερα ποσοστά θνησιμότητας καταγράφουν η
Σουηδία, η Ισπανία (και οι δύο 1,0) και η Φιν-
λανδία (0,6).

Πεπαλαιωμένο 
τροχαίο υλικό και 

ανταλλακτικά- 
φαντάσματα 

«Όσοι έχουμε απομείνει 
από το παλιό προσωπικό 
επισκευάζουμε τα παλιά 
ανταλλακτικά και τα επανα-
τοποθετούμε στους συρμούς»,
καταγγέλλει ο πρόεδρος 
των εργαζομένων της Helle-
nic Train Νίκος Κιουτσούκης

Μαρτυρία 32χρονου ΑμεΑ: «Το τρένο στην Ελλάδα είναι απαγορευτικό για εμάς»
«Μετακινούμαι με αναπηρικό αμαξίδιο και δυστυ-

χώς, στην Ελλάδα η χρήση του σιδηρόδρομου για εμέ-
να είναι σχεδόν αδύνατη. Κάθε φορά που προσπαθώ
να ταξιδέψω με τρένο, νιώθω σαν να παλεύω με ένα
σύστημα που δεν έχει σχεδιαστεί για ανθρώπους σαν
εμένα», λέει στην «Political» ο Αλέξανδρος, 32 ετών,
χαρακτηρίζοντας στοίχημα ακόμα και την πρόσβασή
του στο τρένο. 

«Πρώτα από όλα, οι περισσότεροι σταθμοί είναι απρό-
σιτοι. Πολλές φορές οι ράμπες είναι ανύπαρκτες ή ακα-
τάλληλες, και οι ανελκυστήρες, όταν υπάρχουν, κάποιοι
είναι εκτός λειτουργίας. Ακόμα κι αν καταφέρω να φτά-
σω στην αποβάθρα, ένα άλλο μεγάλο πρόβλημα είναι η
διαφορά ύψους μεταξύ της πλατφόρμας και της πόρτας
του τρένου. Δεν υπάρχουν κατάλληλες υποδομές για την
επιβίβασή μου, οπότε εξαρτώμαι από το αν θα βρεθεί
κάποιος να με βοηθήσει και αυτό δεν είναι πάντα δεδο-
μένο», αναφέρει ο 32χρονος.

Παρόλο που ο σιδηρόδρομος διεθνώς θεωρείται ένα
από τα πιο φιλικά μέσα μεταφοράς για τα άτομα με κινη-
τικά προβλήματα, στη χώρα μας παραμένει μια δυσπρό-
σιτη επιλογή, γεμάτη προκλήσεις και ελλείψεις σε υπο-
δομές και υπηρεσίες, ένας Γολγοθάς, γεγονός το οποίο
επιβεβαιώνει και ο Αλέξανδρος. 

«Ζητώ να μπορώ να 
ταξιδεύω με αξιοπρέπεια»

«Αν καταφέρω να μπω στο τρένο, το επόμενο εμπόδιο
είναι το ίδιο το βαγόνι. Το προσωπικό συχνά δεν είναι
εκπαιδευμένο να βοηθά άτομα με αναπηρία και έχω
βρεθεί σε καταστάσεις όπου, ενώ είχα ειδοποιήσει μέ-
ρες πριν, κανείς δεν ήξερε πώς να με εξυπηρετήσει».

Η Ελλάδα, παρά τις υποχρεώσεις της απέναντι στις
ευρωπαϊκές οδηγίες και το θεσμικό πλαίσιο για τα δι-
καιώματα των ατόμων με αναπηρία (ΑμεΑ), υπολείπεται

σημαντικά στην εφαρμογή τους. Οι καθυστερήσεις στις
απαραίτητες βελτιώσεις δεν δικαιολογούνται, ειδικά σε
μια εποχή που η ισότητα και η προσβασιμότητα θα έπρε-
πε να είναι δεδομένες. 

«Υπήρξαν φορές που αναγκάστηκα να ακυρώσω ταξί-
δια, επειδή το τρένο απλώς δεν μπορούσε να με δεχτεί.
Και στις περιπτώσεις που το τόλμησα, το άγχος για το αν
θα τα καταφέρω να φτάσω στον προορισμό μου ήταν τε-
ράστιο. Δεν ζητάω τίποτα παραπάνω από το αυτονόητο:
να μπορώ να ταξιδεύω με αξιοπρέπεια και ασφάλεια,
όπως όλοι οι υπόλοιποι. Δυστυχώς, στην Ελλάδα του
2025, το τρένο παραμένει απαγορευτικό για εμάς. Και
αυτό πρέπει να αλλάξει», συμπληρώνει ο Αλέξανδρος.

Σταθμοί χωρίς ράμπες
Πολλοί σιδηροδρομικοί σταθμοί είτε δεν διαθέτουν

ράμπες είτε οι υπάρχουσες είναι κακοσυντηρημένες και
επικίνδυνες. Οι ανελκυστήρες, όπου υπάρχουν, συχνά
δεν λειτουργούν, αναγκάζοντας τους επιβάτες με αμαξί-
διο να ζητούν βοήθεια ή να εγκαταλείπουν την προσπά-
θεια μετακίνησης. Σε πολλές χώρες, όλα τα τρένα διαθέ-
τουν προσβάσιμες θέσεις, ενώ οι σταθμοί είναι εξοπλι-
σμένοι με σύγχρονες εγκαταστάσεις που διευκολύνουν
την ανεξάρτητη μετακίνηση των ατόμων με αναπηρία. 
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Η
«Political» επικοινώνησε με τον
ΟΣΕ και ρώτησε αν υπάρχει πρό-
οδος στο δίκτυο. Όπως υποστηρίζει

ο Οργανισμός Σιδηροδρόμων Ελλάδος, από
τον Απρίλιο του 2023 έχει ολοκληρώσει
σειρά έργων που ενισχύουν την ασφάλεια
των σιδηροδρομικών δρομολογίων. Σύμ-
φωνα με τον Οργανισμό, κατά την περίοδο
που ακολούθησε το τραγικό δυστύχημα των
Τεμπών τοποθετήθηκαν 300 κάμερες
ασφαλείας μέσα στις σήραγγες και έγιναν
έργα πυρασφάλειας και φωτισμού σε αυ-
τές, λειτουργούν πλέον πέντε κέντρα ελέγ-
χου τηλεδιοίκησης και δημιουργήθηκαν
τέσσερα κέντρα ελέγχου σηράγγων, ενώ
πλέον ελέγχονται με drones σημεία του δι-
κτύου όπου κυρίως υπάρχει κίνδυνος βαν-
δαλισμού του υλικού. Αναλυτικά ολοκλη-
ρώθηκαν τα παρακάτω έργα:

1. Αποκαταστάθηκε ο φωτισμός των ση-
ράγγων: Πλαταμώνα, Τέμπη, Δίδυμων ση-
ράγγων Αγίων Αναργύρων, Μαύρης Ώρας,
Ευταξίας, Κακιάς Σκάλας Ι & ΙΙ, Αγίων Θεο-
δώρων Ι & ΙΙ.

2.  Αποκαταστάθηκε η ραδιοεπικοινωνία
VHF και έγινε πλήρης μέτρηση ραδιοκάλυ-
ψης στις παρακάτω Σήραγγες: Πλαταμώνα,
Τέμπη, Όθρυου, Καλλίδρομου, Δίδυμων
σηράγγων Αγίων Αναργύρων.

3. Έλεγχος κάλυψης ραδιοεπικοινωνίας
TETRA στις σήραγγες: Ευταξίας, Κακιάς
Σκάλας Ι & ΙΙ, Αγίων Θεοδώρων Ι & ΙΙ.

4. Έλεγχος ραδιοεπικοινωνίας GSM-R
κατά μήκος όλου του δικτύου από:

ΣΣ Κιάτου μέχρι ΣΣ Αεροδρομίου και ΣΣ
Πειραιά - ΣΣ Θεσσαλονίκης - ΣΣ Στρυμώνα
- ΣΣ Προμαχώνα.

5. Ολοκλήρωση αποκατάστασης οδικού
δικτύου πρόσβασης στις εξόδους διαφυγής
των σηράγγων: Τεμπών, Ευταξίας, Κακιάς

Σκάλας Ι & ΙΙ.
6. Τοποθέτηση θυρών πυρασφάλειας

στις σήραγγες: Τεμπών, Πλαταμώνα, Κα-
κιάς Σκάλας Ι & ΙΙ.

7. Αποκατάσταση και έλεγχος πυρόσβε-
σης στις σήραγγες: Πλαταμώνα, Τεμπών,

Δίδυμων σηράγγων Αγίων Αναργύρων, Ικο-
νίου κ.ά.

8. Αποκατάσταση και λειτουργικός
έλεγχος των συστημάτων SCADA των ση-
ράγγων: Πλαταμώνα, Τεμπών, Δίδυμων ση-
ράγγων Αγίων Αναργύρων.

9. Εγκατάσταση και λειτουργία συστη-
μάτων CCTV και ανίχνευσης παραβίασης
προσβάσεων στις σήραγγες: Πλαταμώνα,
Τεμπών, Όθρυου κ.ά.

10. Εγκατάσταση και λειτουργία 300 κα-
μερών CCTV με φωνητική επικοινωνία και
θερμική ανίχνευση στις σήραγγες: Πλατα-
μώνα, Τεμπών, Όθρυου, Καλλίνδρομου, Δί-
δυμων σηράγγων Αγίων Αναργύρων.

11. Κατασκευή και θέση σε λειτουργία
24/7 τεσσάρων Κέντρων Ελέγχου Σηράγγων
(ΚΕΣ) στα Κέντρα Ελέγχου Λειτουργίας (ΚΕΛ):
Κορίνθου, ΣΚΑ, Λιανοκλαδίου, Λάρισας.

Αναφορικά με τη διαθεσιμότητα του
GSM-R, κύκλοι του ΟΣΕ επισήμαναν ότι συ-
νεχίζονται οι εργασίες ολοκλήρωσης και
θέσης σε λειτουργία των επιτρόχιων συστη-
μάτων GSM-R και ETCS και εντός των επο-
μένων δύο εβδομάδων θα κατατεθούν τα
επικαιροποιημένα χρονοδιαγράμματα υλο-
ποίησής τους.

10+1 έργα που ολοκληρώθηκαν
μετά την τραγωδία στα Τέμπη 

7 μέτρα και προτάσεις από τον πρώην πρόεδρο του ΟΣΕ Γιάννο Γραμματίδη
Ο πρώην πρόεδρος του ΟΣΕ Γιάννος Γραμ-

ματίδης στην ερώτηση της «Political» για το
ποια μέτρα ή λύσεις προτείνει ή έχουν μπει σε
εφαρμογή για τη βελτίωση του ΟΣΕ απάντησε:

1. Ο νέος μετασχηματισμένος ΟΣΕ που
έχει ήδη την επωνυμία «Ελληνικοί Σιδηρό-
δρομοι ΑΕ» θα πρέπει να αναλάβει αυτός και
όχι  το υπουργείο Μεταφορών και
Υποδομών το έργο αποκατάστασης των ζη-
μιών του δικτύου από την κακοκαιρία «Da-
niel» για καλύτερο συντονισμό και ποιότητα
και για ταχύτερη αποπεράτωσή τους.

2.Για την πιο εύρυθμη και ταχεία αποκατά-
σταση των ζημιών και τη θέση σε εφαρμογή
όλων των απαραίτητων τεχνικών μέσων προ-
τείνω είτε να διακοπεί η λειτουργία της γραμ-
μής Αθήνα - Θεσσαλονίκη (πλην προαστια-
κών γραμμών) είτε να μειωθεί η συχνότητα
των δρομολογίων. Παράλληλα να συνεχίσει η
λειτουργία των εμπορευματικών μεταφορών
χωρίς μείωση δρομολογίων αλλά σε ώρες

που να μην εμποδίζεται η εκτέλεση των έρ-
γων επί του δικτύου.

3. Η κυβέρνηση να τροποποιήσει τον νόμο
περί δημοσίων προμηθειών ώστε να απλο-
ποιηθούν οι διαδικασίες αναθέσεων κατα-
σκευής των έργων για τον σιδηρόδρομο λόγω
του κατεπείγοντος και της σημασίας των σι-
δηροδρομικών μεταφορών για την οικονομία
της χώρας και την εξυπηρέτηση του κοινωνι-
κού συνόλου.

4. Να εφαρμοστεί άμεσα από τον ΟΣΕ το
Μνημόνιο Συνεργασίας που εγώ προκάλεσα
και υπέγραψα με τους Γερμανικούς Σιδηρο-
δρόμους (DB), το οποίο προβλέπει την ενί-
σχυση της τεχνογνωσίας στο Εκπαιδευτικό
Κέντρο του ΟΣΕ για κάθε σιδηροδρομική ει-
δικότητα (πχ, σταθμάρχες, κλειδούχοι, μηχα-
νοδηγοί, ηλεκτρολόγοι κ.ά.), τη δημιουργία
και άλλων σιδηροδρομικών ειδικοτήτων και
την προμήθεια ειδικών εργαλείων πρακτικής
εκπαίδευσης των μηχανοδηγών μας, όπως

σύγχρονων προσομοιωτών και καταγραφι-
κών συρμών τόσο για τον έλεγχο των σιδηρο-
τροχιών και γενικά της υποδομής όσο και του
συστήματος ηλεκτροδότησης.

5. Να απλοποιηθούν οι διαδικασίες πρόσ-
ληψης προσωπικού του ΟΣΕ και να καθιερω-
θούν κίνητρα (κυρίως οικονομικά) που να
προσελκύουν τους νέους στον σιδηρόδρομο.

6. Στο υπουργείο Μεταφορών και Υποδο-
μών να δημιουργηθεί θέση είτε υπουργού
αναπληρωτή είτε υφυπουργού με αντικείμε-
νο μόνο τον σιδηρόδρομο και τα μέσα σταθε-
ρής τροχιάς με δικαίωμα υπογραφής.

7. Να δημιουργηθεί μια Ομάδα Σχεδια-
σμού και Συντονισμού (task force) που να
επιβλέπει το έργο ανάταξης του ελληνικού σι-
δηροδρόμου που να αναφέρεται απευθείας
στον πρωθυπουργό, ο οποίος με δηλώσεις
του ανέλαβε προσωπικά την ευθύνη εκσυγ-
χρονισμού του ελληνικού σιδηροδρόμου
ώστε να είναι απόλυτα ασφαλής.

Τι λέει ο ΟΣΕ για τα έργα που έγιναν από τον Απρίλιο
του 2023 μέχρι σήμερα και ενισχύουν την ασφάλεια 

των σιδηροδρομικών δρομολογίων



«O
τουρισμός είναι ένα ιδιαίτερα ευάλωτο
προϊόν σε καταστάσεις γεωπολιτικής
αναταραχής. Για αυτό και η Ελλάδα

πρέπει να εκπέμπει πάντα το μήνυμα της ασφάλειας
και της σταθερότητας», μας λέει ο πρώην υπουργός
και βουλευτής Δωδεκανήσου της Νέας Δημοκρα-
τίας Μάνος Κόνσολας.

Παρά το γεγονός ότι είστε από τους πιο δραστή-
ριους βουλευτές με σημαντικές πολιτικές πα-
ρεμβάσεις και πρωτοβουλίες και το όνομά σας
ακούστηκε για τον ανασχηματισμό, δεν είστε
στη νέα κυβέρνηση, όπως δεν είναι και κανένας
βουλευτής από τα Δωδεκάνησα. Ποιες είναι οι
προσδοκίες σας από το νέο κυβερνητικό σχήμα;

Ο ανασχηματισμός αποτελεί αποκλειστική αρμοδιό-
τητα και ευθύνη του πρωθυπουργού. Αυτός επιλέγει
τους υπουργούς και υφυπουργούς. Λίγη σημασία
έχει για τον πολίτη της Δωδεκανήσου αν θα είναι
υπουργός ή όχι ο Μάνος Κόνσολας. Έχει όμως με-
γάλη σημασία για τον πολίτη στα Δωδεκάνησα αν θα
δοθούν λύσεις σε υπαρκτά και πραγματικά προβλή-
ματα όπως η αποκατάσταση των ζημιών που προκά-
λεσε η θεομηνία στη Ρόδο και η αντιπλημμυρική
θωράκιση του νησιού, το έργο της κατασκευής του
δρόμου της Μεσογειακής Χάραξης που η ίδια η κυ-
βέρνηση εξήγγειλε και αποτελεί μια κορυφαία υπο-
δομή, η στελέχωση του νοσοκομείου της Κω και η
ενίσχυση των δομών υγείας στα νησιά αλλά και των
υπηρεσιών του ΕΚΑΒ. Επίσης, η ολοκλήρωση του
διαγωνισμού για τις άγονες γραμμές για να μην
υπάρξουν προβλήματα στην ακτοπλοϊκή σύνδεση
των νησιών, μια ουσιαστική παρέμβαση στα πρότυ-
πα του μεταφορικού ισοδύναμου για τους μόνιμους
κατοίκους των νησιών που πληρώνουν πανάκριβα
τα αεροπορικά εισιτήρια, η καταβολή των οφειλόμε-
νων σε πολίτες και επιχειρήσεις για το μεταφορικό
ισοδύναμο, η άσκηση ουσιαστικών δημόσιων πολι-
τικών για τη νησιωτικότητα, η ενεργοποίηση ενός
τομεακού αναπτυξιακού προγράμματος ειδικά για
τα νησιά μας και η επιτάχυνση των έργων ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης της Δωδεκανήσου.

Ποιες είναι οι προσδοκίες σας για το νέο κυβερ-
νητικό σχήμα;

Αξία έχουν οι πολιτικές και η αποτελεσματικότητα,
όχι τα ονόματα και τα πρόσωπα. Ο στόχος είναι να
στεφθεί με επιτυχία η προσπάθεια που κάνει η κυ-
βέρνηση για να κερδίσει ξανά την εμπιστοσύνη των
πολιτών. Η κοινωνία μας έχει στείλει ένα μήνυμα και
μια απαίτηση. Το μήνυμα αυτό οφείλουμε να απο-
δείξουμε ότι το λάβαμε. Και η απαίτηση για δικαιο-
σύνη και πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης των
Τεμπών πρέπει να ικανοποιηθεί. Με τον τρόπο που
γίνεται στη δημοκρατία: μέσα από τη δικαιοσύνη.
Παράλληλα, η ακρίβεια συνεχίζει να είναι πρόβλη-
μα, όπως και το υψηλό κόστος στην ηλεκτρική ενέρ-
γεια. Από την άσκηση και κυρίως την αποτελεσματι-
κότητα των πολιτικών της σε αυτούς τους τομείς θα
κριθεί η κυβέρνηση. Χρειάζονται στενή επαφή, γεί-
ωση και ώσμωση με την κοινωνία. Η κυβέρνηση αλ-
λά και όσοι ασκούν εξουσία δεν πρέπει να είναι ή να
φαίνονται αποκομμένοι από τους πολίτες και τις

πραγματικές τους ανάγκες. Δεν πρέπει να αιωρείται
αυτή η αντίληψη, γιατί τότε κλονίζεται η εμπιστοσύ-
νη των πολιτών απέναντι στους θεσμούς και το πολι-
τικό σύστημα.

Πώς κρίνετε την υπόθεση με την παραίτηση του
κ. Δοξιάδη 33 ώρες μετά την ορκωμοσία του;

Οφείλουμε να είμαστε ειλικρινείς και να παραδε-
χτούμε ότι αυτό το περιστατικό «τραυμάτισε» τη νέα
αυτή προσπάθεια και αδικεί κατάφωρα την κυβέρ-
νηση. Πιστεύω ότι θα πρέπει να είμαστε όλοι πιο
προσεκτικοί, να αντιληφθούμε ότι δεν μπορεί να
φθείρεται το πολιτικό κεφάλαιο του πρωθυπουργού
και της κυβέρνησης από αστοχίες.

Είναι οι άνθρωποι του τουρισμού αισιόδοξοι για
την επερχόμενη σεζόν στα Δωδεκάνησα; Θα
σπάσουν εκ νέου τα περσινά ρεκόρ στις κρατή-
σεις;

Τα Δωδεκάνησα έχουν ισχυρή τουριστική ταυτότητα
και ο πήχης είναι πάντα ψηλά. Είναι νωρίς ακόμη να
γίνουν εκτιμήσεις, αλλά υπάρχει αισιοδοξία στους
ανθρώπους του τουρισμού, ενώ έχει δημιουργηθεί
όλα αυτά τα χρόνια μια κουλτούρα συνεργασίας και
συναντίληψης σε τοπικό επίπεδο για όλα τα ζητήμα-
τα που αφορούν τον τουρισμό. Το ζήτημα όμως είναι
ότι ο τουρισμός είναι ένα ιδιαίτερα ευάλωτο προϊόν
σε καταστάσεις γεωπολιτικής αναταραχής. Για αυτό

και η Ελλάδα πρέπει να εκπέμπει πάντα το μήνυμα
της ασφάλειας και της σταθερότητας. 

Σας ανησυχούν οι γεωπολιτικές ανακατατάξεις,
όπως λέτε. Πώς ερμηνεύετε τις τελευταίες εξε-
λίξεις;

Η Ευρώπη, όπως την ξέραμε, δεν υπάρχει πια. Η
συμμαχική και εταιρική σχέση με τις ΗΠΑ δεν είναι
αυτή που γνωρίζαμε και είχαμε συνηθίσει. Η Τουρ-
κία κινείται επιθετικά και επί του πεδίου αλλά και δι-
πλωματικά. Επιχειρεί να γίνει μέλος του ευρωπαϊ-
κού αμυντικού μηχανισμού, να μπει από την πίσω
πόρτα στην Ευρώπη. Είναι δυνατόν να γίνει αυτό
αποδεκτό όταν αμφισβητεί την κυριότητα νησιών, το
Διεθνές Δίκαιο και όταν έχει σε ισχύ το casus belli;

Αντιμετωπίστηκαν τα θέματα που είχαν προκύ-
ψει από τις αφίξεις παράνομων μεταναστών το
2024 στη Ρόδο;

Είναι κοινή πεποίθηση όλων ότι η διαχείριση του
Μεταναστευτικού με τη δημιουργία μόνιμων δομών
δεν μπορεί να υπάρχει σε τουριστικές περιοχές γιατί
με αυτό τον τρόπο υπονομεύουμε την τουριστική
μας ταυτότητα. Η θέση μου αυτή είναι πάγια, δεν
διαμορφώθηκε τώρα. Τουρισμός και Μεταναστευτι-
κό δεν συνάδουν. Εκτιμώ ότι η κατάσταση έχει εξο-
μαλυνθεί σε μεγάλο βαθμό, αλλά οφείλουμε να εί-
μαστε σε ετοιμότητα.Μ
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«Η κοινωνία μάς έχει στείλει
ένα μήνυμα και οφείλουμε

να αποδείξουμε ότι το λάβαμε»

στον Νίκο 
Χιδίρογλου 
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Χριστοδουλίδης-Τατάρ 
συμφώνησαν σε νέα 
μέτρα οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης 
Γ

ια σημαντική πρόοδο από το 2017
έκανε λόγο ο γενικός γραμματέας
του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες μετά

την ολοκλήρωση της άτυπης διάσκεψης
στη Γενεύη. Παράλληλα, δήλωσε πως η
διάσκεψη έγινε σε εποικοδομητικό κλίμα
και επεσήμανε πως οι δύο πλευρές
έδειξαν πρόθεση να συνεχιστεί ο
διάλογος. Ορίστηκε μάλιστα και νέα
συνάντηση τον Ιούλιο. 

Στις συζητήσεις που έγιναν, o Νί-
κος Χριστοδουλίδης και ο Ερσίν Τα-
τάρ συμφώνησαν σε μέτρα οικοδό-
μησης εμπιστοσύνης. Συγκεκριμένα
αποφασίστηκαν το άνοιγμα τεσσάρων ση-
μείων διέλευσης, οδοφράγματα μεταξύ
ελεύθερων και κατεχόμενων περιοχών,
σύσταση δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής
Νεολαίας, σύσταση δικοινοτικής Επιτρο-
πής Κλιματικής Αλλαγής, εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών στη Νεκρή Ζώνη και ανοι-
κοδόμηση χριστιανικών και μουσουλμανι-
κών κοιμητηρίων στις κατεχόμενες και
στις ελεύθερες περιοχές.

Επίσης, Χριστοδουλίδης και Τατάρ συμ-
φώνησαν για νέα άτυπη πενταμερή διάσκε-
ψη στο τέλος Ιουλίου και τον διορισμό προ-
σωπικού απεσταλμένου εκ μέρους του γε-
νικού γραμματέα του ΟΗΕ για τα επόμενα
βήματα των συζητήσεων των δύο πλευρών.

«Σημαντικό βήμα»
Ο Αντόνιο Γκουτέρες μίλησε για ουσια-

στική πρόοδο και για μια νέα ατμόσφαιρα.
Στις συνομιλίες συμμετείχαν οι επικεφα-
λής των πέντε αντιπροσωπειών: ο Κύπριος
πρόεδρος Νίκος Χριστοδουλίδης, ο Τουρ-
κοκύπριος ηγέτης Ερσίν Τατάρ, ο Έλληνας
υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Γεραπε-
τρίτης, ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών
Χακάν Φιντάν και ο υφυπουργός Εξωτερι-

κών του Ηνωμένου Βασιλείου για Ευρω-
παϊκά Θέματα Στίβεν Ντόιτι.

Διπλωματικές πηγές έλεγαν ότι η ανα-
βίωση της πενταμερούς αποτελεί ένα θετι-
κό γεγονός, ειδικά αν κανείς αναλογιστεί
ότι το Κυπριακό ήταν εν υπνώσει εδώ και

αρκετά χρόνια. «Παρά το γεγονός ότι
η θέση της τουρκοκυπριακής πλευ-
ράς βρίσκεται σε άλλη γραμμή σε
σχέση με το πλαίσιο το οποίο καθο-
ρίζουν τα ψηφίσματα του Συμβουλί-

ου Ασφαλείας του ΟΗΕ, είναι εξαιρε-
τικά σημαντικό να υπάρξει ο διάλο-
γος για την οικοδόμηση της εμπιστο-

σύνης και η μόνη λύση είναι η επανένταξη
της Κύπρου», δήλωσε ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Γιώργος Γεραπετρίτης αμέσως μετά
την ολοκλήρωση της διάσκεψης.

Ο επικεφαλής της ελληνικής διπλωμα-
τίας, που κάθισε στο ίδιο τραπέζι με τον
Τούρκο ομόλογό του Χακάν Φιντάν, τόνισε
ότι «έπειτα από συντονισμένες προσπάθει-
ες της ελληνικής και της κυπριακής κυβέρ-
νησης, ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ ανέ-
λαβε το τελευταίο διάστημα ως προτεραι-
ότητα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών
την επανεκκίνηση των συζητήσεων σχετι-
κά με το Κυπριακό». Επεσήμανε μάλιστα
ότι η συζήτηση που έγινε εδράστηκε στους
τομείς που αναφέρονται στα μέτρα για την
οικοδόμηση της εμπιστοσύνης μεταξύ των
μερών, ιδίως στα ζητήματα αποναρκοθέτη-
σης, προστασίας του περιβάλλοντος, νεο-
λαίας, αποκατάστασης νεκροταφείων κ.ά.

«Το Κυπριακό στην κορυφή 
της ατζέντας του ΟΗΕ»

«Αποφασίστηκε ότι θα οριστεί προσωπι-
κός απεσταλμένος εκ μέρους του γγ της
ΟΗΕ για τα επόμενα βήματα των συζητήσε-
ων. Είναι πολύ σημαντικό ότι το Κυπριακό

βρίσκεται στην κορυφή της ατζέντας του
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και θα
υπάρξει συνέχεια στις άτυπες συναντή-
σεις, τόσο διμερώς όσο και με τη σύνθεση
των πενταμερών. Αναμένουμε ότι στο τέλος
Ιουλίου θα υπάρξει και νέα πενταμερής
συνεδρίαση», κατέληξε. 

Έπειτα από αυτές τις θετικές εξελίξεις

ανοίγει ο δρόμος για τη σύγκληση του
Ανώτατου Συμβουλίου Συνεργασίας στην
Άγκυρα. Η συνάντηση Γεραπετρίτη-Φιντάν
διεξήχθη με το βλέμμα στραμμένο στη νέα
συνάντηση του Έλληνα πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη και του Τούρκου
προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν πιθανώς
στις 8 Απριλίου.

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

«Οι δύο πλευρές έδειξαν πρόθεση να συνεχιστεί ο διάλογος», 
δήλωσε ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες 

- Ορίστηκε νέα άτυπη συνάντηση τον Ιούλιο

ΔΙΑΣΚΕΨΗ ΣΤΗ ΓΕΝΕΥΗ
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Μ
ε το μυαλό στις εξελίξεις αναφορικά
με την εξοπλιστική του ενίσχυση, το
Πολεμικό μας Ναυτικό δεν σταματά

να εκπαιδεύεται, συμμετέχοντας στις πιο απαι-
τητικές συμμαχικές δραστηριότητες. 

Λίγες μέρες πριν ο υπουργός Εθνικής Άμυ-
νας ανακοινώσει το σχέδιο εκσυγχρονισμού
των Ενόπλων Δυνάμεων με ορίζοντα 12ετίας, ο

ελληνικός στόλος έστειλε μή-
νυμα ισχύος και αποφασιστι-
κότητας μέσα από τη συμμε-
τοχή του στην άσκηση «Dyna-
mic Manta 25», που φέτος
διεξήχθη στα νερά της Μεσο-
γείου. 

Πρόκειται για τη μεγαλύτε-
ρη ανθυποβρυχιακή άσκηση

του ΝΑΤΟ, με τη χώρα μας να δίνει δυναμικό
«παρών» με το κορυφαίων δυνατοτήτων υπο-
βρύχιο 214 «Πιπίνος», αλλά και τη συμμετοχή
της φρεγάτας «Κουντουριώτης».

Στην άσκηση συμμετείχε και η Τουρκία, με
ένα υποβρύχιο και τη ναυαρχίδα του τουρκι-
κού στόλου, τη φρεγάτα «Kemal Reis», γνωστή
για την… επακούμβηση που είχε δεχτεί από τη
φρεγάτα «Λήμνος» κατά την ελληνοτουρκική
κρίση το 2020, νοτίως του Καστελόριζου. 

Απαιτήσεις και διαπιστευτήρια
Με τις γεωπολιτικές εξελίξεις να είναι καται-

γιστικές, πηγές του Πολεμικού Ναυτικού επι-
σήμαναν πως ο βαθμός δυσκολίας της άσκη-
σης ήταν σαφώς αυξημένος σε σχέση με τα
προηγούμενα χρόνια. 

Το βασικό σενάριο της άσκησης προέβλεπε
κατάδυση των υποβρυχίων, για να ακολουθή-
σουν περίπου δύο εβδομάδες ανελέητης κατα-
δίωξης από μονάδες επιφανείας και εναέρια
μέσα, ενώ τα υποβρύχια των χωρών που συμ-
μετείχαν χωρίζονταν σε «φίλια» και «εχθρικά». 

Το υποβρύχιο «Πιπίνος» επιβεβαίωσε και
πάλι γιατί το Πολεμικό μας Ναυτικό θεωρείται
απόλυτος κυρίαρχος στον «αθόρυβο πόλεμο»,
ακόμα και όταν αυτός εξελίσσεται εκατοντάδες
μίλια μακριά από το «φυσικό περιβάλλον» του
Αιγαίου.

Στοχοποίησε αρκετές φορές τις «εχθρικές»
μονάδες επιφανείας, χωρίς να γίνει αντιληπτό
ούτε από τα προηγμένα συστήματα των εναέ-
ριων μέσων που το αναζητούσαν συνεχώς. 

Εξαιρετική και η παρουσία της φρεγάτας
«Κουντουριώτης», ενώ οι Έλληνες κομάντο
που συμμετείχαν σε αποβατική ενέργεια εντυ-
πωσίασαν με την ακρίβεια των κινήσεων και
τον επαγγελματισμό τους. 

Με το βλέμμα στο υπουργείο
Στο ναυτικό Επιτελείο δεν υπάρχει η παραμι-

κρή αμφιβολία για τις εξαιρετικές δυνατότητες
των πληρωμάτων, ωστόσο, επισημαίνεται πως
πλέον έχει έρθει η ώρα των κρίσιμων αποφά-
σεων για την ενίσχυση του στόλου σε όλα τα
επίπεδα.

Οι ανακοινώσεις του πρωθυπουργού και του
υπουργού Άμυνας για το εξοπλιστικό πακέτο
των Ενόπλων Δυνάμεων αναμένονται το αργό-
τερο μέχρι τις αρχές Απριλίου, με τις προσδο-
κίες να είναι μεγάλες για το Πολεμικό Ναυτικό. 

Η ανακοίνωση απόκτησης τέταρτης
φρεγάτας Belh@rra θεωρείται «κλειδω-
μένη», μιας και, παρά τις αναταράξεις στις
σχέσεις Αθήνας-Παρισιού εξαιτίας των
συζητήσεων για πώληση πυραύλων Mete-

or στην Τουρκία, οι διαπραγματεύσεις για
ακόμα μία πλήρως ψηφιακή φρεγάτα
έχουν ολοκληρωθεί χωρίς προβλήματα.
Στις ανακοινώσεις εκτιμάται πως θα περι-
λαμβάνεται και ο εκσυγχρονισμός των
φρεγατών ΜΕΚΟ κλάσης «Ύδρα», των πυ-
ραυλακάτων κλάσης Ρουσσέν και των
υποβρυχίων 214 κλάσης Παπανικολής,
ενώ θα γίνεται αναφορά για πρόθεση από-
κτησης και καινούργιων υποβρυχίων. 

Ελληνικό plan Β για τις κορβέτες
Όσο για το ζήτημα της απόκτησης κορβετών,

το οποίο επανέρχεται δειλά στην επιφάνεια,
πηγές του Πολεμικού Ναυτικού κρατούν χα-
μηλούς τόνους και μικρό καλάθι, παραπέμ-
ποντας και στις αποφάσεις των Ευρωπαίων για
την ευρωκορβέτα. 

Αν ενταχθεί στο πρόγραμμα επανεξοπλι-
σμού της Ευρώπης, ReArm Europe, ενδεχο-
μένως η Ελλάδα να βγει ωφελημένη και χωρίς
να έχει ξοδέψει εκατοντάδες εκατομμύρια. Οι
Ευρωπαίοι ωστόσο κινούνται με ακραία αρ-
γούς ρυθμούς και η Αθήνα φέρεται να έχει ήδη
plan B και για το ζήτημα των κορβετών. 

Δεν είναι λίγοι αυτοί που ρωτούν τι συνέβη
με το πρόγραμμα των αμερικανικών φρεγατών
κλάσης Constellation. Απάντηση δεν υπάρχει,
όπως δεν υπάρχει και πλοίο. Αν οι Αμερικανοί
αποφασίσουν να… κολλήσουν λαμαρίνα, θα
είναι μετά το 2029! Επομένως, οι λύσεις για την
Ελλάδα παραμένουν ευρωπαϊκές. 

Με την αναβάθμιση των επιχειρησιακών
ικανοτήτων, την προμήθεια νέων μονάδων και
την ενίσχυση της ναυτικής συνεργασίας με άλ-
λες χώρες, το Πολεμικό Ναυτικό θα μπορέσει
να συνεχίσει να επιτυγχάνει τους στρατηγικούς
του στόχους. 

Ελληνική επίδειξη
ισχύος στη μεγαλύτερη 

ανθυποβρυχιακή
άσκηση του ΝΑΤΟ

«DYNAMIC MANTA»

Το υποβρύχιο «Πιπίνος» 
επιβεβαίωσε και πάλι γιατί 
το Πολεμικό μας Ναυτικό θεωρείται
απόλυτος κυρίαρχος 
στον «αθόρυβο πόλεμο» 
- Εξαιρετική και η παρουσία
της φρεγάτας «Κουντουριώτης»,
ενώ έκλεψαν τις εντυπώσεις 
και οι κομάντο μας 

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com





ΤΕΤΑΡΤΗ 19 MAΡΤΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL ΘΕΣEIΣ22

«Ασθενείς» νεοδημοκράτες 
στην εξουσία και το «ταπεινό 
δικαστήριο της κοινής γνώμης»

Π
αρακολουθώ, ως πολίτης, τις δηλώσεις των κυβερνώντων, τους σέβομαι ως εκλεγμένους

από τον ελληνικό λαό, αλλά δεν μπορώ να μείνω και απαθής μπροστά σε λόγια τους που

με βρίσκουν σαφώς αντίθετο. Διάβασα ότι ο υπουργός κ. Μάκης Βορίδης δήλωσε ότι το

δυστύχημα στα Τέμπη είναι μικρό ζήτημα σε σχέση με όσα γίνονται στον πλανήτη. Διάβασα επίσης

ότι ο συμπατριώτης μου και γνωστός μου από τα παιδικά μας χρόνια βουλευτής Κεφαλονιάς και

Ιθάκης της Νέας Δημοκρατίας κ. Παναγής Καππάτος δήλωσε ότι η αντιπολίτευση «εργαλειοποιεί»

την τραγωδία των Τεμπών για μικροπολιτικούς σκοπούς, με σκοπό να ανακόψει την πορεία προ-

όδου της Ελλάδας του 2025 που «είναι η Ελλάδα της ανάπτυξης, της ισχύος και της προόδου». Και

φαίνεται, από τα δημοσιεύματα στον Τύπο, ότι ο κ. Καππάτος θα συμμετάσχει στην Προανακριτική

Επιτροπή για τα Τέμπη και μάλιστα θα είναι ο πρόεδρός της.

Και, σχολιάζοντας τα ανωτέρω, δημοσίευσα -επικοινωνώντας με τους ανθρώπους του Τύπου της

Κεφαλονιάς και της Ιθάκης- την άποψή μου ότι η ενσυναίσθηση καθενός υγιώς σκεπτόμενου πολί-

τη, ο οποίος βάζει τον εαυτό του στη θέση του πατέρα ή της μητέρας ή άλλου συγγενούς ενός θύμα-

τος των Τεμπών, οδηγεί στην αντίληψη ότι καμία πρόοδος της χώρας και

κανένα παγκόσμιο πρόβλημα ή και επίτευγμα δεν μπορεί να συγκριθεί με

τον πόνο κατά τη στιγμή του θανάτου του αγαπημένου του προσώπου. Και

έγραψα ότι επ’ ουδενί ο χαροκαμένος ή η χαροκαμένη θα μπορούσε να

συμφωνήσει με τον κ. Βορίδη ή με τον κ. Καππάτο ότι ο θάνατος του αγα-

πημένου είναι μικρό ζήτημα σε σχέση με αυτά που διαδραματίζονται στον

πλανήτη ή σε σχέση με την πρόοδο της Ελλάδας. Ανέφερα επιπλέον τα

«αντιπολιτευτικά» -κατά τη δική μου ερμηνεία και κατά την παρούσα πολι-

τική στιγμή- λόγια του Χριστού: «Τι γαρ ωφελήσει άνθρωπον εάν κερδήση

τον κόσμον όλον και ζημιωθή την ψυχήν αυτού; Ή τι δώσει άνθρωπος αν-

τάλλαγμα της ψυχής αυτού;» (Μάρκ. 8, 36-37), με τη διπλή έννοια της λέ-

ξης «ψυχή» και ως πνευματική υπόσταση και ως ζωή, κατά την αρχαιοελ-

ληνική της ερμηνεία.

Η συμπεριφορά λοιπόν των κυβερνώντων μου θυμίζει τα όσα είχα δια-

βάσει παλιότερα σε βιβλίο του Ντέιβιντ Όουεν με τον τίτλο -στην ελληνική

του έκδοση- «Ασθενείς Ηγέτες στην Εξουσία» (Εκδόσεις «Το Βήμα» 2015),

ένα βιβλίο που έχει βαρύνουσα σημασία τόσο για την πολιτική όσο και για

την ιατρική και φυσικά για την Ιστορία. Ο λόρδος Ντέιβιντ Όουεν είναι Βρε-

τανός γιατρός, με εξειδίκευση και ερευνητικό έργο στη νευρολογία και διε-

τέλεσε υπουργός Εξωτερικών του Ηνωμένου Βασιλείου κατά την περίοδο

1977-1979, επί πρωθυπουργίας Τζέιμς Κάλαχαν. Γράφει ο Όουεν στο βιβλίο του: «…Η ύβρις δεν εί-

ναι, προς το παρόν, ιατρικός όρος. Η υβριστική πράξη, όπως περιγράφεται στην αρχαία γραμματεία,

αναφέρεται στην αλαζονεία και στην έπαρση των ισχυρών, που τους ωθούν να αντιμετωπίζουν τους

άλλους με αυθάδεια και περιφρόνηση. Η απαξιωτική αυτή συμπεριφορά ήταν κατακριτέα στην αρ-

χαία Ελλάδα. …Ο υβριστής επιθυμεί να υπερβεί τα ανθρώπινα όρια, πιστεύοντας ότι είναι ανώτερος

των άλλων και πως η δύναμή του είναι όμοια με αυτή των θεών… Η πορεία του υβριστή της αρχαίας

τραγωδίας είναι πανομοιότυπη με τη ζωή εκείνων των πολιτικών που, γεμάτοι αυτοπεποίθηση για τις

επιτυχίες τους, περιφρονούν τις εισηγήσεις που διαφωνούν με τις πεποιθήσεις τους -όποτε, δηλαδή,

δέχονται εισηγήσεις από τρίτους- και οι οποίοι αρχίζουν να συμπεριφέρονται με τρόπο που μοιάζει

να αψηφά την ίδια την πραγματικότητα… Πιστεύω πως μπορούμε να περιγράψουμε αυτό το φαινό-

μενο ως το Σύνδρομο της Ύβρεως, το οποίο επηρεάζει όσους αποκτούν εξουσία… Έτσι, το άτομο

που πάσχει από το Σύνδρομο της Ύβρεως… πιστεύει ότι δεν είναι υπόλογο στο ταπεινό δικαστήριο

της κοινής γνώμης ή των συναδέλφων του, αλλά στο ανώτερο δικαστήριο της Ιστορίας ή του Θεού…

Παρουσιάζει ανικανότητα να φέρει σε πέρας τις αποφάσεις του. Αυτό μπορεί να ονομαστεί υβριστική

ανικανότητα… Φυσικά, τις συνέπειες της ύβρεως των πολιτικών αρχηγών τις υφίστανται οι άνθρω-

ποι εξ ονόματος των οποίων κυβερνούν. Η δύναμη της αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας έγκειται στη

δυνατότητα που δίνει στους αιρετούς ηγέτες της να ηγούνται πραγματικά και να επιδεικνύουν την

αποφασιστικότητα που οι περισσότεροι ψηφοφόροι προτιμούν από τον δισταγμό, τις αμφιβολίες και

την αναποφασιστικότητα. Για να ηγηθεί πραγματικά όμως, ο αρχηγός του κράτους χρειάζεται την εμ-

πιστοσύνη του εκλογικού σώματος, την οποία συνήθως χάνει, όταν περνάει τη λεπτή γραμμή ανάμε-

σα στην ικανότητα λήψης αποφάσεων και την υβριστική ανικανότητα…».

Τα ανωτέρω ομολογώ ότι προσωπικά και σαφέστατα μου θυμίζουν τις δηλώσεις και τις πράξεις

ορισμένων πολιτικών της κυβερνητικής παράταξης, όπως αυτές που ανέφερα στην αρχή του πα-

ρόντος άρθρου. Και η θεραπεία της ύβρεως, όπως συστήνεται από τον γιατρό και σοσιαλιστή πολιτι-

κό λόρδοΝτέιβιντ Όουεν, δεν είναι άλλη από την επιστροφή αυτών των πολιτικών στην πραγματικό-

τητα και την άσκησή τους στην ταπεινοφροσύνη. Αλλιώς ο Θεός, ο λαός και η πραγματικότητα δεν

θα τους ανεχθούν…

Διαφορετικότητα και ετερότητα στην εκπαίδευση

Η
εκπαίδευση αποτελεί βασικό πυλώνα της κοινωνίας, διαμορφώνοντας τις αντιλήψεις, τις αξίες και τις στά-

σεις των μαθητών απέναντι στη διαφορετικότητα. Σε έναν κόσμο που γίνεται όλο και πιο πολυπολιτισμικός,

η ικανότητα κατανόησης και αποδοχής της ετερότητας είναι καθοριστική για τη δημιουργία μιας δίκαιης

και ισότιμης κοινωνίας.

Η έννοια της διαφορετικότητας στην εκπαίδευση περιλαμβάνει διάφορες διαστάσεις, όπως η εθνικότητα, η γλώσ-

σα, η θρησκεία, το φύλο, ο σεξουαλικός προσανατολισμός, οι ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και η κοινωνικοοικονο-

μική κατάσταση των μαθητών. Από την άλλη πλευρά, η ετερότητα αναφέρεται όχι μόνο στην ύπαρξη της διαφοράς,

αλλά και στη στάση που διαμορφώνεται απέναντί της, δηλαδή αν η διαφορετικότητα γίνεται αποδεκτή ή αν οδηγεί σε

διακρίσεις και αποκλεισμούς.

Η σημασία της διαφορετικότητας στην εκπαίδευση

Η αναγνώριση και η αποδοχή της διαφορετικότητας στο σχολείο είναι ζωτικής σημασίας για τη διαμόρφωση μαθη-

τών που σέβονται την πολυπολιτισμικότητα και την κοινωνική πολυμορφία. Το σχολείο αποτελεί έναν από τους πρώ-

τους χώρους κοινωνικοποίησης των παιδιών, όπου αλληλοεπιδρούν με συνομηλίκους διαφορετικών υπόβαθρων και

αποκτούν εμπειρίες που διαμορφώνουν τις αντιλήψεις τους.

Μια εκπαίδευση που προωθεί τη διαφορετικότητα ενισχύει την κοινωνική συνοχή και συμβάλλει στην εξάλειψη

των ανισοτήτων. Όταν οι μαθητές μαθαίνουν να αποδέχονται και να σέβονται τη διαφορετικό-

τητα, αναπτύσσουν δεξιότητες όπως η ενσυναίσθηση, η κριτική σκέψη και η ικανότητα συνερ-

γασίας, οι οποίες είναι απαραίτητες για την προσωπική και επαγγελματική τους ζωή.

Παρά τη σημασία της συμπερίληψης στην εκπαίδευση, υπάρχουν ακόμα αρκετές προκλή-

σεις που εμποδίζουν τη δημιουργία ενός πραγματικά ισότιμου σχολείου. Ποιες είναι αυτές;

1. Πολυπολιτισμικότητα και ένταξη μεταναστών και προσφύγων

Σε πολλές χώρες, όπως φυσικά και στην Ελλάδα, οι μεταναστευτικές και προσφυγικές ροές

έχουν αλλάξει τη σύνθεση των σχολικών τάξεων, δημιουργώντας την ανάγκη για εκπαιδευτι-

κές προσαρμογές. Οι μαθητές με διαφορετική μητρική γλώσσα από τη γλώσσα διδασκαλίας

συχνά αντιμετωπίζουν γλωσσικά εμπόδια που δυσχεραίνουν τη σχολική τους πρόοδο. Επιπλέ-

ον, η πολιτισμική διαφορά μπορεί να οδηγήσει σε φαινόμενα αποκλεισμού και περιθωριοποί-

ησης.

2. Μαθητές με ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες

Η ένταξη των μαθητών με αναπηρία ή μαθησιακές δυσκολίες στο γενικό σχολείο αποτελεί

πρόκληση, καθώς συχνά λείπουν οι κατάλληλες υποδομές, το εξειδικευμένο προσωπικό και

οι μέθοδοι διδασκαλίας που θα τους επιτρέψουν να συμμετέχουν ισότιμα στη μαθησιακή διαδικασία.

3. Θρησκευτική και έμφυλη διαφορετικότητα

Η εκπαίδευση, σε πολλές περιπτώσεις, αντικατοπτρίζει τις κυρίαρχες θρησκευτικές και κοινωνικές αντιλήψεις,

γεγονός που μπορεί να οδηγήσει στον αποκλεισμό μαθητών που ανήκουν σε θρησκευτικές μειονότητες ή δεν ταυτί-

ζονται με τις παραδοσιακές έμφυλες ταυτότητες. Η ύπαρξη στερεοτύπων και προκαταλήψεων στο σχολικό περιβάλ-

λον μπορεί να οδηγήσει σε διακρίσεις και περιθωριοποίηση συγκεκριμένων ομάδων μαθητών.

4. Διακρίσεις λόγω σεξουαλικού προσανατολισμού

Οι μαθητές που ανήκουν στην κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ+ συχνά βιώνουν εκφοβισμό και κοινωνικό αποκλεισμό. Η έλλει-

ψη θεσμικής προστασίας και εκπαιδευτικών πολιτικών που προάγουν τη συμπερίληψη μπορεί να οδηγήσει σε ψυχο-

λογικές επιπτώσεις, μειώνοντας την αυτοεκτίμηση και την ακαδημαϊκή απόδοση αυτών των μαθητών.

Τι μπορούμε να κάνουμε, ώστε να ξεπεραστούν τα εμπόδια που δυσχεραίνουν τη συμπερίληψη και την ισότητα

στην εκπαίδευση; Κάποιες στοχευμένες παρεμβάσεις και αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστημα είναι οι εξής:

1. Επιμόρφωση των εκπαιδευτικών

Οι εκπαιδευτικοί πρέπει να είναι κατάλληλα καταρτισμένοι, ώστε να αναγνωρίζουν και να διαχειρίζονται τη διαφο-

ρετικότητα μέσα στην τάξη. Η εκπαίδευσή τους πρέπει να περιλαμβάνει θέματα όπως η διαπολιτισμική εκπαίδευση,

η διαχείριση μαθητών με αναπηρία, η καταπολέμηση του εκφοβισμού και η ισότητα των φύλων.

2. Αναμόρφωση του αναλυτικού προγράμματος

Το σχολικό πρόγραμμα πρέπει να αντανακλά τη σύγχρονη πολυπολιτισμική και πολυδιάστατη κοινωνία, προ-

ωθώντας την κατανόηση και τον σεβασμό της διαφορετικότητας. Μαθήματα όπως η κοινωνική και πολιτική αγωγή, η

σεξουαλική διαπαιδαγώγηση και η εκπαίδευση στα ανθρώπινα δικαιώματα μπορούν να βοηθήσουν τους μαθητές να

αναπτύξουν συνείδηση και ευαισθησία απέναντι στις κοινωνικές ανισότητες.

3. Συμπεριληπτικό σχολικό περιβάλλον

Τα σχολεία πρέπει να προωθούν τη δημιουργία ενός ασφαλούς και φιλικού περιβάλλοντος για όλους τους μαθη-

τές. Η ύπαρξη συμβουλευτικών υπηρεσιών, η δημιουργία χώρων διαλόγου και η εφαρμογή πολιτικών κατά του εκ-

φοβισμού είναι απαραίτητες παρεμβάσεις για την υποστήριξη των μαθητών που ανήκουν σε ευάλωτες ομάδες.

4. Συνεργασία με την κοινότητα και φορείς

Η συνεργασία του σχολείου με γονείς, ΜΚΟ, πανεπιστήμια και άλλους κοινωνικούς φορείς μπορεί να συμβάλει

στη δημιουργία δράσεων που προάγουν τη συμπερίληψη και την ισότητα στην εκπαίδευση.

Η αναγνώριση της διαφορετικότητας και η αποδοχή της ετερότητας στην εκπαίδευση δεν είναι μόνο εκπαιδευτι-

κός στόχος αλλά και κοινωνική αναγκαιότητα. Γιατί όλοι οραματιζόμαστε ένα ανοιχτό, συμπεριληπτικό σχολείο!
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Η
ναυπηγική βιομηχανία και βιοτεχνία αποτελεί
βασικό πυλώνα της ελληνικής οικονομίας με
σημαντική συνεισφορά στη ναυτιλία και τη βιο-

μηχανική παραγωγή. Με στόχο τη συστηματική κατα-
γραφή της υφιστάμενης κατάστασης του κλάδου και τη
διαμόρφωση στρατηγικών αναβάθμισης, το υπουργείο
Ναυτιλίας & Νησιωτικής Πολιτικής, σε συνεργασία με
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυ-
ξης (EBRD), εκπόνησε μια εκτενή μελέτη αγοράς.
Η μελέτη αυτή έρχεται να καλύψει ένα κρίσιμο κενό
στον στρατηγικό σχεδιασμό, θέτοντας τις βάσεις για
έναν βιώσιμο και ανταγωνιστικό ναυπηγικό κλάδο,
ικανό να ανταποκριθεί στις προκλήσεις της πράσινης
μετάβασης και της τεχνολογικής αναβάθμισης.

Στόχοι της μελέτης
Η μελέτη εστιάζει σε τρεις βασικές παραμέτρους:
• Χαρτογράφηση του κλάδου: Αποτύπωση της
υφιστάμενης δομής της ναυπηγικής βιομηχα-
νίας και βιοτεχνίας στην Ελλάδα, συμπεριλαμβα-
νομένων των ναυπηγείων, των παρόχων υπηρε-
σιών επισκευής, των νηογνωμόνων και των με-
λετητικών γραφείων.
• Ανάπτυξη υλοποιήσιμων στρατηγικών: Σχεδια-
σμός δράσεων για την αναβάθμιση της ανταγω-
νιστικότητας του κλάδου και την ενίσχυση της
παραγωγικότητάς του.
• Προώθηση της πράσινης μετάβασης: Υποστήρι-
ξη της ναυτιλιακής βιομηχανίας στην υιοθέτηση
βιώσιμων και καινοτόμων πρακτικών με στόχο τη
μείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώματος.

Ιστορικό και προηγούμενες μελέτες
Η ανάγκη για μια συνολική στρατηγική προσέγ-
γιση στον κλάδο της ναυπηγικής βιομηχανίας
δεν είναι καινούργια. Το 2018 το υπουργείο Ναυ-
τιλίας ανέθεσε στην DNV μια μελέτη για την κα-
ταγραφή των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται
στην παραγωγή ναυτιλιακού εξοπλισμού. Η συγκεκρι-
μένη μελέτη ανέδειξε σημαντικές προκλήσεις, όπως:
•  Έλλειψη επενδύσεων σε υποδομές και τεχνογνωσία.
• Ανάγκη για ενίσχυση της καινοτομίας στον κλάδο.
• Δυνατότητες ανάπτυξης μέσα από επιχειρηματικές
συστάδες (clusters), προκειμένου να ενισχυθεί η συ-
νεργασία και η ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων.

Κύριες θεματικές της νέας μελέτης
Η νέα μελέτη προχωρά σε πιο εξειδικευμένη ανάλυση
με έμφαση στις εξής θεματικές:
• Αξιολόγηση της βιωσιμότητας των επιχειρήσεων και
των δυνατοτήτων τους να ανταποκριθούν στις απαιτή-
σεις της πράσινης μετάβασης.
• Ανάλυση των ελλείψεων και των προκλήσεων που
αντιμετωπίζουν οι επιχειρήσεις του κλάδου.
• Διερεύνηση στρατηγικών ανάπτυξης, είτε μέσω Επι-
χειρηματικών Συνεργατικών Σχηματισμών (Clusters)
είτε μέσω ενίσχυσης μεμονωμένων επιχειρήσεων.

Προτεινόμενες στρατηγικές αναβάθμισης
Α. Δημιουργία Επιχειρηματικών Συνεργατικών Σχημα-
τισμών (Clusters)
Η μελέτη εξετάζει τη δυνατότητα συγκρότησης επιχει-
ρηματικών clusters, τα οποία θα επιτρέψουν:
• Δικτύωση επιχειρήσεων για ενίσχυση της καινοτο-
μίας και της ανταγωνιστικότητας.
• Ανάπτυξη υποδομών για την εφαρμογή πράσινων τε-

χνολογιών στη ναυπηγική βιομηχανία.
Β. Υποστήριξη μεμονωμένων επιχειρήσεων
Για τις επιχειρήσεις που επιθυμούν να λειτουργούν
αυτόνομα, η μελέτη προτείνει:
• Ενίσχυση της δυνατότητάς τους να καινοτομήσουν
και να παραμείνουν ανταγωνιστικές.
• Ανάπτυξη προγραμμάτων συνεργασίας με εξειδικευ-
μένους παρόχους υπηρεσιών για τη βελτίωση των
υποδομών και των προϊόντων τους.
Γ. Στρατηγικές παρεμβάσεις για την αναβάθμιση του
κλάδου
Με στόχο τη δημιουργία ενός πιο δυναμικού και αντα-
γωνιστικού ναυπηγικού κλάδου προτείνονται:
• Επενδύσεις σε νέο εξοπλισμό και υποδομές.
• Τυποποίηση και αυτοματοποίηση της παραγωγής.
• Ανάπτυξη και εφαρμογή προγραμμάτων εκπαίδευ-

σης προσωπικού.
• Δημιουργία συστημάτων πιστοποίησης
για τη διασφάλιση ποιότητας.
• Εισαγωγή νέων τεχνολογιών και και-
νοτόμων λύσεων για τη βελτίωση της πε-
ριβαλλοντικής απόδοσης.

Συμμετοχή των Stakeholders
Σύμφωνα με την επιστολή του υπουργεί-
ου Ναυτιλίας προς τους φορείς του κλά-
δου (12/3/2025), η επιτυχία της μελέτης
εξαρτάται από τη συνεργασία όλων των
εμπλεκόμενων φορέων. Οι επιχειρή-
σεις, τα επιμελητήρια και οι οργανώσεις
καλούνται να συμμετάσχουν ενεργά στη
διαδικασία συμβάλλοντας με δεδομένα
και προτάσεις.

Αξιολογική κρίση: 
Πόσο επαρκής είναι η μελέτη;
Η μελέτη αποτελεί μια ουσιαστική και ανα-

γκαία παρέμβαση για τον ναυπηγικό κλάδο. Η καταγραφή
των προκλήσεων και η ανάδειξη συγκεκριμένων στρατη-
γικών δημιουργούν ένα σαφές πλαίσιο για την αναβάθμι-
ση και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας.

Θετικά σημεία της μελέτης:

• Ολοκληρωμένη χαρτογράφηση του κλάδου και αξιο-
λόγηση των επιχειρήσεων.
• Εστίαση στην πράσινη μετάβαση και στις τεχνολογι-
κές καινοτομίες.
• Προώθηση συνεργατικών σχηματισμών, που μπο-
ρούν να δημιουργήσουν οικονομίες κλίμακας και συ-
νέργειες.
Προβληματισμοί:
• Απουσία συγκεκριμένων οικονομικών εργαλείων και
κινήτρων για την εφαρμογή των προτεινόμενων στρα-
τηγικών.
• Η επιτυχία του εγχειρήματος εξαρτάται από την ενερ-
γή συμμετοχή των επιχειρήσεων, κάτι που δεν είναι
δεδομένο.
• Ανάγκη για πιο στοχευμέναμέτρα στήριξης των μι-
κρών και μεσαίων επιχειρήσεων, οι οποίες μπορεί να
δυσκολευτούν να προσαρμοστούν στις νέες απαιτήσεις.
Συνολικά, πρόκειται για ένα σημαντικό βήμα προς τη
βιώσιμη ανάπτυξη του κλάδου, αλλά απαιτούνται
άμεση δράση και ευρεία συμμετοχή των εμπλεκόμε-
νων φορέων για να επιτευχθούν τα επιθυμητά αποτε-
λέσματα.

Ναυπηγική βιομηχανία: Οδικός χάρτης ανασυγκρότησης 
και ανάπτυξης - Οι στρατηγικές που θα καθορίσουν το μέλλον

του
Νίκου Ι. Σπανού

Ναύαρχος ΛΣ-
ΕΛΑΚΤ (εα), πρώην
δ/ντής Λιμένων -

Λιμενικής Πολιτικής
και Λιμενικής

Αστυνομίας, διεθνής
πραγματογνώμονας
Επιστημών Ναυτιλίας,

επικεφαλής
επιθεωρητής ISO

Ο πατριωτισμός δεν 
είναι διαπραγματεύσιμος...

Ε
ίναι γεγονός πως ο πρωθυπουργός περίμενε πολλά από τον ανασχη-

ματισμό στον οποίο προέβη. Περίμενε πως με τις δομικές αλλαγές και

την παραμονή ομολογουμένως επιτυχημένων υπουργών στους θώ-

κους που κατέχουν θα επιτυγχανόταν η επανεκκίνηση και θα οδηγούνταν με

το παρόν σχήμα για εκλογές. Δηλαδή θα είναι το νικηφόρο σχήμα που θα δώ-

σει στη Νέα Δημοκρατία μια νέα τρίτη κυβερνητική θητεία.

Ο ανασχηματισμός είναι αλήθεια πως είχε τραβήξει πάρα πολύ, από τον Νο-

έμβριο ακόμη και ενώ ο προηγούμενος αριθμούσε μόλις πέντε μήνες ζωής

και ακουγόταν συνεχώς. Τελικά έγινε μέσα Μαρτίου. Ο θυμόσοφος λαός ισχυ-

ρίζεται πως «η καλή μέρα από το πρωί φαίνεται»! Μια άλλη φράση έχει να κά-

νει με ένα καράβι που αργεί και το τι φορτίο έχει αυτό πάνω του, κάτι που έλεγε

συχνά ο δημοσιογράφος Νίκος Κακαουνάκης και το επικαλούνταν όταν υπήρ-

χε καθυστέρηση. Ο ανασχηματισμός του ’25 μέχρι ώρας μόνο προβλήματα δη-

μιουργεί.

Η τοποθέτηση του εξωκοινοβουλευτικού τεχνο-

κράτη καθηγητή και μέχρι πρότινος συμβούλου του

πρωθυπουργού για θέματα ενέργειας Νίκου Τσάφου

ως υφυπουργού Ενέργειας ήταν μια επιλογή εντελώς

άγνωστη για όσους δεν ασχολούνται με τα ενεργει-

ακά. Η πλειονότητα μάλιστα έσπευσε να αναζητήσει

το όνομα του νέου υφυπουργού σε μηχανές αναζήτη-

σης στο Διαδίκτυο. Και μετά τις πρώτες αναζητήσεις

κάποιοι πιο «ψαγμένοι» και κάποιοι άλλοι που είχαν

ως αποστολή να «ξεσκονίσουν» και να «κάνουν φύλ-

λο και φτερό» τα νέα πρόσωπα του κυβερνητικού

σχήματος, ιδίως όσων δεν είχαν αναλάβει ξανά στο

παρελθόν παρόμοια θέση, «έπιασαν λαβράκια». Ήδη

και σε χρόνο dt καταγράφηκε μια αποχώρηση λόγω του παρελθόντος του.

Στην προκειμένη περίπτωση του κ. Τσάφου τίθεται ζήτημα και μάλιστα εθνι-

κό για τον χαρακτηρισμό των Κατεχόμενων ως «Τουρκικής Δημοκρατίας της

Βόρειας Κύπρου», δήλωση που συνέβη μόλις το 2023 όντας εργαζόμενος ως

αναλυτής στις ΗΠΑ. Η δικαιολογία του κ. υφυπουργού είναι πως τότε ήταν

απλώς ένας αναλυτής στις ΗΠΑ χωρίς επαγγελματική σχέση με την ελληνική

κυβέρνηση. Σοβαρά; Δηλαδή για τον κύριο υφυπουργό η πατρίδα περνάει σε

δεύτερη μοίρα αν αποτελεί εμπόδιο για να «κλείσει» κάποια δουλειά; Ή για τον

κ. Τσάφο, όταν δεν πληρώνεσαι από το ελληνικό κράτος, έχεις την άδεια να

ασελγείς πάνω στην ιστορία και την αξιοπρέπεια της χώρας σου, μη συμμερι-

ζόμενος όσους χάθηκαν και ένα ολόκληρο έθνος βυθίστηκε στο πένθος;

Γιατί ένας καθηγητής και τεχνοκράτης με την εμπειρία του νέου υφυπουρ-

γού Περιβάλλοντος και Ενέργειας που έχει συνεργαστεί με εταιρείες, οικονο-

μικούς οργανισμούς και κυβερνήσεις σε πάνω από 30 χώρες, με εξειδίκευση

σε θέματα στρατηγικής, εισόδου σε αγορές χωρών, ανάπτυξης πρότζεκτ και

εμπορίας αερίου και LNG και σε μερικά από τα πιο περίπλοκα ενεργειακά έρ-

γα στον κόσμο, δεν νοείται να προβαίνει στον παραπάνω χαρακτηρισμό.

Καλώς ή κακώς, δεν έχουμε όλοι τις ίδιες προτεραιότητες. Λογικό, θα πει

κανείς. Δεν είναι όμως θεμιτό και αποδεκτό ζητήματα που έχουν να κάνουν με

το έθνος και τη χώρα μας να μη βρίσκονται σε πρώτο πλάνο. Τα άτομα που

ασχολούνται, επιλέγονται να εκπροσωπούν τη χώρα και είναι υπεύθυνα σε το-

μείς που αφορούν το κοινωνικό σύνολο οφείλουν να αντιλαμβάνονται την πο-

λιτική και τις θέσεις ως έναν τίτλο τιμής και να εργάζονται με γνώμονα το καλό

της πατρίδας.

Τις γνώσεις του καθηγητή δεν τις γνωρίζω. Με τη δήλωσή του όμως για τα

Κατεχόμενα είναι οφσάιντ και φάουλ. Αν ως τεχνοκράτης παραμείνει στο κυ-

βερνητικό σχήμα, οφείλει να αντιμετωπίζει την Ελλάδα ως το «καλύτερο και

πλουσιότερο αφεντικό του». Οφείλει και έχει πατριωτικό καθήκον να λειτουρ-

γήσει και να εργαστεί με γνώμονα το εθνικό συμφέρον. Τότε και αφού καταφέ-

ρει να επιλύσει το φλέγον ζήτημα του Ενεργειακού, ίσως θα μπορεί να θεωρη-

θεί και ευεργέτης.

του
Στρατή 

Κοκκινέλλη

Φιλόλογος,
δημοσιογράφος



Τ
η σύγκληση Υπουργικού Συμβουλίου

Ασφαλείας του Ισραήλ στην Ιερουσα-

λήμ έκανε γνωστή ο Μπενιαμίν Νετα-

νιάχου, σύμφωνα με τους «Times of Israel»,

προκειμένου να συζητηθούν οι εξελίξεις μετά

την επανέναρξη των ισραηλινών επιθέσεων

στη Λωρίδα της Γάζας. H Αίγυπτος και το Κα-

τάρ συνεργάζονται για να προωθήσουν μια νέα

κατάπαυση του πυρός στη Γάζα. Oι ισραηλινές

ένοπλες δυνάμεις διεξήγαγαν εκτεταμένα

πλήγματα από αέρος εναντίον τρομοκρατικών

στόχων που ανήκουν στην τρομοκρατική ορ-

γάνωση Χαμάς στη Λωρίδα της Γάζας. Ο πιο

πρόσφατος απολογισμός των θυμάτων κάνει

λόγο για πάνω από 400 νεκρούς -στην πλει-

ονότητά τους παιδιά και γυναίκες- και εκατον-

τάδες τραυματίες, δεκάδες από τους οποίους

βρίσκονται σε κρίσιμη κατάσταση.

Το παλαιστινιακό ισλαμιστικό κίνημα -βρί-

σκεται στην εξουσία στη Λωρίδα της Γάζας από

το 2007- κατηγόρησε την κυβέρνηση του Νε-

τανιάχου πως τορπίλισε τη συμφωνία κατά-

παυσης του πυρός και έβαλε τέλος «μονομε-

ρώς» στην ανακωχή. Έκρινε πως ο Νετανιά-

χου χρησιμοποιεί την επανέναρξη του πολέ-

μου στη Λωρίδα της Γάζας ως πολιτικό σωσί-

βιο και αποφάσισε να θυσιάσει όσους ομή-

ρους απομένουν ζωντανοί. Ο υπουργός Εξω-

τερικών του Ισραήλ Γκιντεόν Σάαρ, απευθυνό-

μενος στην επικεφαλής της εξωτερικής πολι-

τικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης Κάγια Κάλας,

είπε ότι το Ισραήλ «δεν έχει άλλη επιλογή» πα-

ρά να ανανεώσει τις στρατιωτικές επιχειρήσεις

στη Λωρίδα της Γάζα.

Ο Σάαρ τόνισε ότι το Ισραήλ έχει υποστηρί-

ξει τις προτάσεις του ειδικού απεσταλμένου

του Αμερικανού προέδρου Ντόναλντ Τραμπ

Στιβ Γουίτκοφ, οι οποίες θα διατηρήσουν την

κατάπαυση του πυρός, υπογραμμίζοντας

ωστόσο ότι «η Χαμάς τις απέρριψε δύο φο-

ρές». Αντιδράσεις υπήρξαν από τη διεθνή κοι-

νότητα αλλά και από τη Ρωσία και την Κίνα. Η

Μόσχα δήλωσε ότι είναι «αδύνατο» να επιλυ-

θεί το ζήτημα της απελευθέρωσης των ομή-

ρων «με χρήση βίας».

Καταδίκη από Ρωσία,
έκκληση από Βρετανία

«Η Ρωσία καταδικάζει έντονα κάθε ενέρ-

γεια που οδηγεί στον θάνατο αμάχων και στην

καταστροφή κοινωνικών υποδομών», ανέφε-

ρε σε ανακοίνωσή του το ρωσικό υπουργείο

Εξωτερικών. «Η εμπειρία έχει δείξει ότι είναι

αδύνατο να επιλυθεί το ζήτημα της απελευθέ-

ρωσης των ομήρων με τη βία», ανέφερε, κα-

θώς το Ισραήλ δήλωσε ότι θα συνεχίσει τα

πλήγματά του μέχρι την επιστροφή όσων ομή-

ρων κρατούνται στη Λωρίδα της Γάζας. Από

την πλευρά του, το Ηνωμένο Βασίλειο ζήτησε

την επαναφορά τήρησης της συμφωνίας εκε-

χειρίας το συντομότερο δυνατό, με το Λονδίνο

να εκφράζει παράλληλα την ανησυχία του για

τις «τρομακτικές απώλειες αμάχων». «Θέλου-

με να δούμε την επαναφορά στη συμφωνία κα-

τάπαυσης του πυρός το συντομότερο δυνατό»,

δήλωσε εκπρόσωπος του Βρετανού πρωθυ-

πουργού.

Έκκληση απηύθυνε η Παλαιστινιακή Αρχή

για διεθνή δράση προκειμένου να σταματή-

σουν οι ισραηλινοί βομβαρδισμοί. O πρωθυ-

πουργός της Παλαιστινιακής Αρχής Μοχάμαντ

Μουστάφα υπογράμμισε την «επιτακτικότητα

μιας πιο ισχυρής και πιο αποτελεσματικής διε-

θνούς δράσης προκειμένου το Ισραήλ να

αναγκαστεί να σταματήσει τους βομβαρδι-

σμούς».

Στο μεταξύ, ηγέτης της Χαμάς κατηγόρησε

το Ισραήλ ότι «θέλει να επιβάλει μια συμφωνία

παράδοσης» στο παλαιστινιακό ισλαμιστικό

κίνημα. «Ο σκοπός των σφαγών που διαπράτ-

τει η κατοχική δύναμη στη Γάζα είναι να υπο-

νομεύσει τη συμφωνία κατάπαυσης του πυρός

και να προσπαθήσει να επιβάλει μια συμφωνία

παράδοσης γραμμένη με το αίμα της Γάζας»,

δήλωσε ο Σάμι Αμπού Ζούχρι σε συνέντευξη

στο Γαλλικό Πρακτορείο. 
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Σε ανακοίνωση που δόθηκε στη δημοσιότητα μετά την τηλε-
φωνική επικοινωνία του Ντόναλντ Τραμπ με τον Βλαντίμιρ Πού-
τιν, ο Λευκός Οίκος ανέφερε ότι οι δύο πλευρές συμφώνησαν να
διεξάγουν τεχνικές διαπραγματεύσεις για μια θαλάσσια κατά-
παυση του πυρός και πλήρη κατάπαυση του πυρός και μόνιμη
ειρήνη. «Αυτές οι διαπραγματεύσεις θα ξεκινήσουν αμέσως στη
Μέση Ανατολή», δήλωσε ο Λευκός Οίκος. Επίσης, συμφώνησαν
να διατηρήσουν επαφή, σύμφωνα με το ρωσικό πρακτορείο
TASS που επικαλείται το Κρεμλίνο.

Η ίδια πηγή ανέφερε ότι ο Πούτιν συμφώνησε να «παγώσει»
τις επιθέσεις στις ενεργειακές υποδομές της Ουκρανίας για 30

μέρες, στο πλαίσιο της πρωτοβουλίας εκεχειρίας που συζητή-
θηκε με τον Τραμπ. Είχε προηγηθεί δήλωση από τον Κιρίλ Ντμί-
τριεφ, απεσταλμένο του Πούτιν, ο οποίος δήλωσε ότι η χθεσινή
μέρα σηματοδοτεί μια «νέα εποχή ασφάλειας χάρη στη συνερ-
γασία μεταξύ του Πούτιν και του Αμερικανού προέδρου Ντό-
ναλντ Τραμπ».

Στο μεταξύ, ο Βολοντίμιρ Ζελένσκι βρίσκεται στη Φινλανδία,
συνεχίζοντας τις επισκέψεις σε συμμάχους που ξεκίνησε τις
πρώτες μέρες του πολέμου, ενώ επανέλαβε τις εκκλήσεις να
συμπεριληφθεί η Ευρώπη στις συνομιλίες για την Ουκρανία. «Η
Ευρώπη πρέπει να βρίσκεται στο τραπέζι των διαπραγματεύσε-

ων και όλα όσα σχετίζονται με την ασφάλεια της Ευρώπης πρέ-
πει να αποφασίζονται μαζί με την Ευρώπη», είπε ο Ζελένσκι.

Πλήρη εμπιστοσύνη έχει ο γενικός γραμματέας του ΝΑΤΟ
Μαρκ Ρούτε στην ικανότητα του προέδρου των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ να επιτύχει ειρηνική λύση στην Ουκρανία και εξήρε τη
συμφωνία ΗΠΑ - Ουκρανίας για την πρόταση κατάπαυσης του
πυρός. Ο επικεφαλής του ΝΑΤΟ απέρριψε επίσης τους ισχυρι-
σμούς ότι ο Τραμπ εμπιστεύεται υπερβολικά τον Πούτιν: «Γνω-
ρίζει πολύ καλά τον πρόεδρο Πούτιν από την πρώτη του θητεία.
Γνωρίζει λοιπόν πώς πρέπει να διασφαλίσει ότι μπορεί να πετύ-
χει μια συμφωνία. Έχω πλήρη εμπιστοσύνη σε αυτό». 

ΤΙ ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΡΑΜΠ ΚΑΙ ΠΟΥΤΙΝ
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Οπλίζει το Ιράν μετά
τις απειλές Τραμπ -
Έτοιμο να πατήσει το…
κουμπί σε 13.500
βαλλιστικούς πυραύλους

Σε κατάσταση συναγερμού εμφανί-
ζεται να είναι το Ιράν μετά τις απειλές
Τραμπ ότι η Τεχεράνη θα αποτελέσει
τον επόμενο στόχο των ΗΠΑ μετά τα
χτυπήματα στους αντάρτες Χούθι.
Αναφορές από μέσα ενημέρωσης του
Ιράν μετέδωσαν ότι οι Φρουροί της
Επανάστασης έχουν βάλει σε πλήρη
ετοιμότητα όλες τις πυραυλικές δυνά-
μεις που διαθέτει η χώρα.

Κατά τις ίδιες αναφορές, αυτό αφο-
ρά τους 13.500 βαλλιστικούς πυραύ-
λους που φέρεται να διαθέτει το Ιράν.
«Κάθε πυροβολισμός από τους Χούθι
θα θεωρείται από εδώ και στο εξής ως
πυροβολισμός από τα όπλα και την
ηγεσία του Ιράν και το Ιράν θα θεωρη-
θεί υπεύθυνο και θα υποστεί τις συνέ-
πειες και αυτές οι συνέπειες θα είναι
ολέθριες», δήλωσε ο Τραμπ. «Οι εκα-
τοντάδες επιθέσεις που εξαπολύθη-
καν από τους Χούθι, τους μοχθηρούς
μαφιόζους και τραμπούκους από την
Υεμένη, που μισούνται από τον λαό
της Υεμένης, όλες προέρχονται από το
Ιράν και ενορχηστρώνονται από το
Ιράν. Η Τεχεράνη υπαγορεύει κάθε
πράξη και συμπεριφορά των Χούθι
παρέχοντάς τους όπλα, χρήματα και
εξαιρετικά εξελιγμένο στρατιωτικό
εξοπλισμό», κατέληξε.

Πολλά γυναικόπαιδα έχασαν τη ζωή τους, εκατοντάδες οι τραυματίες, 
εκ των οποίων δεκάδες σε κρίσιμη κατάσταση - Οι Παλαιστίνιοι λένε ότι ο Νετανιάχου

τορπίλισε τη συμφωνία εκεχειρίας για να αποκτήσει πολιτικό σωσίβιο

Το Ισραήλ... ματώνει και πάλι 
τη Γάζα - Πάνω από 400 νεκροί

Η Ρωσία «παγώνει» για έναν μήνα τις επιθέσεις στις ενεργειακές υποδομές της Ουκρανίας
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ΖΩΓΡΑΦΟΥ
Ψάχνουν το... γιατί 
για τον φοιτητή που 
βρέθηκε κρεμασμένος 
στην Πανεπιστημιούπολη

Μπροστά σε μια ανατριχιαστική
εικόνα βρέθηκε το πρωί της Τρί-
της ο φύλακας της πανεπιστημι-
ούπολης στου Ζωγράφου. Ένας
19χρονος φοιτητής, ο οποίος είχε
έρθει στην Ελλάδα μέσω του προ-
γράμματος Erasmus, εντοπίστη-
κε κρεμασμένος σε δέντρο σε
έναν από τους πιο απομονωμέ-
νους χώρους του καμπ. Η Ελληνι-
κή Αστυνομία έχει ήδη ξεκινήσει
έρευνα για τις συνθήκες που οδή-
γησαν στην τραγωδία. Αν και οι
Αρχές εκτιμούν πως πρόκειται
για αυτοκτονία, τα κίνητρα του νε-
αρού Ρώσου φοιτητή παραμέ-
νουν άγνωστα, ενώ γίνονται προ-
σπάθειες να επικοινωνήσουν με
το οικογενειακό και φιλικό του
περιβάλλον. Αστυνομικοί του
Τμήματος Ζωγράφου λαμβάνουν
καταθέσεις από το προσωπικό της
πανεπιστημιούπολης και συμφοι-
τητές του θύματος, ενώ εξετάζε-
ται προσεκτικά υλικό από τις κά-
μερες ασφαλείας της περιοχής.
Οι έρευνες επικεντρώνονται στο
αν ο νεαρός είχε δείξει σημάδια
ψυχολογικής πίεσης ή υπήρχαν
ενδείξεις που θα μπορούσαν να
εξηγήσουν την πράξη του. Η κοι-
νότητα των φοιτητών είναι συγ-
κλονισμένη από το τραγικό περι-
στατικό. Η συζήτηση γύρω από
την ψυχική υγεία των νέων, ειδι-
κά των φοιτητών που ζουν μακριά
από το οικείο τους περιβάλλον,
έρχεται ξανά στο προσκήνιο. Οι
Αρχές συνεχίζουν τις έρευνες για
να ρίξουν φως σε αυτήν τη δυσά-
ρεστη υπόθεση, ενώ η πανεπι-
στημιακή κοινότητα εκφράζει τη
θλίψη της για την απώλεια ενός
νέου ανθρώπου.

Σωτήρης Μπαρσάκης

Η
κρίση δικαστών και ενόρκων έπεσε σαν πέλεκυς στη Ρού-
λα Πισπιρίγκου πυροδοτώντας το ξέσπασμα της κατηγο-
ρούμενης μόλις άκουσε την ομόφωνη απόφαση: «Ένοχη

για τους φόνους της Μαλένας και της Ίριδας με ποινή δις ισόβια
κάθειρξη».

Η Ρούλα Πισπιρίγκου κρατούσε στα χέρια της φωτογραφία της
Μαλένας και της Ίριδας, των δύο μικρών κοριτσιών που κατά την

κρίση του δικαστηρίου δολοφονήθηκαν με ασφυ-
κτικό θάνατο από την ίδια τους τη μητέρα. Στην αρ-
χή άκουσε ψύχραιμα την ετυμη-
γορία χωρίς να αντιδράσει. Στη
συνέχεια όμως ξέσπασε δεί-
χνοντας τη φωτογραφία των δύο

κοριτσιών προς την έδρα: «Από
την αρχή πίστευα σε μια δίκαιη
δίκη και όχι σε μια δίκη σαν της

Τζωρτζίνας. Θα συνεχίσω να λέω για την αθωότη-
τά μου. Θα συνεχίσω να λέω ότι όλοι αυτοί οι ια-
τροδικαστές δεν γίνεται να έκαναν λάθη στα δικά
μου τα παιδιά. Εσείς όλοι θα γυρίσετε στα παιδιά
σας. Εγώ θα γυρίσω πάλι εδώ. Κοιτάξτε τες γιατί
θα σας στοιχειώνουν για άλλη μια φορά», είπε σε δικαστές και
ενόρκους. Δεν ζήτησε να της αναγνωριστεί οποιοδήποτε ελαφρυν-
τικό και η ποινή που της επιβλήθηκε ήταν η μέγιστη.

Βολές στην εισαγγελέα
Η 36χρονη κατηγορούμενη εξαπέλυσε επίθεση εναντίον της ει-

σαγγελέως Βασιλικής Δημοπούλου, θεωρώντας ότι το δικαστήριο
υιοθέτησε τη δική της πρόταση. Είπε χαρακτηριστικά ότι «όταν κά-
νουμε εισαγγελικές προτάσεις οφείλουμε να είμαστε διαβασμένοι.
Άμοιρες Ιφιγένειες να λέτε άλλους. Γιατί η Ιφιγένεια δεν θυσιάστη-
κε. Την Ιφιγένεια την πήγε ο πατέρας της ο Αγαμέμνονας και όχι η
μητέρα της η Κλυταιμνήστρα και θυσιάστηκε και έγινε ιέρεια. Δια-
βάζουμε τον Όμηρο (σ.σ. η τραγωδία γράφτηκε από τον Ευριπίδη
και όχι από τον Όμηρο) και δεν λέμε τίτλους για τις τηλεοράσεις.
Πριν φύγει ο αείμνηστος Κούγιας μού είπε ότι τα “εικάζω”, “νομί-

ζω” δεν ακούγονται στα δικαστήρια και όλες αυτές τις λέξεις τις εί-
χε η εισαγγελική σας πρόταση. Θα το φτάσω μέχρι τέλους για να δι-
καιωθούν οι κόρες μου».

Η εισαγγελική πρόταση είχε ανάψει φωτιές καθώς εισηγούνταν
να κηρυχτεί ένοχη η κατηγορούμενη για τους φόνους των δύο μι-
κρών κοριτσιών. Η εισαγγελέας είχε εκτιμήσει ότι Μαλένα και Ίρι-
δα δολοφονήθηκαν με τον ίδιο τρόπο. Η μητέρα τούς προκάλεσε
ασφυκτικό θάνατο. Το κίνητρο κατά την εισαγγελέα ήταν ο πρώην
σύζυγος της κατηγορουμένης, ο Μάνος Δασκαλάκης, και η δύσκο-

λη σχέση του ζευγαριού, καθώς εκτιμήθηκε ότι τα
παιδιά πάθαιναν κακό κάθε φορά που η κατηγο-
ρούμενη επιδίωκε να φέρει κοντά της τον τότε σύ-
ζυγό της. Η ίδια απολογούμενη αρνήθηκε τις κα-
τηγορίες υποστηρίζοντας ότι δεν είναι δολοφό-
νος. Τώρα πλέον έχει καταδικαστεί πρωτόδικα για
τους φόνους και των τριών κοριτσιών της. Η υπό-
θεση της Μαλένας θα κριθεί σε δεύτερο βαθμό
τον ερχόμενο Μάιο.

Στο στόχαστρο οι ιατροδικαστές
Εκτός από τη Ρούλα Πισπιρίγκου, κατά την πο-

λύμηνη ακροαματική διαδικασία η υπόθεση αναδείχτηκε και σε δί-
κη των ιατροδικαστών, με τις αλληλοσυγκρουόμενες γνωματεύσεις
για τους θανάτους των παιδιών να κυριαρχούν. Αυτό το πολύ ση-
μαντικό δεδομένο έγραψε και τον επίλογο μιας δίκης που κράτησε
σχεδόν έναν χρόνο και κατέθεσαν περίπου 50 μάρτυρες στο ακρο-
ατήριο. Το δικαστήριο έδωσε εντολή να διαβιβαστούν τα πρακτικά
της δίκης στην Εισαγγελία της Αθήνας, ικανοποιώντας αίτημα που
είχε υποβάλει η συνήγορος του Μάνου Δασκαλάκη. Θα ερευνη-
θούν ενδεχόμενες ποινικές ευθύνες για το αδίκημα της ψευδούς
κατάθεσης σε βάρος πέντε ιατροδικαστών και ενός παθολογοανα-
τόμου, οι οποίοι κατέθεσαν ως μάρτυρες στη δίκη. Σύμφωνα με την
εισαγγελέα της έδρας, «υπέπεσαν σε αντιφάσεις κατά την εξέταση
ενώπιον των ανακριτικών αρχών και του δικαστηρίου. Ανέκυψαν
όχι μόνο απλές αλλά σοβαρές ενδείξεις υπέρ της τέλεσης αξιόποι-
νης πράξης τής ψευδούς κατάθεσης».

ΑΠΟΦΑΣΗ-ΚΑΤΑΠΕΛΤΗΣ ΓΙΑ ΤΗ ΡΟΥΛΑ ΠΙΣΠΙΡΙΓΚΟΥ

Δις ισόβια για τους φόνους
της Μαλένας και της  Ίριδας

του 
Κωνσταντίνου 

Γεώργιζα

«Από την αρχή πίστευα
σε μια δίκαιη δίκη 

και όχι σε μια δίκη σαν
της Τζωρτζίνας. 

Θα συνεχίσω να λέω
για την αθωότητά

μου», είπε η 36χρονη
κατηγορούμενη
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Αντεισαγγελέας Αρείου Πάγου για Μάνδρα: Οι κατηγορούμενοι να καθίσουν ξανά στο σκαμνί 

Η
πολύμηνη έρευνα για τον εντοπισμό
του δράστη του αιματηρού επεισοδίου
έξω από νυχτερινό κέντρο στη λεω-

φόρο Κηφισίας έφτασε στο τέλος της. Το με-
σημέρι της Τρίτης 18 Μαρτίου, οι αστυνομικές
Αρχές προχώρησαν στη σύλληψή του στη
Βαρκελώνη, δίνοντας τέλος σε μια μεγάλη

έρευνα που είχε συγκλονί-
σει την ελληνική κοινωνία.

Ο εντοπισμός και η σύλ-
ληψη του 23χρονου ήταν
αποτέλεσμα συνεργασίας
της Ελληνικής Αστυνομίας,

μέσω της Διεύθυνσης Οργα-
νωμένου Εγκλήματος, με τις

ισπανικές Αρχές. Οι ελληνικές Αρχές είχαν
συλλέξει πληροφορίες πως ο καταζητούμενος
είχε διαφύγει στην Ισπανία και συγκεκριμένα
στη Βαρκελώνη. Έπειτα από εντατική παρακο-
λούθηση και αξιοποίηση των δεδομένων,
αστυνομικοί πραγματοποίησαν επιχείρηση
στο αεροδρόμιο της πόλης και πέρασαν χειρο-
πέδες στον άνδρα που καταζητούνταν για τη
δολοφονία.

Το χρονικό του επεισοδίου
Όλα ξεκίνησαν ένα βράδυ του Απριλίου

2024, όταν έξω από γνωστό νυχτερινό κέντρο
στο Μαρούσι εκτυλίχθηκε μια φονική συμ-
πλοκή, όπου ένας άνδρας έχασε τη ζωή του,
ενώ άλλοι τρεις τραυματίστηκαν σοβαρά. Το
περιστατικό είχε σοκάρει την κοινή γνώμη και

είχε θέσει σε συναγερμό τις Αρχές, που ξεκί-
νησαν αμέσως έρευνες για τον εντοπισμό των
εμπλεκομένων.

Το βιντεοληπτικό υλικό από κάμερες ασφα-
λείας έπαιξε καθοριστικό ρόλο στην ταυτοποί-
ηση του δράστη. Παρότι ο ίδιος κατάφερε αρχι-
κά να διαφύγει, οι έρευνες δεν σταμάτησαν
στιγμή. Βάσει των στοιχείων είχε σχηματιστεί
δικογραφία σε βάρος του δράστη για ανθρω-
ποκτονία με δόλο σε ήρεμη ψυχική κατάσταση.

Σύμφωνα με πληροφορίες, το πόρισμα του
Τμήματος Ανθρωποκτονιών ανέφερε για το πε-
ριστατικό: «Λίγα δευτερόλεπτα μετά την έξοδο
των ατόμων από το μαγαζί φαίνεται να λαμβά-

νει χώρα συμπλοκή μεταξύ του Κ., του Ν. και
του Δ., κατά τη διάρκεια της οποίας ο Κ. χτυπά
με μαχαίρι τον Ν. στον λαιμό, ο οποίος αμέσως
μετά το χτύπημα που δέχεται βγάζει από το
τσαντάκι που είχε περασμένο χιαστί στο στή-
θος του ένα πιστόλι και προσπαθεί να πυροβο-
λήσει τον Κ. τη στιγμή που εκείνος τρέχοντας
επιστρέφει στο εσωτερικό του μαγαζιού».

Η παγίδα που του έστησαν
Οι αστυνομικές Αρχές είχαν μια καθοριστική

πληροφορία που τους έφερε πιο κοντά στον
καταζητούμενο. Η σύντροφός του ετοιμαζόταν
να ταξιδέψει στην Ισπανία, γεγονός που κίνησε

υποψίες ότι θα συναντούσε τον δράστη. Κι αυτό
γιατί το περασμένο καλοκαίρι ανέβαζε στα σό-
σιαλ μίντια φωτογραφίες από διακοπές τους
στα νησιά. Τότε οι Αρχές δεν μπόρεσαν να φτά-
σουν στον 23χρονο. 

Ωστόσο, ξεκίνησε η διακριτική της παρακο-
λούθηση και η γυναίκα έγινε το κλειδί για τον
εντοπισμό του φυγά. Μόλις οι αστυνομικοί επι-
βεβαίωσαν την παρουσία του στο αεροδρόμιο
της Βαρκελώνης, όπου πήγε να τη συναντήσει,
έστησαν συντονισμένη επιχείρηση και τον συ-
νέλαβαν, χωρίς να προλάβει να αντιδράσει.

Η σύλληψη του άνδρα αποτελεί μια μεγάλη
επιτυχία των Αρχών και δίνει ελπίδα ότι η δι-
καιοσύνη θα αποδοθεί για τα θύματα της αιμα-
τηρής νύχτας στο Μαρούσι. 

Η διαδικασία έκδοσής του στην Ελλάδα ανα-
μένεται να κινηθεί άμεσα, ώστε να λογοδοτή-
σει για τις πράξεις του ενώπιον της ελληνικής
δικαιοσύνης.

του Σωτήρη
Μπαρσάκη

Μετά από πολύμηνο κυνηγητό συνελήφθη στη Βαρκελώνη 
ο 23χρονος που τον περασμένο Απρίλιο σκότωσε έναν και τραυμάτισε

τρεις έξω από νυχτερινό κέντρο της λεωφόρου Κηφισίας

Να καθίσουν ξανά στο εδώλιο, για τη φονική πλημμύρα
στη Μάνδρα, όλοι οι κατηγορούμενοι, ακόμα και αυτοί που
είχαν κριθεί αθώοι από το Εφετείο, και να δικαστούν εκ νέ-
ου όχι μόνο για πρόκληση πλημμύρας, αλλά και για ανθρω-
ποκτονία και πρόκληση σωματικής βλάβης από αμέλεια κα-
τά συρροή διά παραλείψεως, ζήτησε από τον Άρειο Πάγο η
αντεισαγγελέας του ανωτάτου δικαστηρίου Ευσταθία Καπα-
γιάννη, η οποία συντάχθηκε με την αίτηση αναίρεσης συγ-
γενών των θυμάτων.

Με σύνθημα «πνιγόμαστε» και «ζητάμε δικαιοσύνη»,
συγγενείς των 25 νεκρών που άφησε πίσω της η φονική
πλημμύρα στη Μάνδρα αλλά και συγγενείς θυμάτων της κα-
ταστροφικής πυρκαγιάς στο Μάτι βρέθηκαν στον Άρειο Πά-

γο κατά τη συζήτηση της αίτησης αναίρεσης. Η αντεισαγγε-
λέας του ανωτάτου δικαστηρίου ζήτησε να γίνει δεκτό το αί-
τημα των συγγενών και να αναπεμφθεί η υπόθεση στο Εφε-
τείο για νέα κρίση. Μάλιστα, σε περίπτωση που ο Άρειος
Πάγος ασκήσει αναίρεση κατά της επίμαχης απόφασης, τό-
τε οι διαδικασίες θα πρέπει να τρέξουν πολύ γρήγορα, κα-
θώς τον ερχόμενο Νοέμβριο τα αδικήματα πλημμεληματι-
κού χαρακτήρα παραγράφονται. Η αντεισαγγελέας ζήτησε
να απορριφθεί η αίτηση αναίρεσης της τότε δημάρχου Μάν-
δρας, η οποία έχει κριθεί ενοχή για το αδίκημα της πλημμύ-
ρας από αμέλεια.

Οι συνήγοροι των συγγενών θυμάτων τόνισαν ότι το Εφε-
τείο με την απόφαση «ξεχώρισε το πλημμυρικό φαινόμενο

ανάλογα με τα ρέματα που υπερχείλισαν και δεν το αντιμε-
τώπισε ως ένα ενιαίο φαινόμενο όπως και ήταν, προκειμέ-
νου λανθασμένα να αθωώσει τους κατηγορούμενους, θεω-
ρώντας ότι οι θάνατοι δεν έχουν αιτιώδη συνάφεια με τη
συμπεριφορά των κατηγορούμενων. Επίσης δεν έλαβε υπ’
όψιν του το κορυφαίο πόρισμα των επιθεωρητών δημόσιας
διοίκησης, που καταλόγιζε συγκεκριμένες ευθύνες για την
τραγωδία».

Το Εφετείο είχε απαλλάξει από όλες τις κατηγορίες τέσ-
σερις κατηγορούμενους και είχε καταδικάσει μόνο τρεις για
το αδίκημα της πρόκλησης πλημμύρας και όχι για τις αν-
θρωποκτονίες και τις σωματικές βλάβες.

Κωνσταντίνος Γεώργιζας

Πώς «πρόδωσε»
η σύντροφός του 
τον μαχαιροβγάλτη
του Αμαρουσίου
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Γ
ια τους κανόνες ασφαλείας στα μαγα-
ζιά της Ελλάδας, με αφορμή την τρα-
γωδία στη Βόρεια Μακεδονία, όπου 59

άνθρωποι έχασαν, μέχρι στιγμής, τη ζωή τους
μετά τη φωτιά σε κέντρο νυχτερινής διασκέδα-
σης τα ξημερώματα της Κυριακής, μίλησε ο
πρόεδρος των Αξιωματικών Πυροσβεστικού
Σώματος Κώστας Τσίγκας.

Ο κ. Τσίγκας επισήμανε, μεταξύ άλλων, πως
σε ποσοστό 30%-40% ανά την επικράτεια υπάρ-
χει απόκλιση και δεν τηρούνται όλοι οι κανόνες
στα καταστήματα. «Υπάρχει απόκλιση 30% με
περίπου 40% και δεν τηρούνται όλοι οι κανόνες
σε πάρα πολλά καταστήματα και βεβαιώνονται
παραβάσεις», ανέφερε ο πρόεδρος των Αξιω-
ματικών Πυροσβεστικού Σώματος.

Απαγορεύονται τα πυροτεχνήματα
Αναλυτικά, ο κ. Τσίγκας, μιλώντας στην ΕΡΤ,

επεσήμανε πως «όλα αυτά τα πυροτεχνήματα
αποτελούν επικίνδυνο υλικό να δημιουργή-
σουν ανάφλεξη σε οτιδήποτε πλησίον είναι ή
πλαστικό ή κάτι άλλο εύφλεκτο υλικό», τονί-
ζοντας πως «απαγορεύεται ξεκάθαρα η χρή-
ση». Ωστόσο έκανε λόγο για κάποιες εξαιρέ-
σεις, όπως μόνο σε κινηματοθέατρο και μόνο
αν τα χειρίζονται πιστοποιημένοι υπάλληλοι
της εταιρείας και έχουν παρθεί όλα τα μέτρα
πυροπροστασίας.

Επιπλέον σημείωσε πως πολλοί χώροι πλη-
ρούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις όταν αδει-
οδοτούνται και στη συνέχεια τα δεδομένα αλ-
λάζουν. Επιπλέον συνέστησε στους πολίτες να
είναι προσεκτικοί ενώ όλοι πρέπει να «σκανά-
ρουμε» τον χώρο διασκέδασης που βρισκόμα-
στε σε έναν ενδεχόμενο κίνδυνο, αλλά ζήτησε
και από τους ιδιοκτήτες να τηρούν τα μέτρα πυ-
ροπροστασίας.

Μάλιστα ανέφερε πως από 1/1/2025 οι σχετι-
κοί έλεγχοι θα γίνονται κάθε χρόνο και όχι ανά
πέντε που συνέβαινε τα προηγούμενα χρόνια,
γιατί στο 30% των ελέγχων παρατηρούσαν ότι

στην έξοδο κινδύνου υπήρχε ένας καναπές,
ένα κάδρο, ένα έπιπλο. Φωτιστικά ασφαλείας
δεν υπήρχαν για λόγους αισθητικής κατά βάση,
με αποτέλεσμα να δημιουργούνται πάρα πολλά
προβλήματα.

Η μαρτυρία Έλληνα 
που έχασε τον ανιψιό του

Σε σοκ βρίσκεται η Βόρεια Μακεδονία από
την τραγωδία που σημειώθηκε στο νυχτερινό

κέντρο, με έναν Έλληνα που μένει στη γειτονι-
κή χώρα να χάνει τον 17χρονο ανιψιό του.

Ο Νεκτάριος Νικολαΐδης, μιλώντας στο «Li-
ve News», είπε ότι «είμαστε σε σοκ δύο μέρες.
Πέθανε το ανιψάκι της γυναίκας μου και σώθη-
καν τελευταία στιγμή άλλα δύο. Έχει δοθεί η
εντολή όσοι ήταν μέσα στο κλαμπ να μείνουν
τρεις μέρες μέσα στο σπίτι τους γιατί εισέπνευ-
σαν τοξικά αέρια».

«Άλλα παιδιά ποδοπατήθηκαν κι άλλα έπα-

θαν ηλεκτροπληξία. Μέσα σε δύο λεπτά χάθη-
καν τα παιδιά», πρόσθεσε. 

Έπειτα σημείωσε ότι «καθόμαστε στην τηλε-
όραση και περιμένουμε τις Αρχές. Δεν ξέρου-
με πότε θα θάψουμε τα παιδιά μας, πότε θα τα
πάρουμε». «Φανταστείτε να μεγαλώνετε ένα
παιδάκι για να το χάσετε μέσα σε ένα λεπτό»,
κατέληξε ο κ. Νικολαΐδης.

Τι λέει ο πρόεδρος Αξιωματικών Πυροσβεστικού Σώματος 
Κώστας Τσίγκας για την απουσία πυροπροστασίας και εξόδου

κινδύνου σε πολλά μαγαζιά της ελληνικής επικράτειας 

Νίκος Χαρδαλιάς: «Ο αττικός οίνος, ισχυρό εργαλείο στη διεθνή προώθηση του brand name της περιφέρειάς μας»
Στα εγκαίνια του  περιπτέρου της Περιφέρειας Αττικής στη

διεθνή οινική έκθεση Prowein 2025, στο πλαίσιο της ολιστι-
κής στρατηγικής της περιφέρειας για την προβολή και προ-

ώθηση του αττικού αμπελώνα στις αγορές
όλου του κόσμου, στο Ντίσελντορφ της Γερμα-
νίας βρέθηκε ο περιφερειάρχης Νίκος Χαρδα-
λιάς για τα εγκαίνια.

«Μέσα από την Prowein, φέρνουμε τους οι-
νοπαραγωγούς της Αττικής σε επαφή με τις νέ-
ες τάσεις της αγοράς, ανοίγοντας προοπτικές
συνεργασιών», υπογράμμισε στη δήλωσή του
ο κ. Χαρδαλιάς και πρόσθεσε: «Ο οινοτουρι-

σμός και οινικές μας διαδρομές αποτελούν ένα ακόμη ισχυρό
εργαλείο στην προσπάθειά μας να προωθήσουμε το brand na-
me της μητροπολιτικής περιφέρειάς μας σε διεθνές επίπεδο.
Πανάρχαιες ποικιλίες που καλλιεργούνται με τις πλέον σύγ-

χρονες μεθόδους, παραδοσιακές μέθοδοι παραγωγής που πι-
στοποιούνται βάσει των διεθνών ποιοτικών προδιαγραφών,
έχουν φέρει τον αττικό αμπελώνα στις κορυφαίες θέσεις της
παγκόσμιας οινικής αγοράς, αποτελώντας παράλληλα πεδίο
για γόνιμη και αποδοτική επιχειρηματική δράση. Συνεχίζουμε
τη μεθοδική προσπάθειά μας για τη διεθνή προβολή της Αττι-
κής μας, αναπτύσσοντας τις κατάλληλες συνέργειες και επεν-

δύοντας σε κάθε διαθέσιμο πόρο». Επιπλέον, ο κ. Χαρδαλιάς
συμπλήρωσε ότι το κρασί της Αττικής, «άρρηκτα συνδεδεμένο
με τη μεσογειακή διατροφή, προσδίδει μια προστιθέμενη αξία
στον γαστρονομικό χάρτη και το τουριστικό προϊόν της, ενώ
παράλληλα αποτελεί πεδίο για γόνιμη και αποδοτική επιχει-
ρηματική δράση. Συνεχίζουμε τη μεθοδική προσπάθειά μας
για τη διεθνή προβολή του αττικού οίνου, επενδύοντας σε αυτή
την κατεύθυνση κάθε διαθέσιμο πόρο».

Σημειώνεται πως, στο περιθώριο της σύντομης παραμο-
νής του στο Ντίσελντορφ, ο περιφερειάρχης Αττικής συναν-
τήθηκε με εκπροσώπους της ελληνικής ομογένειας στην πό-
λη, με τους οποίους είχε την ευκαιρία να συζητήσει πάνω σε
θέματα καθημερινότητας των Ελλήνων της Διασποράς, κα-
θώς και για τις δραστηριότητές τους, προκειμένου να κρατή-
σουν ζωντανές τη γλώσσα, την ιστορία και την παράδοση της
μητέρας πατρίδας.

ΚΩΔΩΝΑΣ ΚΙΝΔΥΝΟΥ ΓΙΑ  ΤΗΝ Ε ΛΛΑΔΑ H ΤΡΑΓΩΔΙΑ ΣΤΟ ΚΛΑΜΠ ΤΩΝ ΣΚΟΠΙΩΝ

«Το 30%-40% των καταστημάτων
δεν τηρεί κανόνες ασφαλείας»

«Το 30%-40% των καταστημάτων
δεν τηρεί κανόνες ασφαλείας»

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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Αντικαθίσταται το παλαιό
δίκτυο ύδρευσης στη Μάνδρα

Ξεκίνησαν τη Δευτέρα 17 Μαρτίου οι εργα-
σίες αντικατάστασης του εσωτερικού παλαι-
ού, με αμίαντο, δικτύου ύδρευσης της Δημο-
τικής Ενότητας Μάνδρας, του Δήμου Μάν-
δρας-Ειδυλλίας. Στον πρώτο χρόνο διοίκη-
σης, ο οικείος δήμαρχος Αρμόδιος Δρίκος
εξασφάλισε την αναγκαία χρηματοδότηση,
700.000 ευρώ, προκήρυξε διαγωνισμό, συμ-
βασιοποίησε το έργο και ξεκινά η εκτέλεση,
μετά από αδράνεια δεκαετιών. Το έργο αυτό
αποτελούσε όχι μόνο προτεραιότητα αλλά και
πρόκληση για τη δημοτική αρχή, καθώς για
50 ολόκληρα χρόνια δεν έχει γίνει καμία πα-
ρέμβαση για την αναβάθμιση του δικτύου
ύδρευσης. «Πρόκειται για ένα έργο απαραί-
τητο για την ανάπτυξη και την ποιότητα ζωής
στη Μάνδρα και τα οφέλη που προκύπτουν θα
είναι τεράστια για όλους τους κατοίκους της
πόλης», επισήμανε κατά την έναρξη των ερ-
γασιών ο δήμαρχος.

Μνημόνιο Συνεργασίας
ΕΝΠΕ - υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης

Μνημόνιο Συνεργασίας για τον ψηφιακό
μετασχηματισμό των περιφερειών της χώρας
θα υπογράψουν αύριο, Πέμπτη, στο Ναύπλιο
ο υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης Δη-
μήτρης Παπαστεργίου και ο πρόεδρος της
Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας (ΕΝΠΕ) Γιώρ-
γος Χατζημάρκος. Στόχος της ΕΝΠΕ είναι με
τον «ψηφιακό μετασχηματισμό των περιφε-
ρειών της χώρας -Perifereies.gov.gr» να
προσφέρει υψηλής ποιότητας υπηρεσίες,
συμμετέχοντας και αντλώντας οφέλη από την
υλοποίηση του έργου του υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης με τίτλο «Ενιαία Ψη-
φιακή Υποδομή για την εξυπηρέτηση Πολι-
τών και Επιχειρήσεων (CRM)», το οποίο βρί-
σκεται σε εξέλιξη, με φορέα υλοποίησης την
Κοινωνία της Πληροφορίας ΜΑΕ.

Ποδηλατική εμπειρία 
το «Hero 2030» 
στον Δήμο Ηλιούπολης

Με μεγάλη επιτυχία και ενθουσιασμό
πραγματοποιήθηκε η εκδήλωση «Hero
2030» στον προαύλιο χώρο του δημαρχείου
Ηλιούπολης. Η δράση, που συνδιοργανώθη-
κε από το Τμήμα Αθλητισμού του Δήμου Ηλι-
ούπολης και τη Cycling Greece, ήταν αφιε-
ρωμένη στην ποδηλασία, στη βιώσιμη ανά-
πτυξη και την οδική ασφάλεια. «Η εκδήλωση
ανέδειξε τη σημασία του ποδηλάτου στην
καθημερινότητά μας και την ανάγκη να καλ-
λιεργήσουμε από νωρίς τη συνείδηση της
βιώσιμης κινητικότητας στις πόλεις μας», τό-
νισε ο δήμαρχος Στάθης Ψυρρόπουλος.

«Εκτροχιάστηκα», το ομολογώ…
Με την πάροδο των ημερών, κατανόησε τη λεκτική υπερ-

βολή κατά τη συνεδρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου και
επανόρθωσε η δήμαρχος Ραφήνας-Πικερμίου Δήμητρα
Τσεβά. Απευθυνόμενη στον προκάτοχό της Ευάγγελο
Μπουρνού, είχε πει: «Εύχομαι ο τοίχος στο νεκροταφείο να
γίνει ο τάφος σου». «Μετά από 23 χρόνια προσφοράς στην
αυτοδιοίκηση διώκομαι ποινικά. Επίσης διώκεται μια υπάλ-
ληλος που είναι προϊσταμένη σε τμήμα με τρία παιδιά, κινδυ-
νεύει να χάσει τη σύνταξή της, γιατί ένας άνθρωπος λέει ψέ-
ματα. Έχτισε έναν τοίχο (στο νεκροταφείο) χωρίς άδεια. Δεν
του έδωσε άδεια η Πολεοδομία του δήμου ποτέ. Έκτισε τον τοίχο το 2021. Δήλωσε ψευ-
δώς στοιχεία στον εισαγγελέα ότι δεν είχε ιδέα και πως για όλα φταίει η Τσεβά. Εκτρο-
χιάστηκα, το ομολογώ, αλλά με πνίγει το δίκιο. Για αυτό είπα αυτή την έκφραση, η οποία
ήταν λανθασμένη, ναι, το ομολογώ».

Δ
ιαγωνισμό ανά-
θεσης για την
κατασκευή Κέν-

τρου Επεξεργασίας Λυ-
μάτων (ΚΕΛ) Μαραθώνα
προκηρύσσει η ΕΥΔΑΠ.
Εκτός από το ΚΕΛ, θα κα-
τασκευαστούν και αγω-
γός διάθεσης επεξεργα-
σμένων λυμάτων, δίκτυο
αγωγών μεταφοράς ακα-
θάρτων μήκους 11 χλμ.
μικρό υδροηλεκτρικό
έργο (ισχύος 300 kW) και
5 αντλιοστάσια μεταφο-
ράς λυμάτων με πλήρη ηλεκτρομηχανολογικό
εξοπλισμό. 

Πέραν της κατασκευής των ανωτέρω, η εργολα-
βία θα λειτουργεί και θα συντηρεί το έργο για τα
πέντε πρώτα χρόνια. Το ΚΕΛ θα εξυπηρετεί 51.000
ισοδύναμους κατοίκους στην αρχική φάση, με δυ-
νατότητα μελλοντικής επέκτασης για εξυπηρέτηση
έως 110.000 κατοίκων σε βάθος 40ετίας. Το έργο
εντάσσεται στο πρόγραμμα «Συλλογή, Επεξεργασία
αστικών λυμάτων Δήμου Μαραθώνα και Διάθεση-
Επαναχρησιμοποίηση επεξεργασμένων εκροών»

και συγχρηματοδοτείται κατά 89,66% από το Ταμείο
Συνοχής (ΤΣ), στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ 2021-2027. Ο
συνολικός προϋπολογισμός δημοπράτησης ανέρ-
χεται σε 52.580.000 ευρώ (πλέον ΦΠΑ), συμπερι-
λαμβανομένου του δικαιώματος προαίρεσης για
επιπλέον τρία χρόνιας λειτουργίας και συντήρησης.
«Η ΕΥΔΑΠ παραμένει προσηλωμένη στην υλοποί-
ηση έργων που προάγουν την περιβαλλοντική βιω-
σιμότητα και την ποιότητα ζωής και το έργο αυτό
αποδεικνύει τη δέσμευση αυτή», δήλωσε ο διευθύ-
νων σύμβουλος της ΕΥΔΑΠ Χάρης Σαχίνης.

Πάγιο αίτημα 
του Δήμου Πετρούπολης 
το οριστικό κλείσιμο ΧΥΤΑ Φυλής

Στην ανάγκη «οριστικού κλεισίματος του ΧΥΤΑ Φυ-
λής» επιμένει η δημοτική αρχή Πετρούπολης, επικα-
λούμενη προς τούτο και σχετική έρευνα του Εθνικού
Αστεροσκοπείου. Σε ειδική εκδήλωση σε σχολείο του
οικείου δήμου για την περιβαλλοντική ευαισθητοποί-
ηση των μαθητών, ο δήμαρχος Βαγγέλης Σίμος και ο αν-
τιδήμαρχος Περιβάλλοντος Θωμάς Κοτσαμπάς υπερα-
μύνθηκαν της ανάγκης «ανακύκλωσης, του κλεισίμα-
τος της χωματερής στη Φυλή και της σημασίας του Ποι-
κίλου όρους ως περιβαλλοντικής ασπίδας».

Ο Χάρης δεν… χαρίζεται
Με εξώδικα και πρόστιμα απειλεί ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης

Δούκας τους υπεύθυνους εργολαβιών που «χρονοτριβούν» και δεν
ολοκληρώνουν έγκαιρα τα έργα που έχουν αναλάβει, με αποτέλεσμα
να εμφανίζει η πρωτεύουσα ένα «ατέλειωτο εργοτάξιο» σε πολλές πε-
ριοχές. «Οι δρόμοι της Αθήνας δεν μπορεί να είναι ένα ατελείωτο ερ-
γοτάξιο. Κακοτεχνίες, σπασμένες ράμπες ΑμεΑ και κράσπεδα, καθί-
ζηση οδοστρώματος, ανελλιπής καθαρισμός των μπάζων», αναφέρει
χαρακτηριστικά σε ανάρτησή του στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης ο
δήμαρχος Αθηναίων. Η ανάρτηση παρουσιάζει και εικόνες από την
περιοχή του Μεταξουργείου συγκεκριμένα, με δρόμους κυριολεκτικά
«αδιαπέραστους». «Με εξώδικο που στείλαμε στην Ελληνική Εταιρεία

Διανομής Αερίων (ΕΝΑΟΝ) ζητάμε να αποκατασταθούν άμεσα όλες οι ζημιές. Οι Οργανισμοί Κοινής
Ωφέλειας δεν μπορούν να δρουν ανεξέλεγκτοι, να μην τηρούν τα μέτρα ασφαλείας και να προκαλούν
φθορές σε κοινόχρηστους χώρους, με κίνδυνο την πρόκληση ατυχημάτων για τους πολίτες. Λυπάμαι
που το λέω, αλλά θα ακολουθήσουν κι άλλα τέτοια εξώδικα και η επιβολή τσουχτερών προστίμων,
όπως προβλέπει ο νόμος», επισημαίνει ο Χάρης Δούκας.

Δύο νέες παιδικές χαρές 
στη Νέα Σμύρνη

Χρηματοδότηση 587.000 ευρώ εξασφάλισε η
δημοτική αρχή της Νέας Σμύρνης για δημιουργία
νέων παιδικών χαρών, στο Άλσος Νέας Σμύρνης
και στην πλατεία Φλέμινγκ. Προς τούτο, υπέγρα-
ψαν σχετική Προγραμματική Σύμβαση ο δήμαρχος
Νέας Σμύρνης Γιώργος Κουτελάκης και ο περιφε-
ρειάρχης Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς. «Τα παιδιά μας
αξίζουν το καλύτερο. Όσοι υπηρετούμε τους δύο
βαθμούς της Αυτοδιοίκησης έχουμε χρέος να κά-
νουμε ό,τι μπορούμε για να βελτιώσουμε τη ζωή
τους», τόνισαν περιφερειάρχης και δήμαρχος.

Σεμινάρια για πρόληψη βίας
- ενδυνάμωση γυναικών στη
Νέα Φιλαδέλφεια

Ξεκινούν σήμερα, Τετάρτη, το πρώτο και το
δεύτερο τμήμα του διαδικτυακού ψυχοεκπαι-
δευτικού προγράμματος για την πρόληψη της
βίας και την ψυχολογική ενδυνάμωση των γυναι-
κών, που οργανώνει η Δημοτική Επιτροπή Ισότη-
τας του Δήμου Νέας Φιλαδέλφειας-Νέας Χαλ-
κηδόνας. Το πρόγραμμα «Νέο ξεκίνημα. Μαθαί-
νω να φροντίζω τον εαυτό μου» αποτελείται από
15 εβδομαδιαία σεμινάρια, που στοχεύουν στην
πρόληψη της βίας και στην ενδυνάμωση των γυ-
ναικών μέσα από θέματα που αγγίζουν τις προ-
σωπικές σχέσεις, την οικογένεια, την επικοινω-
νία, τα συναισθήματα, τις αλλαγές, την ανάπτυξη
προσωπικότητας και άλλα συναφή.

Κέντρο Επεξεργασίας Λυμάτων
στον Δήμο Μαραθώνα από την ΕΥΔΑΠ
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Μ
ε «προίκα» για σημαντικές παροχές το Πάσχα αρ-
χίζει η θητεία του νέου υπουργού Εθνικής Οικο-
νομίας και Οικονομικών Κυριάκου Πιερρακάκη,

καθώς τα προσωρινά στοιχεία εκτέλεσης του προϋπολογι-
σμού δίνουν «αέρα» περίπου 700 εκατ. ευρώ.

Από την «ακτινογραφία» των στοιχείων προκύπτει ότι
υπάρχουν ευνοϊκές προϋποθέσεις για τη χορήγηση
ενός ποσού 200 ευρώ σε 1.000.000 συνταξιούχους,
λίγο πριν το Πάσχα (200 εκατ. ευρώ), ωστόσο, το νέο
οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης δεν… βιάζε-
ται, καθώς πρέπει να διασφαλιστεί το θετικό κλίμα
για την οικονομία, με βάση τις αξιολογήσεις των διε-
θνών οίκων. Από την εκτέλεση του προϋπολογισμού
κατά το δίμηνο Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου 2025 προ-
κύπτει πλεόνασμα στον κρατικό προϋπολογισμό

ύψους 629 εκατ. ευρώ έναντι του στόχου για έλλειμμα 51
εκατ. ευρώ που έχει περιληφθεί για το αντίστοιχο διάστημα
του 2025 στην εισηγητική έκθεση του φετινού προϋπολο-
γισμού. Μάλιστα, το πρωτογενές αποτέλεσμα σε τροποποι-

ημένη ταμειακή βάση διαμορφώθηκε σε πλεόνασμα
ύψους 2,721 δισ. ευρώ, έναντι στόχου για πρωτογενές πλε-
όνασμα 2,029 δισ. ευρώ.

Καταλύτης των θετικών δημοσιονομικών εξελίξεων εί-
ναι τα καθαρά έσοδα του προϋπολογισμού, τα οποία το
πρώτο δίμηνο του έτους ανήλθαν σε 11,663 δισ. ευρώ ή
5,83 δισ. ευρώ μηνιαίως (11,901 δισ. ευρώ το σύνολο των
ακαθάριστων φορολογικών εσόδων). 

Στο ποσό των 11,663 δισ. ευρώ εμπεριέχεται τόσο στα
έσοδα (στην κατηγορία «Πωλήσεις αγαθών και υπηρε-
σιών») όσο και στις επιστροφές φόρων (κυρίως ΦΠΑ), το
ποσό των 784,8 εκατ. ευρώ από τις συναλλαγές που απαι-
τήθηκε να γίνουν τον περασμένο Ιανουάριο για την ολο-
κλήρωση της νέας Σύμβασης Παραχώρησης της Αττικής
Οδού, οι οποίες αφορούν το έτος 2024 και είναι δημοσιο-
νομικά ουδέτερες.

Υπέρβαση κατά 2,2 δισ.σε σχέση με τον στόχο
Το οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης αναμένεται

να λάβει οριστικές αποφάσεις σε σχέση με την πιθανή χο-
ρήγηση έκτακτης οικονομικής ενίσχυσης έχοντας τα δε-
δομένα του Μαρτίου, καθώς μέχρι τις 28 Φεβρουαρίου
βεβαιώνονταν έσοδα του προϋπολογισμού της προηγού-
μενης χρονιάς. 

Σε κάθε περίπτωση, ο προϋπολογισμός του 2024 κλεί-
νει με πρωτογενές πλεόνασμα 3,5% του Ακαθαρίστου Εγ-
χωρίου Προϊόντος, έναντι στόχου 2,5%. Αυτό σημαίνει ότι
σημειώθηκε υπέρβαση κατά 2,2 δισ. ευρώ σε σχέση με
τον στόχο, γεμίζοντας τον «κουμπαρά» των παροχών που
θα ανακοινώσει ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
τον προσεχή Σεπτέμβριο στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης. Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι κατά τη χθεσινή συ-
νάντηση του υπουργού Κυριάκου Πιερρακάκη με τον δι-
οικητή της Τραπέζης της Ελλάδος Γιάννη Στουρνάρα,
υπήρξε ταύτιση απόψεων σε σχέση με τη στρατηγική δη-
μοσιονομικής θωράκισης της οικονομίας, αλλά και την
ανάγκη προώθησης των μεταρρυθμίσεων, με παράλληλη
έμφαση στη μείωση φόρων. 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

«Μυρίζει» έκτακτα δώρα το Πάσχα 

Επιπλέον περιθώριο 700 εκατ.
ευρώ για… λελογισμένες παροχές
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Έρευνα της Αlco: Σχεδόν οι μισοί εργαζόμενοι είδαν αύξηση στον μισθό τους
Υψηλότερους μισθούς που θα αποφέ-

ρουν περισσότερα φορολογικά έσοδα στον
φετινό προϋπολογισμό είδε το 43% των ερ-
γαζομένων της χώρας το 2024. 

Σύμφωνα με έρευνα της Alco για λογα-
ριασμό της Γενικής Συνομοσπονδίας Εργα-
τών Ελλάδος, από την καταγραφή των από-
ψεων των εργαζομένων του ιδιωτικού το-
μέα προκύπτει ότι ο χάρτης των αμοιβών
βελτιώθηκε σημαντικά κατά την περσινή
χρονιά, ενώ η νέα αύξηση του βασικού μι-
σθού, σε συνδυασμό με τις «ωριμάνσεις»,
φέτος αναμένεται περαιτέρω βελτίωση. Με

αυτόν τον τρόπο, θα υψωθεί ένα τείχος
προστασίας απέναντι στην ακρίβεια, συμ-
βάλλοντας στη βελτίωση της αγοραστικής
δύναμης περισσότερων εργαζομένων και
νοικοκυριών. 

Από την έρευνα προκύπτει ότι το 86% των
εργαζομένων ζητούν οι κλαδικές συμβά-
σεις να είναι δεσμευτικές για όλες τις επι-
χειρήσεις, καθώς αναγνωρίζονται διεθνώς
ως το ισχυρότερο θεσμικό εργαλείο ενί-
σχυσης της ανθεκτικότητας της οικονο-
μίας, λειτουργώντας παράλληλα και ως το
πλέον αποτελεσματικό πλαίσιο προστασίας

και ποιοτικής ολοκλήρωσης της μισθωτής
εργασίας. Μάλιστα, το 83% θεωρεί ότι οι
συλλογικές συμβάσεις αποτελούν σημαν-
τικό παράγοντα προστασίας των εργαζόμε-
νων και επίτευξης ισότιμων συνθηκών ερ-
γασίας, ενώ το 29% των εργαζομένων δή-
λωσε ότι καλύπτεται από κάποια μορφή
συλλογικής σύμβασης. 

Ένα άλλο σημαντικό εύρημα της έρευνας
είναι το αυξημένο ποσοστό όσων δηλώ-
νουν ότι ο μισθός τους επαρκεί για την κά-
λυψη των μηνιαίων εξόδων (40%). Από την
άλλη, το 88% δηλώνει ότι έχει μειώσει τις

δαπάνες του σε βασικά ήδη διατροφής
προκειμένου να αντεπεξέλθει, 71% δηλώνει
ότι είτε χρησιμοποιεί μέρος των αποταμι-
εύσεών του (34%), είτε ότι δεν διαθέτει κα-
θόλου αποταμιεύσεις (37%), προκειμένου
να αντιμετωπίσει τα έξοδα του μήνα. Τέλος,
το 58% όσων ενοικιάζουν κατοικία ξοδεύει
πάνω από το 40% του μηνιαίου εισοδήματός
του σε δαπάνες ενοικίου και θέρμανσης,
ενώ 1 στους 2 εργαζομένους με ιδιόκτητη
κατοικία ξοδεύει πάνω από το 20% του μη-
νιαίου εισοδήματός του για αποπληρωμή
στεγαστικών δανείων και θέρμανση.

Π Ρ Ο Ϋ Π Ο Λ Ο Γ Ι Σ Μ Ο Σ
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Τ
η διαβεβαίωση πως η εικόνα του ελ-
ληνικού σιδηροδρόμου έως το 2027
θα έχει αλλάξει ριζικά έδωσε ο πρω-

θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά την
επίσκεψή του στο υπουργείο Υποδομών και
Μεταφορών. Το εγχώριο σιδηροδρομικό δί-
κτυο από την Αθήνα έως τη Θεσσαλονίκη θα

αναβαθμιστεί πλήρως και θα καταστεί
ασφαλές επιβεβαίωσε ο πρωθυπουρ-
γός, ο οποίος συνοδευόταν από τον αν-
τιπρόεδρο της κυβέρνησης Κωστή Χα-
τζηδάκη, μιλώντας στη νέα ηγεσία του
υπουργείου Υποδομών και Μεταφορών.

Πάνω από μιάμιση ώρα διήρκεσε η
συζήτηση του πρωθυπουργού με τον νέο
υπουργό Υποδομών και Μεταφορών

Χρίστο Δήμα, τον υπουργό αναπληρωτή Με-
ταφορών Κωνσταντίνο Κυρανάκη και τον
υφυπουργό Υποδομών Νίκο Ταχιάο, στην
οποία ο κ. Μητσοτάκης επεσήμανε πως
«πρέπει να κινηθούμε πιο γρήγορα, καθώς
αυτό απαιτούν οι πολίτες από εμάς».

«Η κυβέρνηση πρέπει να συνεχίσει τη
σύγκρουσή της με τις διαχρονικές παθογέ-
νειες του βαθέος κράτους», τόνισε ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης και προανήγγειλε ότι στις
αρχές Απριλίου θα γίνει μια πλήρης παρου-
σίαση των συνολικών παρεμβάσεων στα Μέ-
σα Μαζικής Μεταφοράς, υπογραμμίζοντας
πως έως το 2027 η εικόνα στις δημόσιες συγ-
κοινωνίες θα είναι τελείως διαφορετική.

Τα έργα εθνικής προτεραιότητας
Ο πρωθυπουργός υπογράμμισε πως τα έρ-

γα εθνικής προτεραιότητας -όπως είναι αυτά
που αφορούν τις μεταφορές- θα έχουν ολο-
κληρωθεί έως το 2027 και συμπλήρωσε πως
«ο αυτοκινητόδρομος Πάτρα-Πύργος έχει
ορίζοντα παράδοσης του μεγαλύτερου τμήμα-
τος εντός του καλοκαιριού αυτού του έτους και
ολοκλήρωσής του πριν το τέλος του 2025».

Το βόρειο τμήμα του Ε65, από την Καλαμ-
πάκα μέχρι την Εγνατία Οδό, έχει ορίζοντα
ολοκλήρωσης το 2026, ένα έργο το οποίο
χρηματοδοτείται από το Ταμείο Ανάκαμψης.
Ο Flyover στη Θεσσαλονίκη έχει ορίζοντα
ολοκλήρωσης αρχές καλοκαιριού του 2027.
Οι πέντε νέοι σταθμοί της επέκτασης του με-
τρό της Θεσσαλονίκης προς την Καλαμαριά
έχουν ορίζοντα ολοκλήρωσης το τέλος του
2025. Για τον Βόρειο Οδικό Άξονα (ΒΟΑΚ)
στην Κρήτη, η σχετική σύμβαση αναμένεται
να υπογραφεί εντός Απριλίου, καθώς και
εκεί τρέχουν χρηματοδοτήσεις από το Ταμείο
Ανάκαμψης, οι οποίες πρέπει να έχουν
απορροφηθεί μέχρι το καλοκαίρι του 2026.

Ο πρωθυπουργός στις δηλώσεις του επε-
σήμανε την ανάγκη της γρήγορης αποκατά-
στασης των έργων από τις ζημιές που προκά-
λεσε η θεομηνία «Daniel» στην περιοχή της
Θεσσαλίας και σε επίπεδο οδικών αλλά και
σε επίπεδο σιδηροδρομικών παρεμβάσεων.

«Αυτό αφορά και τα σιδηροδρομικά έργα,
αφορά όμως και τα οδικά έργα. Πιστεύω ότι
θα μπορέσουμε να ξεκινήσουμε την αποκα-

τάσταση των έργων αυτών πολύ σύντομα. Εί-
ναι κατεπείγουσα ανάγκη να μπορέσουμε να
αναβαθμίσουμε το σιδηροδρομικό μας δί-
κτυο, κυρίως στη γραμμή κορμού Αθήνα-
Θεσσαλονίκη, με τα πιο σύγχρονα συστήματα
ασφαλείας, με καινούργιο τροχαίο υλικό. Εί-
ναι ένας στόχος τον οποίο έχουμε βάλει έως

το 2027». Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο
πρωθυπουργός, στις αρχές Απριλίου θα γίνει
μια συνολική παρουσίαση στις σημαντικές
επενδύσεις και παρεμβάσεις που προχω-
ρούν το υπουργείο και η κυβέρνηση για τα
Μέσα Μαζικής Μεταφοράς της Αττικής, ενώ
δρομολογούνται η παραλαβή νέων οχημά-

των και η προσθήκη μέσω των προσλήψεων
σε έμψυχο δυναμικό, «ώστε να μπορέσουμε
να αυξήσουμε τη συχνότητα των δρομολο-
γίων, κάτι που γνωρίζω πολύ καλά ότι απα-
σχολεί πολύ τους χρήστες των λεωφορείων
στην πρωτεύουσά μας, την αναβάθμιση των
συρμών της γραμμής 1, αλλά και παρεμβά-
σεις στους συρμούς του μετρό στις γραμμές
2 και 3».

Τι είπαν Χρίστος Δήμας
και Κωνσταντίνος Κυρανάκης

Η νέα ηγεσία του υπουργείου δεν ξεκινά
από το μηδέν, αφού έχει γίνει μια αδιάλειπτη
προσπάθεια από την απελθούσα ηγεσία. 

«Η εντολή του πρωθυπουργού είναι ξεκά-
θαρη. Πρέπει να προχωρήσουν τάχιστα όλα
τα μεγάλα έργα υποδομών στη χώρα, έργα τα
οποία θα αναβαθμίσουν ουσιαστικά την ποι-
ότητα ζωής και την ασφάλεια στις μετακινή-
σεις», τόνισε ο υπουργός Υποδομών και Με-
ταφορών Χρίστος Δήμας.

Ένα «βαρύ» χαρτοφυλάκιο έχει αναλάβει
και ο υπουργός αναπληρωτής Μεταφορών
Κωνσταντίνος Κυρανάκης, καθώς έχει επι-
φορτιστεί με αυτό το πολύ σημαντικό υπουρ-
γείο, και προανήγγειλε νομοθετικές πρωτο-
βουλίες αλλά και δράσεις για την ανάταξη
του σιδηροδρόμου, αλλά και την αναβάθμιση
των Μέσων Μαζικής Μεταφοράς εν γένει.

Συγκεκριμένα, σημείωσε χαρακτηριστικά
πως «συζητήσαμε τα επείγοντα θέματα του
σιδηροδρόμου, τα οποία απασχολούν την ελ-
ληνική κοινωνία και είναι πρώτη προτεραι-
ότητα για εμάς. Θα έρθουν άμεσα νομοθετι-
κές διατάξεις στη Βουλή και θα ανακοινωθεί
το συνολικό πλάνο», και συνέχισε λέγοντας
πως «μέσα στο επόμενο δίμηνο ξεκινούν τα
έργα αποκατάστασης στο κομμάτι που έχει
καταστραφεί από τον “Daniel”, αλλά έχουν
προτεραιότητα για εμάς και τα μέσα μεταφο-
ράς σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη και φυσικά
στην περιφέρεια. Άρα, τον Απρίλιο δεσμευό-
μαστε ότι θα παρουσιάσουμε το συνολικό
πλάνο για ΗΣΑΠ, μετρό και λεωφορεία εδώ
στην Αττική και στη συνέχεια θα ανακοινώ-
σουμε και τα επόμενα βήματα».

Η απάντηση για τα περί λάθους
στη γραμμή 4 του μετρό

Παράλληλα, οι κ. Δήμας και Ταχιάος μετέ-
βησαν στο αμαξοστάσιο του υπό κατασκευή
σταθμού του μετρό στην Κατεχάκη, με αφορ-
μή τα δημοσιεύματα περί λάθους στην κα-
τεύθυνση διάνοιξης της σήραγγας και δήλω-
σαν πως «δεν ήταν λάθος η κατεύθυνση
της σήραγγας της γραμμής 4 του μετρό, απλά
η διάνοιξη προχώρησε πιο γρήγορα από το
χρονοδιάγραμμα».

Η κοινοπραξία που έχει αναλάβει το έργο
είχε υποβάλει μια μελέτη και προέβλεπε μια
μεθοδολογία που θα έπρεπε να ανοίγει αυτή
τη σήραγγα σε βήματα των δέκα μέτρων. Αντ’
αυτού, άνοιξε το μισό πάνω ημικύκλιο της
σήραγγας σε ένα μήκος 160 μέτρων.

«Το 2027 η εικόνα 
στον σιδηρόδρομο 
θα είναι εντελώς 

διαφορετική»

Ο πρωθυπουργός επισκέφτηκε το υπουργείο Υποδομών
και Μεταφορών, συνοδευόμενος από τον αντιπρόεδρο 

της κυβέρνησης Κωστή Χατζηδάκη, και μίλησε 
για όλα όσα θα αλλάξουν στις Μεταφορές

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου
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ελούσαν και τα «μουστάκια»
του τέως υπουργού Οικονομι-
κών Κωστή Χατζηδάκη κατά

την παράδοση της σκυτάλης στον Κυ-
ριάκο Πιερρακάκη, καθώς οι τελευ-
ταίες του δηλώσεις ως «τσάρου της οι-
κονομίας» συνδυάστηκαν και με την
αναβάθμιση από την πολύ αυστηρή
Moody’s, τον μοναδικό οίκο αξιολόγη-

σης που είχε διατηρήσει την Ελ-
λάδα ένα σκαλοπάτι κάτω από
την επενδυτική βαθμίδα. Ήδη οι
άλλοι τέσσερις οίκοι τους οποί-
ους αποδέχεται η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα μας είχαν ανα-
βαθμίσει και μάλιστα πρόσφατα
η Scope και η DBRS μας ανέβα-

σαν και στο δεύτερο σκαλοπάτι με
επενδυτική βαθμολόγηση. Έτσι, η
απόφαση της Moody’s -του μεγαλύτε-
ρου όλων των οίκων παγκοσμίως- που
έφερε την ελληνική οικονομία στο
κλιμάκιο Baa3 από το Ba1 αφαίρεσε
από την οικονομία μας την τελευταία
«ρετσινιά» της περιπέτειας της περα-
σμένης δεκαετίας. Επιπλέον η
Moody’s άλλαξε και την προοπτική της
Ελλάδας, από σταθερή σε θετική.

Οι αναβαθμίσεις
Παρά το γεγονός ότι οι αναβαθμί-

σεις είναι κάτι που δεν δείχνει με την
πρώτη ματιά να έχει άμεσο αντίκτυπο
στην καθημερινότητα του πολίτη, η
αλήθεια είναι τελείως διαφορετική. Η
πραγματικότητα είναι ότι λόγω των
αναβαθμίσεων η Ελλάδα γλιτώνει την
πληρωμή πάνω από 800 εκατομμυ-
ρίων ευρώ, τα οποία θα πλήρωνε ως
τόκους σε βάθος δεκαετίας. Αυτό
συμβαίνει διότι η χώρα μας δανείζεται
με καλύτερους όρους και προσελκύει
καλύτερους επενδυτές. Είναι χαρα-
κτηριστικό αυτό που υπενθύμισε το
υπουργείο Οικονομικών με την ανα-
κοίνωσή του για την πρόσφατη έξοδο
της Ελλάδας στις αγορές. Η χώρα μας
ζήτησε να δανειστεί 3 δισ. ευρώ και
παρά την αβέβαιη συγκυρία με την
παγκόσμια οικονομία να ετοιμάζεται
να μπει σε έναν εμπορικό πόλεμο, οι
προσφορές που συγκέντρωσε η χώρα
μας έφτασαν τα 56,5 δισ. ευρώ, σημει-
ώνοντας το υψηλότερο ποσό που προ-
σέλκυσε ποτέ η Ελλάδα σε κοινοπρα-
κτική έκδοση. Το συγκεκριμένο ρεκόρ
μάλιστα δεν αποκλείεται να καταρρι-
φθεί σε επόμενες εκδόσεις, καθώς
υπάρχουν παγκόσμιοι επενδυτές, οι
οποίοι δεσμεύονται από τους εσωτε-

ρικούς τους κανόνες να κάνουν τοπο-
θετήσεις μόνο σε οικονομίες οι οποίες
έχουν λάβει επενδυτική βαθμίδα και
από τη Moody’s. 

Τα άμεσα οφέλη 
Τα 800 εκατομμύρια που ήδη γλι-

τώνει η χώρα μας, αλλά και οι νέες
εξοικονομήσεις που αναμένεται να
γίνουν πραγματικότητα όσο αναδιαρ-
θρώνεται προς το καλύτερο το χρέος
της χώρας, πρόκειται να συνδυα-
στούν με τα 2 δισ. ευρώ που έχουν
έρθει επιπλέον στα ταμεία, όπως
αναφέρουν τα στοιχεία του προϋπο-
λογισμού που δόθηκαν χθες στη δη-
μοσιότητα. Εκεί καταγράφηκαν τα
τελικά στοιχεία για το 2024, αλλά και
η πορεία των εσόδων για το πρώτο
δίμηνο του 2025, χρόνος στον οποίο
αποπληρώνονται φόροι της προ-
ηγούμενης χρονιάς από τους πολί-
τες, οι οποίοι όμως προσμετρώνται
στην τελευταία χρήση. Οι φόροι αυτοί

είναι ο φόρος εισοδήματος και ο ΕΝ-
ΦΙΑ.

Τα τελικά στοιχεία θα τα ανακοινώσει
η Eurostat τον Απρίλιο και αναμένεται
να επιβεβαιώσει την πολύ μεγάλη
υπέρβαση των στόχων του 2024, μία
εξέλιξη που ανοίγει τον δρόμο για μόνι-
μες φοροελαφρύνσεις, κάτι που τόνισε
ο πρωθυπουργός κατά την επίσκεψή
του στο ΥΠΕΘΟ.

Στην ουσία πάντως δεν πρέπει να
ξεχνούμε ότι ο βασικός λόγος που το
υπουργείο Εθνικής Οικονομίας θα
έχει το δημοσιονομικό περιθώριο για
να προχωρήσει σε παροχές είναι το
πρωτογενές πλεόνασμα το οποίο δια-
μορφώθηκε πέρσι. Σε αυτό καταγρά-
φονται η πολύ μεγάλη αύξηση εσόδων
από τη μείωση της φοροδιαφυγής, η
οποία έφερε στα δημόσια ταμεία μέ-
ρος των 2 δισ. ευρώ, η διασύνδεση των
POS με τις ταμειακές μηχανές και η
άμεση αποστολή των εσόδων στην
ΑΑΔΕ μέσω του MyData. Κάποιοι μά-

λιστα προβλέπουν ότι τελικά τα συνο-
λικά έσοδα θα είναι υψηλότερα κι αυ-
τό διότι εκτός από τις πηγές εσόδων
που ήδη αναφέραμε, σημαντικό μέρος
προήλθε και από την ανάπτυξη (κυ-
ρίως από τα τουριστικά έσοδα) αλλά
και από τον πληθωρισμό, ο οποίος αυ-
ξάνει τα έσοδα από τον ΦΠΑ. 

Ρήτρα διαφυγής
Σε αυτά τα κεφάλαια θα προστε-

θούν και τα μεγέθη που θα προέλ-
θουν από τη ρήτρα διαφυγής που
ετοιμάζει η Κομισιόν για τις αμυντι-
κές δαπάνες, κίνηση που θα δώσει
έναν επιπλέον δημοσιονομικό χώρο
σε όλες τις κυβερνήσεις της Ευρώ-
πης, προκειμένου να τον διοχετεύ-
σουν στην πραγματική οικονομία. 

Αυτό σημαίνει ότι μόλις ολοκληρω-
θεί η συνολική εικόνα των περιθω-
ρίων που θα έχει η Αθήνα, μαζί με
τους τεχνοκράτες των Βρυξελλών θα
προγραμματίσουν τις οικονομικές
εξελίξεις του 2025, προβλέποντας τα
έσοδα και προγραμματίζοντας τις πα-
ροχές που θα ανακοινωθούν στην ομι-
λία του πρωθυπουργού από το βήμα
της ΔΕΘ τον Σεπτέμβριο. 

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Πώς οι πρόσφατες αναβαθμίσεις, η πάταξη της φοροδιαφυγής,
η ανάπτυξη αλλά και οι αποφάσεις της Κομισιόν 

συνδυάζονται για να φέρουν φοροαπαλλαγές το 2025

Ο «χώρος» που φέρνει παροχές
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Στην υποβολή αιτήματος για την ένταξη της νέας
ηλεκτρικής διασύνδεσης Ελλάδας - Ιταλίας (GR.ITA
II) στον 2ο Ενωσιακό Κατάλογο Έργων Αμοιβαίου
και Κοινού Ενδιαφέροντος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης (PCI/PMI) προχωρούν από κοινού ο ΑΔΜΗΕ και
ο Διαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς της Ιταλίας
(Terna), στο πλαίσιο της παρουσίασης των υποψή-
φιων έργων PCI/PMI που θα πραγματοποιηθεί στις
Βρυξέλλες στις 20 Μαρτίου 2025.

Το στρατηγικής σημασίας ενεργειακό έργο, το
οποίο έχει ενταχθεί ήδη στο πιο πρόσφατο δεκαετές
πλάνο ανάπτυξης δικτύων του ENTSO-E, αναμένε-
ται να εξασφαλίσει τη μακροπρόθεσμη σύγκλιση
των τιμών ηλεκτρικής ενέργειας μεταξύ Ελλάδας
και Ιταλίας, να ενισχύσει την ενεργειακή ασφάλεια
των δύο χωρών και να συμβάλει στην περαιτέρω
ενοποίηση της ευρωπαϊκής αγοράς ηλεκτρισμού.

Μάλιστα, η ένταξή της σε καθεστώς PCI/PMI θεω-
ρείται ιδιαίτερα σημαντική, καθώς θα της εξασφαλί-
σει την απαραίτητη αδειοδοτική επιτάχυνση και τους
αναγκαίους κοινοτικούς πόρους χρηματοδότησης,
προκειμένου να υλοποιηθεί.

Ο προϋπολογισμός του πρότζεκτ και για τις δύο

χώρες εκτιμάται σε 1,85 δισ. ευρώ και με την οριστι-
κοποίησή του, αναμένεται να συμπεριληφθεί στο
προκαταρκτικό δεκαετές Πρόγραμμα Ανάπτυξης
2026-2035 του ΑΔΜΗΕ. Αφορά την ανάπτυξη μιας
νέας υποθαλάσσιας γραμμής (Θεσπρωτία - Γαλατί-
να), η οποία θα τριπλασιάσει το περιθώριο ανταλλα-
γών ηλεκτρικής ενέργειας από 500 MW σήμερα σε
1.500 MW. 

Το υποβρύχιο τμήμα του έργου υπολογίζεται σε
240 χλμ. ενώ τα υπόγεια τμήματα σε Ελλάδα και Ιτα-
λία σε 55 χλμ. Η νέα ηλεκτρική διασύνδεση θα είναι
συνεχούς ρεύματος (HVDC) με μεταφορική ικανό-
τητα 1.000 MW και τεχνολογία μετατροπέων τάσης
(Voltage Source Converters), η οποία χρησιμοποι-
είται επίσης στο καινοτόμο έργο της ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης Κρήτης - Αττικής που ολοκλήρωσε πρό-
σφατα ο ΑΔΜΗΕ.
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Αίτημα για ένταξη της νέας διασύνδεσης Ελλάδας - Ιταλίας στα έργα κοινού ενδιαφέροντος της ΕΕ

Τ
α βέλη του προς την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, και συγκεκριμένα στην ενερ-
γειακή πολιτική που ακολουθεί,

έστρεψε ο πρόεδρος και διευθύνων σύμ-
βουλος της Metlen Energy & Metals Ευάγ-
γελος Μυτιληναίος μιλώντας στον «Κύκλο
Ιδεών», όπου σχολίασε ότι η επιστροφή των

τιμών ενέργειας στα προ κρίσης επί-
πεδα περνά μέσα από δύο τρόπους.

«Ο ένας τρόπος είναι να ολοκλη-
ρωθούν όλες οι προγραμματισμένες
επενδύσεις σε Κατάρ, Αυστραλία,
ΗΠΑ κυρίως, Καναδά και άλλες χώ-
ρες, ούτως ώστε να αυξηθεί η προ-
σφορά του LNG στην αγορά, το άλλο
είναι να υπάρξει ειρήνη με τη Ρωσία,

η οποία θα αφήνει να εισρεύσει ξανά στην
Ευρώπη ρωσική ενέργεια», σχολίασε ο κ.
Μυτιληναίος.

Ο ισχυρός άνδρας της Metlen αναφέρ-
θηκε στη διακοπή των ενεργειακών σχέσε-
ων με τη Ρωσία, σημειώνοντας ότι υπερε-
ξάρτηση από τη Ρωσία αντικαταστάθηκε
από υπερεξάρτηση από το LNG, προσθέ-
τοντας ότι έχει κοστίσει πολύ στους Ευρω-

παίους η μη πρόσβαση στη φθηνή ρωσική
ενέργεια. «Φθηνή ενέργεια από τη Ρωσία.
Νοιάζει κανέναν εδώ πέρα ή οπουδήποτε
εάν η Ευρώπη έπαιρνε φθηνή ενέργεια από
τη Ρωσία; Ποιο ήταν το πρόβλημα να παίρ-
νουμε φθηνή ενέργεια από τη Ρωσία; Λέει
ότι το πρόβλημα ήταν η υπερεξάρτηση, η
οποία τώρα έχει γίνει υπερεξάρτηση από το
LNG και μάλιστα από συγκεκριμένο LNG,
το οποίο είναι αμερικανικό και καταριανό.
Μέγα λάθος», σημείωσε ο πρόεδρος και
διευθύνων σύμβουλος της Metlen.

Έπρεπε νωρίτερα να είχαμε
δημιουργήσει υποδομές

Ο κ. Μυτιληναίος υπογράμμισε ότι η
απεξάρτηση από τη ρωσική ενέργεια θα
μπορούσε να ήταν σταδιακή με έργα υπο-
δομής που θα είχαν ξεκινήσει αρκετά νω-
ρίτερα. «Θέλαμε εναλλακτικές; Θα μπο-
ρούσαμε όλα αυτά τα FSRUs, τα οποία
έχουν χτιστεί κατά μήκος των βόρειων και
βορειοανατολικών ακτών της Ευρώπης, να
έχουν γίνει την ώρα που παίρναμε φθηνή
ρωσική ενέργεια και μόνοι μας σιγά σιγά να

είχαμε ξεκινήσει μοα απεξάρτηση και να
μη φθάναμε στο αμήν. Τι λόγο είχαμε να
μπούμε σε τόσο μεγάλη αντιδικία με τη Ρω-
σία; Ήταν αναπόφευκτη η σύγκρουση με τη
Ρωσία; Πόσο έχει κοστίσει στους Ευρωπαί-
ους η μη πρόσβαση σε πηγές ρωσικής
ενέργειας; Ακούμε την Ευρωπαϊκή Επιτρο-

πή να επαίρεται ότι έλυσε το ενεργειακό
πρόβλημα σε πάρα πολύ σύντομο χρόνο.
Όταν εγώ έχω ένα εργοστάσιο και ξόδευα
500 εκατ. ευρώ για το ενεργειακό του κό-
στος και τώρα 1.500 εκατ. ευρώ και λες ότι
έχεις λύσει το πρόβλημα…;» ανέφερε χα-
ρακτηριστικά.

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος της Metlen Energy
& Metals μιλώντας στον «Κύκλο Ιδεών» ρίχνει 

τα βέλη του στην ενεργειακή πολιτική της Κομισιον 
και προτείνει λύσεις για να ξαναδούμε φτηνό ρεύμα 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ

Οι δύο τρόποι για 
να επανέλθουν 
οι τιμές ενέργειας
στα προ κρίσης επίπεδα 
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

ΝBG Securities: Ποιοτικά 
τα αποτελέσματα των
τραπεζών - Οι τιμές-στόχοι
και οι εκτιμήσεις 

Ποιότητα, αισιοδοξία και ισχυρές
αμοιβές μετόχων είναι τα τρία βασικά
χαρακτηριστικά που έδειξαν οι ελληνι-
κές τράπεζες με τα αποτελέσματα του
δ’ τριμήνου του 2024 σύμφωνα με την
NBG Securities. Η τιμή-στόχος της Al-
pha Bank είναι στα 2,55 ευρώ (περιθώ-
ριο ανόδου 14%), της Πειραιώς στα 6,25
ευρώ (περιθώριο ανόδου 21%) και της
Eurobank στα 3,50 ευρώ (περιθώριο
ανόδου 33%). Οι συστάσεις είναι υπε-
ραπόδοση (outperform) για όλες τις
μετοχές.

Η Moody’s αναβάθμισε 
την Alpha Bank 
και την Τράπεζα Πειραιώς 

Κατά μία βαθμίδα «ανέβασε» η Mo-
ody’s την Τράπεζα Πειραιώς και την
Alpha Bank, σε συνέχεια της αναβάθ-
μισης που αποφάσισε τη Δευτέρα για
την Εθνική Τράπεζα, τη Eurobank και
την Attica Bank. Ειδικότερα, ο αμερι-
κανικός οίκος αναβάθμισε την αξιολό-
γηση για την Πειραιώς και την Alpha
Bank σε «Βaa2/P-2», με το outlook
(προοπτικές) να αλλάζει σε σταθερό
στην περίπτωση της πρώτης και να πα-
ραμένει θετικό στην περίπτωση της
δεύτερης.

Η Metlen επεκτείνει το βιομηχανι-
κό συγκρότημα του Βόλου και δια-
μορφώνει έτσι ένα σημαντικό
αμυντικό hub στην Ελλάδα. Συγ-
κεκριμένα, η Metlen υπέγραψε
προσύμφωνο αγοράς ενός ακινή-
του έκτασης 19 στρεμμάτων εντός
της Α’ ΒΙΠΕ Βόλου με εργοστασια-
κές εγκαταστάσεις 5.000 τμ και
σχεδιάζει ήδη την αγορά ενός
ακόμα όμορου σε αυτό ακινήτου, εκτάσεως 8 στρεμμάτων. Η
έκταση αυτή συνορεύει και αποτελεί ενιαία έκταση με οικό-
πεδο 32 περίπου στρεμμάτων που απέκτησε η εταιρεία το
2023, εντός του οποίου ήδη κατασκευάζει σύγχρονη εργο-
στασιακή μονάδα για την παραγωγή υψηλής εξειδίκευσης
μεταλλικών κατασκευών για αμυντικές εφαρμογές. Η συνο-
λική αυτή έκταση 60 στρεμμάτων θα ειδικεύεται στην κατα-

σκευή αρμάτων, καθώς και
εξαρτημάτων, εξοπλισμού και
ειδικών κατασκευών για θωρα-
κισμένα στρατιωτικά οχήματα,
με προηγμένη τεχνολογία συγ-
κόλλησης και συναρμολόγησης,
όπως έχει αναπτυχθεί από τη
Metlen την τελευταία τριακοντα-
ετία. Στην πλήρη ανάπτυξή της
θα αποτελείται από το εργοστά-

σιο της Νέας Ιωνίας Βόλου, της Service Steel στην Α’ ΒΙΠΕ
Βόλου καθώς και τριών ακόμα συγκροτημάτων, συμπερι-
λαμβανομένης και της σημερινής εξαγοράς (συνολικά 5 αυ-
τοτελή εργοστάσια, που θα μπορούν να δουλεύουν 5 διαφο-
ρετικά προγράμματα, όλα σε μία περίμετρο της Α’ ΒΙΠΕ Βό-
λου, πλην του ιστορικού εργοστασίου της Ν. Ιωνίας, το οποίο
είναι σε συνεχή λειτουργία).

Metlen: Δημιουργεί αμυντικό hub στον Βόλο 
- Θα ειδικεύεται στην κατασκευή αρμάτων

Σ
ε κυκλοφορία δόθηκε από τον Όμιλο
AKTOR και το τελευταίο οδικό τμήμα
της Παλιάς Εθνικής Οδού Αθηνών -

Κορίνθου, που είχε υποστεί καταστροφικές
ζημιές μετά τη σοβαρή πυρκαγιά σε βυτιο-
φόρο της 8ης Ιουνίου 2024, η οποία είχε ως
αποτέλεσμα τη διακοπή κυκλοφορίας στην
Ολυμπία Οδό, την πρόκληση σημαντικών
ζημιών στον αυτοκινητόδρομο και στη γέ-
φυρα, και οδήγησε στην ανάγκη καθαιρέ-
σεων και αποκατάστασης των οδικών υπο-
δομών της περιοχής. 

Ειδικότερα, ο Όμιλος AKTOR ανέλαβε
την επισκευή και ενίσχυση όλων των στοι-
χείων, καθώς και την ανακατασκευή του
φορέα του δεξιού κλάδου της υφιστάμενης γέφυρας, η οποία
είχε κατασκευαστεί στα τέλη της δεκαετίας του 1990. Η γέφυρα
άνω διαβάσεως Α039 βρίσκεται στη ΧΘ 76+400 του Αυτοκινη-
τοδρόμου Ελευσίνας - Κορίνθου - Πάτρας - Πύργου - Τσακώ-
νας, μεταφέρει την κυκλοφορία της παλαιάς Εθνικής Οδού
Αθηνών - Κορίνθου πάνω από τον νέο αυτοκινητόδρομο της
Ολυμπίας Οδού και απέχει περίπου 100 μέτρα από τον Ισθμό της
Κορίνθου και περίπου 1,2 χλμ. από την ακτή των Ισθμίων. 

Στο άνω τμήμα της γέφυρας, το οποίο αποτελεί τμήμα της Πα-
λαιάς Εθνικής Οδού Λουτρακίου - Αγίων Θεοδώρων, πραγματο-
ποιήθηκαν εργασίες πλήρους ανακατασκευής και αποκατάστα-
σης. Και για τη διαχείριση του κυκλοφοριακού φόρτου ως εναλ-
λακτικής διαδρομής, σε όλες τις φάσεις κατασκευής των εργα-
σιών, ο όμιλος επισκεύασε πλήρως τις βυθιζόμενες γέφυρες
στην περιοχή των Ισθμίων, οι οποίες ήταν σε μερική λειτουργία
τα τελευταία χρόνια. Υπενθυμίζεται ότι τον Ιούνιο του 2024,
έπειτα από έκκληση της Πολιτείας, η καθαίρεση της γέφυρας
πραγματοποιήθηκε σε χρόνο-ρεκόρ από τον Όμιλο AKTOR και

σε 48 ώρες ο αυτοκινητόδρομος είχε δοθεί πάλι στην κυκλοφο-
ρία και με πλήρη ανακατασκευή του ασφαλτοτάπητα. Παράλλη-
λα, ξεκίνησαν οι αναζητήσεις για την επιλογή της προσφορότε-
ρης λύσης αποκατάστασής της, οι οποίες κατέληξαν σε μια σύν-
θετη λύση ανακατασκευής, που ικανοποιούσε τις αυστηρές
χρονικές δεσμεύσεις για την ολοκλήρωση του έργου και την εκ
νέου απόδοσή του στην κυκλοφορία. Η κατασκευή του νέου
φορέα ξεκίνησε στις αρχές Νοεμβρίου του 2024 και ολοκληρώ-
θηκε στα τέλη Δεκεμβρίου, όταν και δόθηκε ο αυτοκινητόδρο-
μος σε κυκλοφορία πριν από τις γιορτές των Χριστουγέννων.
Μετά την περίοδο των εορτών, ξεκίνησαν εργασίες επισκευής
και ενίσχυσης του φορέα αριστερού κλάδου και η πλήρης ανα-
κατασκευή του ολοκληρώθηκε στα τέλη Φεβρουαρίου, ενώ ο
αυτοκινητόδρομος δόθηκε σε κυκλοφορία πριν από το τριήμε-
ρο της Καθαράς Δευτέρας, στις 28 Φεβρουαρίου 2025. Ο χρό-
νος ολοκλήρωσης των εργασιών, σε συνδυασμό με το μέγεθος
του τεχνικού έργου (2.000 τμ φορέα μέσα σε τέσσερις μήνες),
αποτέλεσε μια πρόκληση που επιτεύχθηκε με επιτυχία από την
εταιρεία.

AKTOR: Ολοκληρώθηκαν τα οδικά έργα
αποκατάστασης στην περιοχή του Ισθμού
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E
να από τα μεγάλα ζητήματα που κλήθηκε να λύσει ο νέος
πρόεδρος της ΕΠΟ και το έθεσε σε προτεραιότητα φαί-
νεται να λύνεται στο άμεσο μέλλον. Ο λόγος για το «σπίτι»

της Εθνικής ομάδας ποδοσφαίρου, και συνολικά των αντιπρο-
σωπευτικών συγκροτημάτων σε όλα τα κλιμάκια, το οποίο σύν-
τομα θα είναι διαθέσιμο για να μπει σε αυτό η «γαλανόλευκη».
Αυτό το σπίτι δεν θα είναι άλλο από το αθλητικό κέντρο της Παι-
ανίας, που αποτέλεσε για χρόνια το «ορμητήριο» του Παναθη-
ναϊκού, καθώς κατασκευάστηκε από την οικογένεια Βαρδινογιάννη και
σε αυτήν ανήκει μέχρι και σήμερα.

Ο πρόεδρος της ΕΠΟ Μάκης Γκαγκάτσης έκανε όλες τις απαραίτητες
ενέργειες και σύμφωνα με πληροφορίες, η ομοσπονδία θα καταβάλει 20
εκατ. ευρώ, ώστε να αγοράσει το αθλητικό κέντρο της Παιανίας και να το
διαθέσει πλέον οριστικά στις Εθνικές ομάδες ποδοσφαίρου. Οι ίδιες πλη-
ροφορίες αναφέρουν πως το αθλητικό κέντρο της Παιανίας θα πάρει το
όνομα «Γιώργος Βαρδινογιάννης», καθώς ο άλλοτε εμβληματικός πρό-
εδρος της ΠΑΕ Παναθηναϊκός ήταν αυτός που οραματίστηκε και δημι-
ούργησε το αθλητικό κέντρο της Παιανίας, αναβαθμίζοντάς το διαρκώς
για να φτάσει σε ένα επίπεδο elite για την Ευρώπη.

Για χρόνια το αθλητικό κέντρο της Παιανίας ήταν το μόνο πλήρες και
μοντέρνο αντίστοιχο στην Ελλάδα και θεωρήθηκε ακόμα κι ένα από κα-

λύτερα στην Ευρώπη. Η δημιουργία αυτού του αθλητικού κέν-
τρου ήταν μέρος του οράματος της οικογένειας Βαρδινογιάννη
για την αναβάθμιση του ελληνικού ποδοσφαίρου. Χτίστηκε το
1981 και αποτελείται από 70 στρέμματα γης. Στις 16 Δεκεμβρίου
1981 εγκαινιάστηκαν οι αθλητικές εγκαταστάσεις -τότε του Πα-
ναθηναϊκού- και χρησιμοποιήθηκαν από τους «πράσινους» μέ-
χρι το 2013.

Το γεγονός ότι η Παιανία ήταν ένα ιδιαίτερα σύγχρονο αθλητι-
κό κέντρο σημαίνει ότι δεν θα χρειαστεί και σπουδαίες αναβαθμίσεις από
πλευράς ΕΠΟ. Το αθλητικό κέντρο είναι σχεδόν άμεσα διαθέσιμο για
χρήση, ενώ διαθέτει πληθώρα χώρων, εξοπλισμού και γηπέδων, ώστε να

προπονούνται όλα τα κλιμάκια των Εθνικών ομάδων της χώρας. Μεταξύ
άλλων, στο νέο «σπίτι» της Εθνικής ομάδας λειτουργούν: 

• Ξενοδοχείο που αποτελείται από 27 δίκλινα δωμάτια, εστιατόριο, bar
TV room, εσωτερική πισίνα, σάουνα, αίθουσα ανάπαυσης, play rooms,
αποθηκευτικούς χώρους και αίθουσα συνεδρίων.

• Έξι γήπεδα ποδοσφαίρου, τα οποία φωτίζονται, τα τρία από αυτά με
τεχνητό τάπητα για ειδική προετοιμασία.

• Πλήρως εξοπλισμένο γυμναστήριο και δωμάτιο φυσιοθεραπείας και
πλήρως εξοπλισμένο dressing room για επαγγελματική ομάδα και ένα
για ακαδημίες.

• Γραφεία.
• Κτήριο για την ανάπαυση των επαγγελματιών ποδοσφαιριστών (TV

room, games room, relax rooms).
• Ελικοδρόμιο.
Τα τελευταία χρόνια, η Παιανία κατά καιρούς έχει χρησιμοποιηθεί από

κάποιες ομάδες που είχαν συμφωνήσει με την οικογένεια Βαρδινογιάν-
νη, με τις εγκαταστάσεις να είναι σε ένα καλό επίπεδο. Η αγορά τους από
την ΕΠΟ και η πρόθεση του προέδρου Μάκη Γκαγκάτση να δώσει όλες τις
ανέσεις στα αντιπροσωπευτικά συγκροτήματα θα καταστήσουν πάλι την
Παιανία ένα από τα κορυφαία αθλητικά κέντρα στην Ευρώπη και το πιο
σημαντικό, το μόνο «σπίτι» της «γαλανόλευκης».

Προσωπική επιτυχία του Μάκη Γκαγκάτση 
η συμφωνία με την οικογένεια 

Βαρδινογιάννη για την αγορά της Παιανίας,
ώστε να αποτελέσει το «στρατηγείο»

όλων των Εθνικών ομάδων

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Στην Παιανία το «σπίτι της Εθνικής»
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Εισβολή δεινοσαύρων στην Αθήνα
Μια αξέχαστη εμπειρία, ένα συναρπαστικό ταξίδι

στην ιστορία του πλανήτη, υπόσχεται η έκθεση «Ρομ-
ποτικοί δεινόσαυροι» που άνοιξε τις πόρτες της στο
κοινό στον Άγιο Στέφανο. Μόλις περάσεις την είσοδο,
ο χρόνος «τρέχει» στον Μεσοζωικό αιώνα, τότε που οι
ήπειροι ήταν ενωμένες σε μία, την Παγγαία, και εκεί
κυριαρχούσαν τα γιγαντιαία πλάσματα για εκατομμύ-
ρια χρόνια.

«Πρωταγωνιστές» στον χώρο των 4.000 τμ είναι ο
εντυπωσιακός και τεραστίων διαστάσεων τυραννό-
σαυρος «Ρεξ» (6 μέτρα ύψος και 14 μέτρα μήκος),
γνωστός και ως ο «γαλαζοαίματος» στην επικράτεια

των δεινόσαυρων, ο διπλόδολος, με τη μακριά ουρά
που παρασέρνει τους πάντες στο πέρασμά της, και ο
βραχιόσαυρος, με τον πανύψηλο λαιμό που θυμίζει
ελέφαντα.

Στο ελληνικό «Jurassic Park» ενδιαφέρον παρου-
σιάζουν και τα υπόλοιπα εκθέματα των προϊστορικών
«τεράτων» διάφορων μεγεθών, σε φυσικό περιβάλ-
λον, που εξιτάρουν τη φαντασία μικρών και μεγάλων,
μέσα από την κίνηση, τους ήχους, την ατμόσφαιρα
εποχής, τα φυτά και τα απολιθώματα.

Info: «Dinosaurs Live», λεωφόρος Χελμού, Άγιος
Στέφανος. Διάρκεια έως 6 Απριλίου.

Α
υλαία για τη φαντασμαγορική,
μουσικοθεατρική παράσταση-
αφιέρωμα στον Στράτο Διονυσίου

με τίτλο «Τα πήρες όλα κι έφυγες», διά
χειρός του πολυτάλαντου σκηνοθέτη Βα-
σίλη Μαυρογεωργίου. Η μυθιστορηματική
και δαιδαλώδης ζωή του εμβληματικού
βάρδου της Θεσσαλονίκης παρουσιάζεται
στη σκηνή του θεάτρου «Παλλάς» (έως 19
Απριλίου) με τον Γιάννη Τσορτέκη στον
πρωταγωνιστικό ρόλο, ενώ τα παιδιά του
«άρχοντα της νύχτας» Άγγελος, Στέλιος
και Διαμαντής, εναλλάξ, ερμηνεύουν συ-
νοδεία ζωντανής ορχήστρας τα κορυφαία
σουξέ του. Κοντά τους, ήρωες της ζωής
του Στράτου, η Μαρία Κεχαγιόγλου, ο Γιάν-
νης Νταλιάνης, η Μπέσσυ Μάλφα, ο Μιχά-
λης Αλικάκος, η Χρύσα Κλούβα και ο Δη-
μήτρης Μαχαίρας.

Στο αφιέρωμα-κατάδυση στις κυριότε-

ρες στιγμές της τραγουδιστικής και κο-
σμικής ζωής του μεγάλου καλλιτέχνη,
συμπεριλαμβάνονται εμβληματικά ζεϊμ-
πέκικα και λαϊκά τραγούδια που γέμιζαν
ασφυκτικά τα κέντρα, όπου και εάν εμ-
φανιζόταν ζωντανά. 

Το ρεπερτόριο, σε μουσική διεύθυνση
του έμπειρου Νίκου Στρατηγού, περιλαμ-
βάνει αξεπέραστες «χρυσές» επιτυχίες
μεταξύ των οποίων: «Αποκοιμήθηκα»,
«Πήγαινέ με όπου θέλεις, ταξιτζή», «Τα
πήρες όλα κι έφυγες», «Πάρε ό,τι θέλεις,
παλιατζή», «Ο Σαλονικιός», «Κύριος ήρ-

θα και κύριος φεύγω», «Βρέχει φωτιά
στη στράτα μου», «Άκου, ρε φίλε».

Τι να πρωτοπείς για τον Στράτο
Με το σταθερό του βήμα, το αγέρωχο

ύφος, το βλέμμα γεμάτο λάμψη, το συγ-
κρατημένο του χαμόγελο, την αρχοντιά
και το κύρος του, μαγνήτιζε το κοινό πριν
καν τραγουδήσει.

Ο τρόπος που έπιανε το μικρόφωνο
ήταν ιδιαίτερος και ολόδικός του. Η φω-
νή, καθαρόαιμα λαϊκή, χωρίς φτηνούς
εντυπωσιασμούς, φιγούρες και τερτίπια,

τραγουδούσε τα μεγάλα λαϊκά τραγού-
δια, που κατά τον ποιητή (Θ. Γκόρπας)
«μοιάζουν με πουλιά/μαύρα, περήφανα,
έρημα, ωραία και προδομένα…».

Ο Στράτος Διονυσίου δεν ήταν μόνο
ένας από τους επικεφαλής της χορείας
των μεγάλων ερμηνευτών, αλλά ήταν ο
«άρχοντας της νύχτας» και της δισκο-
γραφίας.

Μονάκριβη και ατόφια υπήρξε η σχέση
του με το κοινό, το οποίο παραμένει πιστό
και ορκισμένο, με απόλυτο σεβασμό, δέ-
ος και οικειότητα μαζί, στον «Σαλονικιό»,
σε όλη την πολυτάραχη ζωή του, αλλά και
στην απουσία του.

Στην παράσταση «Τα πήρες όλα κι έφυ-
γες» συμμετέχει ο κορυφαίος μουσικο-
συνθέτης Θανάσης Πολυκανδριώτης,
ενώ ο Κωνσταντίνος Σαμαράς υπογράφει
τα κείμενα.

Η μυθιστορηματική και δαιδαλώδης ζωή του παρουσιάζεται
στη σκηνή του θεάτρου «Παλλάς» έως τις 19 Απριλίου, 

με τον Γιάννη Τσορτέκη στον πρωταγωνιστικό ρόλο, 
ενώ τα παιδιά του Άγγελος, Στέλιος και Διαμαντής, εναλλάξ,

ερμηνεύουν τα κορυφαία σουξέ του

ΣΤΡΑΤΟΣ ΔΙΟΝΥΣΙΟΥ
Ο βίος και η πολιτεία 

του «άρχοντα της νύχτας»
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Luxury εκδήλωση
του ICC Hellas

Women
Σ

το μαγευτικό περιβάλλον του «Matsuhisa Athens», με
άψογη οικοδέσποινα την πάντα κομψή Πέννυ Ζαγλαρί-
δου, πραγματοποιήθηκε η εκδήλωση του ICC Hellas

Women, με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.

Πέννυ Ζαγλαρίδου, Σοφία Ζαχαράκη, Πέτρος Δούκας

Φαίνη Χατζηαθανασιάδου, Πέτρος Δούκας, Μαρία Κοτρώτσιου, Τζίνα Θανοπούλου

Άννα Διαμαντοπούλου, 
Πέννυ Ζαγλαρίδου Τα μέλη του ICC Women Hellas

Κατερίνα Τσούρτσουλα, Έλενα Βρεττού Polina Ellis, Κατερίνα Τσούρτσουλα Ντίνα Νικολάου, Πέννυ Ζαγλαρίδου

Έλενα Βρεττού,
Κατερίνα
Τσούρτσουλα,
Μελίνα Παΐζη
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Κατερίνα Κουρκούλη-Γιαννέτου, 
Πέννυ Ζαγλαρίδου



Η
αφρικανική σκόνη που επηρεάζει την Ελ-

λάδα είναι ένα σχετικά συχνό φαινόμενο,

ιδιαίτερα όταν οι μετεωρολογικές συνθή-

κες ευνοούν τη μεταφορά σωματιδίων σκόνης από

την έρημο Σαχάρα. Η συχνότητα και η ένταση των

φαινομένων αφρικανικής σκόνης στην Ελλάδα

μπορεί να ποικίλλουν από έτος σε έτος, από 7 έως

20 επεισόδια (μέσος όρος 13 επεισόδια/έτος), ανά-

λογα με τις ατμοσφαιρικές συνθήκες και την ποσό-

τητα της σκόνης που μεταφέρεται από τη Σαχάρα.

Γενικά, δεν είναι ασυνήθιστο να επηρεάζεται ο ελ-

ληνικός χώρος από την αφρικανική σκόνη.

Αυτό το φυσικό γεγονός μπορεί να έχει σημαντι-

κές επιπτώσεις στην υγεία των κατοίκων της χώρας

μας, κυρίως μέσω της υποβάθμισης της ποιότητας

του αέρα. Η αφρικανική σκόνη μεταφέρει σωματί-

δια σε μεγάλο φάσμα μεγεθών, όπως PM10, PM2,5,

ή ακόμα και πολύ μικρότερα, ενώ μπορεί επίσης να

συμπαρασύρει και ρύπους από την ατμόσφαιρα. Η

αύξηση των σωματιδίων στην ατμόσφαιρα μπορεί

να επιδεινώσει αναπνευστικά νοσήματα όπως το

άσθμα, η βρογχίτιδα και οι αλλεργίες.

Η Ελληνική Πνευμονολογική Εταιρεία επισημαί-

νει ότι τα άτομα με προϋπάρχουσες αναπνευστικές

παθήσεις είναι ιδιαίτερα ευάλωτα σε περιόδους

αυξημένων επιπέδων σκόνης και αυτό απεικονίζε-

ται και σε αυξημένες προσελεύσεις στα νοσοκο-

μεία. Ιδιαίτερη προσοχή απαιτείται από τους κατοί-

κους των αστικών κέντρων και περιοχών με ήδη

χαμηλή ποιότητα ατμόσφαιρας. 

Μία από τις πρωταρχικές επιπτώσεις της αφρι-

κανικής σκόνης στην υγεία είναι η επίδρασή της

στην αναπνευστική υγεία. Τα λεπτά σωματίδια της

σκόνης μπορούν να διεισδύσουν βαθιά στους

πνεύμονες, ακόμη και να εισέλθουν στην κυκλο-

φορία του αίματος. Για άτομα με παθήσεις όπως

άσθμα, βρογχίτιδα ή χρόνια αποφρακτική πνευμο-

νοπάθεια (ΧΑΠ), η έκθεση σε αυτά τα σωματίδια

μπορεί να επιδεινώσει τα συμπτώματα, οδηγώντας

σε δύσπνοια, βήχα, συριγμό και δυσφορία στο στή-

θος. Η αφρικανική σκόνη μπορεί να προκαλέσει

αλλεργικού τύπου αντιδράσεις σε ορισμένα άτομα,

ερεθισμό του αναπνευστικού συστήματος, ρινική

συμφόρηση, φτέρνισμα και υγρά μάτια. 

Τα άτομα με αλλεργίες ή ευαισθησίες σε περι-

βαλλοντικούς παράγοντες μπορεί να εμφανίσουν

αυξημένα συμπτώματα σε περιόδους αυξημένων

επιπέδων αφρικανικής σκόνης. Εκτός από ανα-

πνευστικά προβλήματα, η έκθεση στην αφρικανική

σκόνη έχει συνδεθεί με καρδιαγγειακά προβλήμα-

τα. Τα σωματίδια μπορούν να συμβάλουν στη φλεγ-

μονή, στο οξειδωτικό στρες και την αγγειοσυστολή,

που μπορεί να αυξήσουν τον κίνδυνο καρδιακών

προσβολών, εγκεφαλικών επεισοδίων και άλλων

καρδιαγγειακών παθήσεων, ιδιαίτερα σε ευάλω-

τους πληθυσμούς.
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kpapakosto@yahoo.gr

Τα άτομα με προϋπάρχουσες 
αναπνευστικές παθήσεις είναι ιδιαίτερα
ευάλωτα σε περιόδους αυξημένων 
επιπέδων σκόνης και αυτό 
απεικονίζεται και σε αυξημένες 
προσελεύσεις στα νοσοκομεία

Τι γίνεται με 
το ανοσοποιητικό σύστημα 
Η παρατεταμένη έκθεση στην αφρικανική
σκόνη μπορεί επίσης να επηρεάσει το ανοσο-
ποιητικό σύστημα, καθιστώντας τα άτομα πιο
ευάλωτα σε λοιμώξεις του αναπνευστικού συ-
στήματος και σε άλλες ασθένειες. Η φλεγμο-
νώδης απόκριση που προκαλείται από τα σω-
ματίδια σκόνης μπορεί να αποδυναμώσει την
άμυνα του σώματος και να δυσκολέψει την κα-
ταπολέμηση των παθογόνων μικροοργανι-
σμών. Η χρόνια έκθεση στην αφρικανική σκό-
νη και τους σχετικούς ρύπους της έχει συσχε-
τιστεί με μακροπρόθεσμους κινδύνους για την
υγεία, συμπεριλαμβανομένων αναπνευστικών
ασθενειών, μειωμένης πνευμονικής λειτουρ-
γίας, καρδιαγγειακών διαταραχών, ακόμη και
ορισμένων τύπων καρκίνου. Τις μέρες που
υπάρχει έντονη παρουσία της αφρικανικής
σκόνης στην ατμόσφαιρα, καλό θα είναι οι πο-
λίτες να είναι ενημερωμένοι σχετικά με τις
αναφορές για την ποιότητα του αέρα και τις με-
τεωρολογικές προβλέψεις, να αποφεύγουν τις
υπαίθριες δραστηριότητες, να κρατούν κλει-
στά τα παράθυρα και τις πόρτες. Η Ελληνική
Πνευμονολογική Εταιρεία προτείνει ακόμα τη
χρήση μάσκας ειδικά σε συνθήκες σκόνης αλ-
λά και την καλή ενυδάτωση με νερό. Ασθενείς
με άσθμα μπορεί να χρειαστεί να αυξήσουν τη
δοσολογία ή τη συχνότητα λήψης των εισπνεό-
μενων φαρμάκων βάσει του πλάνου ελέγχου
που τους έχει συστήσει ο γιατρός τους. Συνι-
στάται ιδιαίτερη προσοχή στους ασθματικούς,
λόγω εαρινών αλλεργιών. Ασθενείς με ΧΑΠ
μπορεί να χρειαστεί να αυξήσουν την ανακου-
φιστική αγωγή με εισπνεόμενα φάρμακα. 

H επίδραση 
της αφρικανικής 
σκόνης στην υγεία μας



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Σήμερα θα στραφεί η προσοχή σας σε

θέματα που σας δημιουργούν ανασφά-

λεια και έντονη ταραχή. Όχι καλή μέρα

για παράλογα έξοδα, ούτε για ψυχολο-

γικό ξόδεμα με πρόσωπα που σας τρώ-

νε την ενέργειά σας.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Για εσάς του τρίτου δεκαημέρου θα

υπάρξουν πολλές καταστάσεις που

θα νιώσετε έντονο εκνευρισμό και

μεγάλη απογοήτευση. Φροντίστε να

έχετε εναλλακτικές λύσεις σε θέματα

που σας απασχολούν.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Για τους Διδύμους των πρώτων ημε-

ρών, η εύνοια είναι δεδομένη, ενώ γε-

νικότερα θα υπάρξουν καλές εξελί-

ξεις σε θέματα που σας απασχολούν.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Σήμερα θα έχετε μεγαλύτερη διάθεση

να αφιερώσετε περισσότερη ενέργεια

για την εργασία σας, αλλά και το καθη-

μερινό σας πρόγραμμα.

Λέων
(23/7-22/8)
Αν θα έπρεπε σήμερα να κάνετε κά-

ποιες εργασίες στον χώρο σας, να αλ-

λάξετε σπίτι, να κάνετε νέα συμβόλαια

για ένα ακίνητο, η μέρα αυτή δεν είναι

η πιο κατάλληλη.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Είστε και πάλι ενεργοί με γκρίνια και

λόγια που ενοχλούν. Φροντίστε να έχε-

τε δίπλα σας πρόσωπα που σας κατα-

λαβαίνουν και σας ανοίγουν με ευκο-

λία τις πόρτες που μόνοι σας αδυνατεί-

τε να το κάνετε.

Ζυγός
(23/9-23/10)

Μια κακή διαχείριση των οικονομικών

σας, ένας εκνευρισμός, μια κακή συμ-

περιφορά, θα σας γεμίσει με ένταση

και κακή διάθεση, κυρίως όσους ανή-

κετε στο τρίτο δεκαήμερο.

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Είναι μέρα έντονου στρες, ιδίως για

όσους ανήκετε στο τρίτο δεκαήμερο.

Βέβαια όσοι έχετε μόνιμη σχέση, θα

απολαύσετε συναισθηματική θαλπωρή

με τον/τη σύντροφό σας.

Τοξότης
(22/11-21/12)

Η Σελήνη αργά το βράδυ θα προχωρή-

σει στο δικό σας ζώδιο, αλλά μέχρι τότε

φροντίστε να έχετε περιφρουρήσει τον

εαυτό σας με αγάπη και καλή ενέργεια.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Είναι καλή μέρα για να κάνετε αλλαγές,

να πιστέψετε στο αδύνατο, εκείνο που

πάντα φοβόσασταν να ολοκληρώσετε.

Δείτε τις προκλήσεις και μην τις απο-

φύγετε.

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Είναι μέρα εκνευρισμού και κακής

διαχείρισης των καταστάσεων, ιδίως

αν ανήκετε στο τρίτο δεκαήμερο.

Φροντίστε να έχετε δίπλα σας καλούς

φίλους που θα βοηθήσουν σε κάθε

περίπτωση.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Έντονη μέρα με πολλές εναλλαγές, κά-

τι που θα σας κουράσει υπερβολικά.

Μπορεί να προσπαθήσετε για μια υπό-

θεσή σας, αλλά οι συνθήκες βρίσκον-

ται ακόμη σε αναμονή.

ΤΕΤΑΡΤΗ 19 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025
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Η Σελήνη συνεχίζει την πορεία της στο
ζώδιο του Σκορπιού, μια θέση όχι
ιδιαίτερα καλή, αλλά η σύντομη πορεία

της δεν προκαλεί ιδιαίτερες δυσκολίες. Στις
22.17 η Σελήνη περνά στο ζώδιο του Τοξότη.


